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1.) dr.Mircea Isăcescu ( Frontul Românesc -Vaida ) , discurs la mesaj, 24 nov.'36 
( DAD, MO 4 , şed. din 24 nov.'36 , p. 32- 37 ) 
[ LD : deputat de Constanţa ; ex- ţărănist , ex lupist , ex-ţărănist fără Lupu , 
  proaspăt convertit la Frontul Românesc  . Ca parlamentar al Frontului … încearcă şi el 
 să prezinte doctrina noii formaţiuni . Trei componente sunt precizate  : pro-carlism, 
" numerus valahicus" şi … antipartidism . 
 În rest … un amestec de ţărănism radical , altoit cu  naţionalism  ] 
Doc.integral , fişier   Frontul Românesc I  
----------------------------------------------------------------------
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Deviza Frontului Românesc 

¤ Numerus Valahicus ; numerus proportionalis 

" Ocazia care ni se prezintă tuturor la desbaterile unei Adrese de Răspuns la Mesaj, 
ne dă prilejul fiecărei grupări să arătăm punctul nostru de vedere , 
aşa cum credem că trebuie să se conducă o ţară ca să se administreze mai bine , 
iar poporul să fie mai mulţumit . 
  " De aceea, în numele Frontului Românesc , declar că în ordinea internă 
noi înţelegem ca ţara să se guverneze ,
 fără nici o deosebire de provincialism, fără nici o deosebire de clasă, 
fără nici o deosebire de rasă, şi fără nici o deosebire de confesiune .
" Frontul Românesc înţelege să se menţină pe principiul pe care l-a enunţat 
conducătorul nostru , dl dr. Al.Vaida Voevod , 
principiul lui numerus valahicus şi numerus proportionalis   .  
 S-ar părea că expunând cele patru puncte cardinale ale concepţiei noastre ,
noi am fi de acord şi cu alte grupări politice. 
Ne deosebim însă fundamental când înţelegem să filtrăm aceste idei 
prin prisma principiului numerus valahicus sau numerus proportinalis , 
singurul care poate să dea satisfacţiune deplină poporului românesc şi 
să-l pună în drepturile care i se cuvin, ca stăpâni ai acestei ţări, 
pe care el a apărat-o în decurs de două milenii , în contra oricui şi a tuturor. 
Să-mi permiteţi să dau câteva exemple foarte succinte , 
numai ca să ilustrez necesitatea lui numerus valahicus. 
   În industrie şi comerţ  , care este proporţionalitatea elementului românesc ? 
Am aici datele oficiale. 
 /În 156 de întreprinderi controlate , din cele 3.000 existente, 



Personalul superior administrativ este compus din : 
101 străini cu paşaport , 210 minoritari , şi numai 24 de români. 
Personalul inferior administrativ : 352 străini, 1.302 minoritari  şi 913 români .
Lucrători calificaţi : 184 străini, 732 minoritari , 900 români 
Lucrători necalificaţi : 94 străini, 351 minoritari , 820 români 
 Noi avem proporţie mai mare numai la lucrători necalificaţi şi prost plătiţi .
Personal tehnic superior : 51 străini, 53 minoritari, 62 de români.
Personal tehnic inferior : 204 străini, 215 minoritari 118 români 
Lucrători de rând : 308 străini, 7.616 minoritari , 9.468 români .
/  În cele 42 de întreprinderi din Banat :
82% străini , 18 % români ;Nu mai citesc detaliile ! 
"Noi, Românii, facem tot ce putem , prin guvernările ce s-au succedat de la război şi până azi, 
ca să încurajăm majorarea elementului străin şi minoritar în toate domeniile , 
fie de instrucţie publică , fie de comerţ , fie în industrie .
-dr. N. Hasnaş : Nu eşti nedrept ? 
-dr.Isăcescu :  Dă ex cu Facultăţile de medicină care , cu toate opreliştile , 
au în majoritate străini şi minoritari.
  " De ochii lumii se fac legi, se iau măsuri, pentru ca să se dea o satisfacţie de moment 
elementului românesc oropsit . Dar toate aceste guvernări , pentru că de atunci s-au 
succedat mai multe , au făcut ca prin măsuri administrative , 
 nu numai să se eludeze prima măsură luată, de a se păstra proporţia cuvenită, 
dar ca numărul românilor să fie întrecut cu vârf şi îndesat , dând posibilitate tuturor elementelor 
străine să copleşească elementul nostru românesc. .
Mircea Isăcescu -D.Iuca/ 24 nov.'36 

¤ Protejarea elemetului românesc 

-Isăcescu : Are o statistică dată de minister. 
Numai în municipiul Constanţa, se găsesc 540 de patroni străini cu paşaport, 
cu firme înscrise la Camera de comerţ şi industrie, iar la aceştia mai sunt trecuţi ca 
salariaţii, 738 persoane , tot străini, cu paşaport. 
Şi mai sunt încă 1.372 de străini, cu paşaport, fără profesiuni .
Ei caută prin toate mijloacele să exploateze poporul nostru .
El a ridicat de multe ori această problemă , dar nu s-a rezolvat nimic ! 
Deşi există o lege de protejare a elementului românesc,  ea nu se respectă ! 
Din 19 Case de comerţ care aprovizionează vapoarele , majoritatea sunt ale străinilor
cu paşaport , care fac câştiguri imense, în dauna producătorilor şi comercianţilor români.     
Deşi există o lege de acordare condiţionată a Brevetelor pentru băuturi spirtoase 
( cetăţean român ; armata făcută ; etc etc ) la Constanţa sunt străini cu paşaport 
  care le-au obţinut, s-au îmbogăţit, şi-au făcut palate . 
Ex. trei fraţi Antoniadis ,străini cu paşaport, deveniţi printre cei mai bogaţi ,
care şi-au păstrat brevetele cu bani grei…  ; 
-VTPrelipceanu( PNC)  : Şi la Fălticeni 3 cârciumari , cărora dl Chirculescu 
a dat ordin  să li se retaragă  brevetul… şi acum sunt neclintiţi ..
-Radu Roşculeţ ( PNL )  : ar fi bine ca dr.Isăcescu să spună ce sumă şi cui s-a dat 
 pentru că este f.adevărat , la Constanţa, majoritatea cârciumarilor 
sunt străini cu paşaport . 
-D.Iuca ( ministru de Interne ) : Pentru că ţara este sătulă de vorbe, 
iar în chestia aceasta suntem deopotrivă de îndureraţi cu toţii , atât cei din Parlament , 
cât şi cei din afară de Parlament , vă rog să semnalaţi cazurile concrete ce cunoaşteţi 
şi vă promit că după aceea nu veţi mai avea posibilitatea de a vă ridica la tribună 
 pe aceste chestiuni , căci voi lua fără întârziere toate măsurile. 
 În ce priveşte cazurile de la Fălticeni  ( Baia ) , am fost şi eu sesizat 
 şi voi lua toate măsurile,dar vă rog să întrebaţi pe prefectul judeţului , 
ce măsuri am luat contra organelor administrative constatate vinovate şi 
 dacă n-am ridicat fără ezitare dreptul celor ce aveau un asemenea brevet 



 şi astăzi, în locul lor, funcţionează români  ( aplauze la PNL ) 
 Orice ne-ar pretinde adversităţile noastre politice, trebuie să recunoaştem că , 
 indiferent de partidul căruia am aparţine fiecare dintre noi, 
toţi suntem buni români şi toţi suntem la datoria 
de a apăra şi promova interesele româneşti ( aplauze la PNL ) 
-V.T.Prelipceanu : D-le ministru, este foarte adevărat , mi s-au adus la cunoştinţă 
unele dispoziţii ale dvs , în care v-aţi comportat ca un bun ministru
şi ca un adevărat Român. Nu am nimic de zis. 
Însă am să revin cu chestia pe care am ridicat-o , când dvs nu eraţi ministru de Intenre, 
şi am nădejdea că nu vă veţi schimba aceste sentimente , 
 şi mă voi bucura când dvs veţi lua măsurile de cuviinţă 
 în cazurile pe care le-am semnalat . 
-D.Iuca : Nu este nevoie, d-le deputat să-mi amintiţi că nu am fost 
tot timpul acestor 3 ani ministru de Interne , fiindcă de 3 ani la Ministerul de Interne
s-a continuat o politică hotărâtă de promovare a intereselor româneşti 
şi deci, indiferent cine a fost titularul, aşa s-a urmat , 
iar eu urmez drumul tras de dl Inculeţ "  ( aplauze la PNL ) 
-Dr.M.Isăcescu : Iau act de declaraţia făcută de dl ministru de Interne 
şi mă bucur pentru efectele de viitor pe care le aşteptăm 
de la ceea ce d-sa s-a angajat în faţa Camerei şi a ţării .
Eu îi voi semnala aceste cazuri , nominal. 
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Revizuirea cetăţeniei 

¤ Eliminarea străinilor cu paşaport 

[ LD : nu ştiu cum a trecut aceas punct al revizuirii cetăţeniei . cred că de la ACCuza - la Goga - 
acum la Vaida . Cert este că semnale s-au dat destule , încât , în 1937, când Goga va trece la 
revizuire… să nu se fi făcut atâta scandal că nu au ştiut ! ] 
  "  În rezumat , Frontul Românesc, la momentul său, va face o revizuire a tuturor 
încetăţenirilor de la război încoace  - mai ales când se dovedeşte zilnic cum s-au făcut 
unele încetăţeniri  - şi că va elimina din ţară pe toţi acei care s-au făcut cetăţeni români prin 
fraudă  - şi se pare că numărul lor trece de 500.000  -iar faţă de străinii cu paşaport 
înţelegem să-i îndepărtăm din toate ramurile de activitate : 
comerţ, meserii, industrii, etc. şi să-i înlocuim prin români " 
[-----------------------------------------------------------------] 
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Elementul românesc în comerţ şi meserii 

Elementul românesc în aceste domenii, este ca şi inexistent . 
La Constanţa, 30 % sunt străini cu paşaport , 60% sunt minoritari , 10 % sunt români .
Frontul Românesc ţine să afirme că datoria unui guvern de mâine este 
să pregătească elementele româneşti cel mai bine dotate , pe cheltuiala Statului , 
şi să le ajute pentru ca ele să înlocuiască , treptat , elementele străine , care sunt cu 
paşaport , în totalitatea lor, iar pe minoritari , în proporţie numerică. 
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Românizarea  oraşelor 

Un alt aspect al problemei care se pune în discuţie de către Frontul Românesc 
este aspectul oraşelor  din ţinuturile alipite , şi chiar al celor din Moldova. 
Oraşele noastre sunt încăpute , într-o proporţie nu numai îngrijorătoare , dar dezastruos de 
îngrijorătoare pentru neamul românesc  - pe mâinile elementelor străine sau minoritare . 
-VTPrelipceanu : Chiar şi Bucureştii … 
-Isăcescu : Chiar şi Bucureştii, aveţi perfectă dreptate .Uitaţi-vă în orice teatru sau la orice 



local de distracţie , şi unde trebuie să cheltueşti .
Veţi vedea acolo, în proporţie de cel puţin 80 % , numai elemente minoritare 
.Acesta arată şi gradul lor de cultură dar , mai ales, gradul de bunăstare economică.
 Ei au resurse care le permit să se distreze ,
iar românul nu are nici cu ce să-şi trimită copilul la şcoală ! 
" De aceea, una dintre grijile guvernanţilor trebuie să fie românizarea oraşelor .  "   
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Românizarea administraţiei 

" Eu nu văd posibilă o românizare cu actuala lege administrativă .
Legea administrativă , cu alegeri de consilii comunale în oraşe cu populaţie  minoritară,
 va da un consiliu minoritar , va da un primar minoritar. 
  Ce este mai logic şi mai firesc decât ca ei să încurajeze  elementele lor , 
pentru că ei sunt în majoritate şi prin urmare vor lua totdeauna măsuri administrative 
în contra timidelor elemente româneşti , care vor încerca să pătrundă în aceste cetăţi
din mijlocul Ţării Româneşti , însă încăpute pe mâna minorităţilor , graţie împrejurărilor. 
" Prin urmare, noi înţelegem ca să transformăm  - şi din alte motive , printre care 
despoliticianizarea satelor  - pe primar, care este capul unei clici politice şi
  care nu face deloc acolo administraţie  , 
ci numai favoruri pentru partizanii care l-au sprijinit să ajungă primar  ;
să transformăm primarul într-un magistrat administrativ , care să nu execute 
decât comandamentele superioare ale neamului nostru românesc. 
În cadrul legilor , el să discute deciziunile consiliului ales, cu privire la buget,
primarul rămânând un funcţionar de carieră , un magistrat administrativ. 
Numai în felul acesta credem că vom despoliticianiza , de o parte, satele, 
iar pe de altă parte, vom ajunge să românizăm , treptat , treptat , 
aceste citadele ale oraşelor minoritare , înfipte în trupul poporului românesc. "     
[-------------------------------------------------------] 
Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 

¤ Oferta Fr.Rom. 

[  După ce expune programul Frontului Românesc, în finalul discursului , Isăcescu conchide  ] 
La chemarea MSRegelui care spune < În atmosfera [----] sunt dator să fac un apel  la 
simţământul de răspundere al tuturor Românilor [-----] peste frământările de o clipă [-----] 
 forţele neamului nostru nu trebuie irosite în lupte şi sfâşieri lăuntrice [ -----] glasul său să 
fie auzit şi ascultat …>La această chemare , Frontul Românesc , 
închegat de marele român şi patriot dl dr.Al Vaida Voevod, pe deasupra partidelor politice , 
pentru unirea sufletească a tuturor Românilor şi repunerea lor în drepturile ce li se cuvin, 
răspunde : prezent     , fiind convins că este astăzi singurul organism politic care poate să 
aducă la îndeplinire voinţa MSRegelui şi a neamului Românesc. " 
( aplauze pe băncile Fr.Rom  )Mircea Isăcescu / 24 nov.'36 
____________________________________________________________________

2.) Iosif Willer  (  P.Maghiar ) , discurs la Mesaj, Cameră , 25 nov.'36 
( DAD, MO 4, şed. de miercuri, 25 nov.'36 , p. 46 - 51) 
[ LD : Şedinţa este condusă de vicepreşed. Emil Labonţiu  ; Willer este un parlamentar
 " diplomat" , prudent chiar, cu experienţă, bun cunoscător al limbii şi mentalităţilor româneşti. 
Ştie să ceară, să ocolească întrebările, să fie ironic  sau agresiv, 
după împrejurări  şi interlocutor.  Nu ridică nici o chestiune de interes general, economic , 
social ,cultural, diplomatic ,  privind societatea şi statul în care trăesc maghiarii. 
Nici despre ungurii , pe care îi reprezintă , nu se pot afla multe lucruri .
Doleanţe şi cereri. Atât.  De data asta, parcă mai puţine. 
Problema revizionismului extern, la ordinea zilei, pentru el nu există.  ]
 Doc.integral - fişier Unguri II 



---------------------------------------------------------------
Iosif Willer / 25 nov.'36 

¤ Problema minoritară 

" Am mai accentuat în repetate rânduri că una dintre cele mai importante condiţiuni 
ale consolidării ţării este : rezolvarea definitivă a problemei minoritare  ,   
spre mulţumirea tuturor .  Avem ferma convingere că această părere o împărtăşesc 
chiar şi conducătorii vieţii noastre politice , 
cel puţin cei care înţeleg să se debaraseze de nişte idei preconcepute   ,  
preferând interesele superioare ale naţiunii , 
faţă de succese personale trecătoare , ori de popularitate momentană a partidului lor. 
" Astăzi, când lumea civilizată merge spre o îngrozitoare prăpastie,
şi cum popoarele nu le putem salva de catastrofă decât cu forţe unite şi un adânc simţ de 
răspundere , trebuie să stăruim cu lealitate şi bună credinţă reciprocă,
 că tratamentul problemei minoritare , care este atât de importantă chiar şi pentru viitorul 
Statului, să fie îndrumat spre o direcţie sănătoasă şi mulţumitoare pentru toată lumea. 
" Vă declar că dorim să ţinem cont de realitate . 
Nu vrem să uităm , dar să nu uitaţi nici dvs , că suntem şi noi, minoritarii,
 cetăţeni cinstiţi ai României , trăim în regiuni unde majoritari şi minoritari,
 români , maghiari şi germani , locuesc împreună şi în mai multe părţi amestecat.
" Suntem aici ca să asigurăm  - în bună înţelegere cu dvs şi cu respectarea intereselor Statului 
- posibilitatea convieţuirii paşnice ale acestor popoare 
şi ca să vă arătăm piedicile care opresc propăşirea propriului nostru neam , 
cerând înlăturarea acestor greutăţi. 
" Aşa dar , activitatea noastră îşi are importanţa , chiar şi din p.d.v. al consolidării ţării .

Preşedintele nostru*  v-a oferit anul trecut sincera noastră colaborare şi 
cu toate că cuvintele lui au căpătat un răspuns uimitor şi nemeritat  ,
în interesul cauzei , vă reînoim declaraţia de anul trecut , 
subliniind şi de data aceasta deplina noastră bunăvoinţă . " 
[ Nota  LD , pentru discursul lui Gh.Bethlen din 5 dec.'35 , şi remarcile lui Titulescu :
O ri este o ipocrizie politicianistă  fără margini, ori este , în sfârşit, un moment de panică, 
-în faţa măsurilor de protecţie naţională iniţiate de guvern -  nici o dată şeful PM nu vorbise 
astfel ! Dar atenţie la anumite accente , anumite echivocuri, care sunt tot atâtea 
grave şi neadevărate culpabilizări. ]  [----------------------------------------------]
Iosif Willer / 25 nov.'36 

¤ Declaraţie de stil 

¤ Avertismente

[  LD : probă de umilitate arogantă  ; probă de politeţe glacială şi diplomatică ; 
aceleaşi doleanţe şi presiuni , într-un alt limbaj ] 
 "  Dl Dinu Brătianu , preşed. PNL, a simţit actualitatea chestiunii minoritare ; 
aceasta reese şi din declaraţiunea d-sale , rostită la Congresul de la Oradea, 
spunând că minorităţile din România sunt mulţumite cu situaţia lor . 
Este firesc ca dl Dinu Brătianu , ca bun patriot , îşi pune fiecare cuvânt 
în concordanţă cu interesele naţiunii sale .
  " Dacă , însă , aici , între noi, dorim să vorbim cu francheţe şi urmărim rezultate reale ,
găsim că ar fi bine să întrebăm şi să ascultăm însăşi minorităţile , 
căci ele sunt cele mai chemate să răspundă .
  " Suntem de părere , d-lor, că ar fi greşit să aşteptaţi de la noi repetarea veşnică 
a declaraţiunilor de lealitate şi , de asemenea , ar fi o greşeală fundamentală ,
 dacă aţi refuza să ascultaţi dorinţele şi plângerile noastre .
Căci faptul în sine , că venim aici la tribuna ţării cu diferite cerinţe şi observaţiuni , 
vorbeşte despre loialitatea noastră şi vă rog să mă credeţi că vom fi cei mai fericiţi , 



văzând că doleanţele noastre vor fi examinate şi soluţionate .
" Vă rog , deci, d-lor deputaţi, să binevoiţi să mă ascultaţi prieteneşte .
Luaţi în consideraţie că îmi fac pur şi simplu datoria faţă de poporul şi partidul maghiar, 
în numele căruia am onoarea a vă vorbi,şi stau departe de intenţia de a fi provocator , 
ştiind foarte bine că , printr-o atitudine inadmisibilă ,
  mi-aş agrava propriul meu rol , precum şi situaţia consângenilor mei .
[--------------------------------------------------------] 
Iosif Willer / 25 nov.'36 
G.Bota , Ghiţă Pop , Aurelian Bentoiu / intervenţii 

¤ Maghiarii şi Şvabii 

¤ Continuarea maghiarizării ! 

- G.Bota ( PNL ) : Este o chestiune care nu aparţine nici trecutului , nici viitorului, 
ci prezentului În judeţul Sălaj  şi în judeţul Satul- Mare sunt vreo 37 de sate şvăbeşti .
Aceste sate sunt maghiarizate prin biserica romano-catolică .
Preoţii şi toată Episcopia de la Satul -Mare este în mâna acestor sate şvăbeşti 
, care au în frunte pe episcopul Fiedler. 
Ce s-a întâmplat ? Noi, naţional-liberalii, ca şi naţional-ţărăniştii, la cererea şvabilor, 
am introdus limba română de predare în şcoala primară cea germană , 
pentru reorganizarea şvabilor.Cred că este un gest frumos. 
-Ghiţă Pop : Dl Willer s-a împotrivit ! 
-George Bota : Ce s-a întâmplat ?  Preoţii romano-catolici , care sunt unguri,
au refuzat să  primească limba germană. Chiar alaltăeri - fiindcă eu vin de acolo  - 
mi-a spus un avocat de-al lor : < dacă dvs ne luaţi pe şvabi de la şcolile noastre 
ungureşti şi-I daţi la şcoala şvăbească , cu limba de predare germană, 
atunci noi trimitem elevii la şcolile Statului. > 
 Adică, numai atunci îi trimit la şcolile Statului, când nu pot să-i  menţină maghiari. 
 Prin urmare, şcolile lor şi azi duc o politică de maghiarizare , sau, cel puţin, 
de menţinere a maghiarismului ; aceasta este situaţiunea. 
-Willer : Dacă vrem să studiem această chestiune sine ira et studio, 
nu cu acuzaţiuni şi învinuiri - pentru că , atunci, nu vă stau la dispoziţie - 
vedem că aici este o mare problemă de principiu. 
Dvs aveţi un alt punct de vedere , şi bizuiţi, fiindcă sunteţi mai tari, I
ar noi minoritarii mai slabi, nu putem menţine teza noastră , 
daţi-ne voie să fim convinşi că noi avem dreptate. 
Se pune aici problema naţionalismului . Naţionalismul este un crez, ca şi religia. 
Nu este , oare , şi pentru sufletul dvs tot aşa de sfânt naţionalismul , ca şi religia, 
care vă duce spre cel Atotputernic ? 
Nu se poate schimba de azi pe mâine , după ordinele autorităţilor ! 
Să revin asupra acelor şvabi maghiarizaţi. 
Dacă cunoaşteţi această istorie, vă rog să o spuneţi, pentru că , altfel, 
induceţi în eroare auditoriul. 
Aceşti şvabi au venit cu veacuri înainte ca nişte servitori la contele Karoly. 
-Ghiţă Pop : Inexact ! Erau colonoişti, nu servitori ! 
-Willer : Astăzi are cu totul alt sens noţiunea de colonist , ca pe vremea aceea. 
D-le Giţă Pop, dacă sunteţi de bună credinţă, atunci trebuie să recunoaşteţi că , 
dacă numim pe şvabii din Banat colonişti, 
nu-i putem numi ca atare şi pe aceşti şvabi din Sălaj , căci au venit ca iobagi .     
-Gh.Pop : Altceva este iobag, altceva este servitor. 
-Justin Stănescu : Dvs susţineţi că toţi Românii au venit ca colonişti în Transilavania ! 
-Aurelian Bentoiu ( subsecrtera de Stat , Interne ) Atunci religia de care vorbeaţi adineauri ,
nu este valabilă pentru iobagi, ci numai pentru magnaţi ! 
-Willer : Dle ministru , intervenţia dvs a fost pripită. Trebuia să aşteptaţii ca să termin fraza. 
, fiindcă dvs sunteţi niţel mai tare , vă rog rog cel puţin atâta indulgenţă să aveţi 



faţă de mine , să aşteptaţii să mă exprim . [ LD Atenţie la proces de intenţie ! ] 
Stăpânii pământurilor pe care s-au aşezat aceşti iobagi , fiind maghiari, 
Şvabii au făcut căsătorii cu familiile maghiare şi aşa s-au maghiarizat 
nu  însă prin lege şi prin jandarmi care să scoată elevii de la şcoala de Stat ,
şi nici prin executori care să vină cu vânzări silite , aşa cum se petrece astăzi ,
cu cei care nu vor să părăsească vatra ungurească .
Eu vă spun : dacă astăzi , cineva dintre   şvabii maghiarizaţi     se simte   german ,   
nu ne trece prin minte să-l reţinem în   vatra ungurească  .   
Eu am cerut la minister şi chiar la colegii mei germani ,  i-am rugat să facem
comisiuni mixte care să cerceteze , iar acei care vor să se declare germani ,
 să fie consideraţi germani. 
 [ urmează o polemică între Willer şi Bota , în care fiecare susţine că ei vor sau nu …. ] 
-Ghiţă Pop : Dvs aţi afirmat că nu ţineţi să maghiarizaţi pe germani şi să le impuneţi 
limba ungurească. Vă aduc o singură pildă, şi este aici dl deputat Josika… 
( întreruperi de la Maghiari ) 
-Pamfil Şeicaru  : Dlor, vă rog să ascultaţi pe dl Ghiţă Pop, d-sa a fost ministru de Stat 
al Minorităţilor [ guvern PNŢ ] şi menţiunile d-sale sunt foarte precise…. 
-Gh.Pop : Anul trecut, Ministerul Instrucţiunii a dispus ca într-o comună oarecare , 
[ jud.Sălaj ] unde locuitorii cereau să facă limba germană… 
-I.Josika : Care comună ? 
-Ghiţă Pop : … ministerul a căutat să se conformeze dorinţei populaţiunii. 
  Atunci, d-l deputat Josika , pentru care , de altfel, am toată consideraţiunea,
a intervenit la minister, protestând şi spunând că populaţiunea toată este
complet ungurească şi este o absurditate să se impună limba germană 
unor oameni care nu ştiu şi nu voiesc să înveţe limba germană . 
Miniterul, nedumerit, a trimis acolo un inspector sas care a cercetat amănunţit ,
şi a constatat că toată comuna este germană ! 96 % este populaţie germană ! 
 Şi d-lor caută să impună limba maghiară în această comună ! 
-  I.Josika : D-lor, recunosc că o parte din locuitorii acelei comune vor să fie maghiari, 
iar altă parte vor să fie germani . Eu am cerut să se examineze care este dorinţa populaţiei, 
pentru că o parte din locuitori au cerut menţinerea limbii maghiare . 
Acel inspector sas, a vorbit numai   cu aceia care voiau limba germană.   
- Pamfil Şeicaru : Care este proporţia dintre maghiari şi germani în acea comună ? 
-I.Josika : Jumătate şi jumătate .
-Şeicaru : Şi atunci, pentru că este jumătate -jumătate, trebuie să fie ungurească ?! 
-Iosif Willer : Propune acea comisie mixtă , maghiaro-germană, 
care să meargă din sat în sat, şi dacă locuitorii vor spune că sunt germani , 
declarăm că nici o dată nu vom atinge naţionalismul lor german." 
[ Ghiţă Pop anunţă că va face o interpelare pe această temă ] 
Iosif Willer / 25 nov.'36 

¤ Cetăţenia 

¤ Naturalizarea . 

Să mi se permită să arăt încă o chestiune importantă , a cărei rezolvare
 se cere în mod imperios. Este chestiunea cetăţeniei , pe care mai mulţi miniştri de Justiţie 
au vrut să o soluţioneze , însă, din nefericire , nici unul nu avea timpul necesar. 
" D-lor, este enorm numărul familiilor minoritare 
a căror cetăţenie nici până acum nu s-a rezolvat . 
Mai multe mii , au cerut cetăţenia şi sunt şi mai mulţi care au omis a cere în termen 
înscrierea ulterioară , prin urmare situaţia lor , în prezent , a devenit precară. 
" Petiţiile minoritarilor , pe care le-au înaintat în termene , ani de zile stau nerezolvate , 
şi dacă sistemul actual nu se va schimba , o să mai dureze câţiva ani . 
Dintre aceşti petiţionari , cel puţin 90 % sunt născuţi şi crescuţi în această ţară , 
şi suferă numai pentru simplul motiv de a fi omis o simplă formalitate . 



" Ştim cu toţii că neclarificarea cetăţeniei are consecinţa de a pierde serviciul , 
de  a nu putea cumpăra imobile , de a nu primi carte de lucru , etc 
, ba , mai mult , reprezintă şi pericolul de a fi expulzat . 
"  În ce priveşte cererile de naturalizare ,   ,   de asemenea este mult de dorit ,
 întrucât petiţionarul , înainte de toate, este obligat să facă dovada că a renunţat la cetăţenia 
avută, iar pe cea română abia după un stagiu de 10 ani , o primeşte. 
În acest timp, este fără cetăţenie, expus pericolului de a fi expulzat , iar după terminarea 
stagiului , obţinerea cetăţeniei rămâne problematică. 
" Rugăm pe dl ministru al Justiţiei , în care cunoaştem un bărbat echiatabil şi cu suflet ales, 
să studieze şi d-sa această problemă , iar noi cu bucurie îi punem la îndemână 
datele necesare şi concepţiile noastre [-----------------------------------------------------] 
 Iosif Willer / 25 nov.'36 
_________________________________________________________________________

3.) CCGiurăscu ( PNL-g ) , Interpelare  : colonizarea Cadrilaterului  ,Cameră, 26 
nov.'36 
(  DAD, MO 5, şed. din 26 nov '36 , p. ) 
Interpelează pe miniştrii : de la  Externe, de la Interne şi de la Agricultură -domenii 
asupra politicii guvernului în materie de colonizare a românilor de peste hotare . 
-  Are guvernul o politică precisă în această privinţă ? 
-  Care sunt principiile sau normele care stau la baza ei ? 
Se vede silit să pună aceste două întrebări , deoarece s-au produs unele fapte contradictorii  : 
1. S-a interzis , mai întâi, intrarea în ţară a Românilor macedoneni , 
ca şi când ar fi fost vorba de nişte duşmani ai poporului nostru , 
pe când, în realitate, ei reprezintă una din ramurile cele mai bine înzestrate ale lui. 
E în mintea tuturor , faptul penibil din anii trecuţi, când câţiva Români macedoneni , 
care trecuseră Dunărea la Giurgiu, au fost trimişi îndărăt în Bulgaria. 
 2. Prigoana îndreptată împotriva Românilor de pe ţărmul drept al Dunării, din Bulgaria, 
devine tot mai puternică. Aceşti nenorociţi   nu au şcoli   î  n care să înveţe , 
nu au biserici în care să se slujească în româneşte ; 
li se interzice întrebuinţarea graiului matern , până şi în viaţa de toate zilele.
 Acum cîteva săptămâni, a avut loc crima de la Rahova, un  Român fiind înecat în Dunăre, 
sub ochii grănicerilor noştri , pentru vina de a fi vorbit româneşte. 
Ce măsuri a luat guvernul , pe de o parte, pentru a pune capăt acestei stări intolerabile 
de lucruri, pe de altă parte, pentru a înlesni colonizarea acestor Români în cuprinsul 
hotarelor noastre ? 
3. Cum înţelege să reacţioneze guvernul împotriva prigoanei la care sunt supuşi 
Românii din Ungaria ? 
Cazul recent  al condamnării la temniţă a unui român , pentru simplu fapt că fiul lui a recitat 
poezia " 10 Mai" , ne arată psihoza de care este cuprins statul vecin. 
Ce atitudine înţelege să ia guvernul , în genere,
 pentru ca asemenea fapte să nu se mai repete ? 
Nu crede guvernul că trebuie să intervină în favoarea existenţei acestor Români, 
care dovedesc că, departe de a se putea vorbi de Ungaria  mutilată, 
dimpotrivă, noi avem dreptul să formulăm revendicări la graniţa de Vest . 
4. Cum se explică nota oficioasă apărută în ziare cu data de 12 noiembrie , 
în care se spune că la Ministerul Agriculturii , s-a ţinut o şedinţă la Oficiul colonizărilor ,
în care s-a discutat chestiunea colonizării în Cadrilater , a Românilor din Cehoslovacia ? 
Dacă este un Stat în care fraţii noştri se bucură , în adevăr, de un regim liberal, 
este Cehoslovacia.De ce să-i colonizăm pe aceştia şi nu pe Românii de la Sud 
de Dunăre , a căror situaţie este deadreptul tragică , şi care sunt sortiţi dispariţiei 
, aşa cum s-a întâmplat şi cu alte grupe  de Români  din Balcani ? 
5.  De ce s-a încercat colonizarea de bucovineni în Cadrilater ? 
Avem prea multă populaţie românească în Bucovina ? 
Am rezolvat , oare , chestiunea demografică în acest ţinut, 



ca să facem asemenea strămutări ? 
6. Ce măsuri înţelege să ia guvernul,  în genere , pentru ca , pe de o parte,
 să asigure minorităţii româneşti     din statele vecine libertatea cultului şi a şcolii   ,  
precum şi a întrebuinţării   graiului matern     în viaţa de toate zilele , 
iar pe de altă parte , să asigure colonizarea acestor elemente ,
care doresc să se aşeze înlăuntrul hotarelor noastre  .   
*** Pentru a-şi putea dezvolta interpelarea , solicită  urgenţa discutării ei  , 
şi cere celor trei ministere , dosarele referitoare la colonizarea românilor, 
între nov.'33 - nov.'36 
*** La interpelarea lui Giurăscu, se asociază şi Nichifor Robu ( PNC ) , Traian Berberian ( ? ) , 
Al.Procopovici ( PNC ) , G.Henţiu ( PNL-1 ) 
CCGiurescu / 26 nov.'36 
_____________________________________________________________

4.) Gh.Henţiu ( PNL ) , discurs la Mesaj, / Românii din Ungaria /  27 nov.'36 
( DAD, MO 5, şed. din 27 nov.'36 , p. 89-90  ) 
[ LD : este liberal ardelean, de la graniţa de Vest .Cu o zi înainte se asociase la interpelarea lui 
CCGiurăscu privind românii de peste hotare .
Acum ridică problema la Mesaj  ] 
Cei care trăesc la graniţa de Vest , văd cum se întăreşte revizionismul la vecinii unguri .
 În Ungaria, minorităţile etnice sunt completamente excluse de la ocuparea funcţiilor 
publice.  După discursul lui Mussolini de la Milano,
 românii de la frontiera maghiară care nu inspiră perfectă încredere ungurilor, 
sunt luaţi de la vetrele lor şi duşi în lagăre de concentrare ,
şi în lagărul de la Bichiş-Gyula sunt concentraţi peste 150 de români. 
În timpul acesta, la ni, la graniţa de Vest, românii cu merite în război ( decoraţi ! ) 
sunt daţi afară din servicii, mutaţi din loc în loc,  purtaţi pe drumuri, 
în timp ce funcţionarii unguri , sunt lăsaţi în funcţiuni , fără nici un control. 
Gh.Henţiu / 27 nov.'36 
________________________________________________________________

5.) M.Manoilescu (  Liga Naţional-Corporatistă ), discurs la Mesaj, Senat, 27 nov.'36 
( DAD, MO 6, şed. de vineri, 27 nov.'36, pag. 87- 94 ) 
[ LD : Şedinţa este condusă de vicepreşed.  C.Alimănişteanu  .
În stenograme, la senatori se trece totdeauna şi titlul academic sau didactic. 
Manoilescu vorbeşte la ora 6 seara, în faţa unui Senat obosit , după cuvântarea lui Iorga
(  pe care eu  nu am xeroxat-o şi acum  îmi pare rău !  ) 
Întregul discurs este construit ca o pledoarie- avertisment  pentru Senat
- dar mai ales Carol al II-lea - ca să se  ţină seama de generaţia tânără, de "elită" , 
"neliniştită"  , "naţionalistă" privind  opţiunile, dezideratele, forţa şi dreptul 
de a decide soarta României prezente şi viitoare. 
Doc.integral - fişier Corporatism II 
A.  Politica internă a României
/ Generaţiile : g." facerii" -  a războiului, a unificării, a elevilor lui Iorga ; 
g. " prefacerii"  - neliniştită , de elită, 
/  Prăpastia dintre generaţii  / Răspunderea clasei conducătoare /  Dreptul tineretului / 
/  Dreapta naţionalistă = comoara de idealism a 3 generaţii  / 
Mişcarea naţionalistă = mişcare a spiritului tânăr.  / 
/  Figuri emblematice ale naţionalismului românesc : 
AlVaida -Voevod  - ACCuza  -  O.Goga  - CZCodreanu 
/  Concluzie :  lumea " veche"  veresus  generaţiile naţionaliste/ 
[------------------------------------------------------------] 
Generaţia neliniştită .
"Dar după noi ? După noi vine o altă generaţie , aceea a elevilor noştri , 



d-le profesor Iorga. Ea vrea să fie generaţia prefacerii .
Ea vrea să scrie o nouă carte , aceea a prefacerii .
 Ori, această generaţie se deosebeşte şi de noi  şi  -  vai !  - şi de dvs , dle prof.Iorga .
Ea se înstrăinează şi se depărtează de înaintaşi şi îşi afirmă drepturile sale .
Tinerii de astăzi au visurile lor , au idealurile lor , au concepţiile lor despre viaţă, 
au nebuniile lor,  şi-şi reclamă chiar şi dreptul la inconsecvenţele lor.
-D-l prof. Nicolae Iorga  :  " Atunci este generaţia desfacerii " 
-Dl.prof.Manoilescu : Eu nu cred acest lucru, dle profesor , şi de aceea îmi îngădui 
să mă opresc puţin asupra acestui punct , care are foarte mare legătură cu Mesajul 
Deosebirea cea mare între generaţia noastră , a celor care am făcut războiul, 
şi această generaţie tânără, este întâiu, în atitudinea faţă de soartă. 
" Noi, pe care anii 1914-1916 ne-au găsit adolescenţi sau oameni întregi, 
 am fost puşi de soartă în faţa unei probleme , am căutat să răspundem misiunii 
 pe care ne-o dădea epoca noastră , dar n-am făcut decât să urmăm o iniţiativă 
 care aparţinea destinului însăşi   ,  
pe când generaţia de astăzi, într-o ţară întregită, liniştită, şi sub anumite aparenţe strict juridice 
normală, e altfel. Ea se zbucimă, ea îşi pune probleme, ea apucă cu mâinile porţile cerului 
şi le zguduie .Ea este frământată de o nobilă nemulţumire şi 
ia singură iniţiativa de a schimba destinele acestei ţări. 
  Oricât am vrea să fim de neîngăduitori , trebuie să recunoaştem 
frumuseţea etică a unei asemeni atitudini     ,   trebuie să recunoaştem că 
această  nobilă nelinişte caracterizează o generaţie de elită.  "   
[-------------------------------------------------------] 
M. Manoilescu / 27 nov.'36

¤ "Dreapta naţionalistă " = comoara de idealism a 3 generaţii 

¤ Mişcările naţionaliste = mişcări de tineret 

[ LD : o mai directă şi o mai clară opţiune la "dreapta naţionalisă" nu a mai exprimat nimeni.  Este 
noul crez îmbrăţişat de Manoilescu.Şi aşa cum o face în cazul lui Vaida, Cuza , 
Goga ,Codreanu, acelaşi merit  de " tinereţe spirituală " şi-o adjudecă , implicit .  ] 
" Căci, d-lor senatori, ce sunt mişcările noastre naţionaliste , toate ? 
Sunt mişcări de tineret .
Nu importă că la conducerea unora dintre ele sunt oameni aşa de venerabili 
ca d-nii Cuza sau Vaida.  Acestea ar putea fi o dovadă mai mult că ele sunt mişcări ale tineretului 
Fiindcă, vedeţi dvs  - şi această teorie ar trebui să fie agreabilă într-un Senat  -
tinereţea nu este o fază oarecare din dezvoltarea biologică a individualităţii omeneşti :
 tinereţea este o atitudine sufletească .
Există oameni al căror suflet plin de generozitate şi de avânt , rămâne totdeauna tânăr. 
Generozitatea şi avântul sunt tinereşti , după cum egoismul şi prudenţa sunt bătrâneşti .
Şi atunci, ceea ce se numeşte astăzi cu un cuvânt foarte impropriu "dreapta naţionalistă" 
, această dreaptă cuprinde comoara de idealism a trei generaţii .
De aceea crede tineretul întrânsa " 
M. Manoilescu / 27 nov.'36

¤ Al.Vaida -Voevod 

" Formulele d-lui Vaida pot fi discutate sub raportul politic, sub raportul juridic, 
dar ceea ce nu poate fi discutat , ceea ce nu poate fi contestat , 
este valoarea morală a atitudinii sale sufleteşti .  ( aplauze pe băncile Fr.Rom. ) 
Un om care a fost de atâtea ori prim-ministru în această ţară, care putea foarte comod 
să aştepte în Patidul Naţional-Ţărănesc , să mai vină încă o dată şi încă o dată prim - ministru, 
îşi dă osteneala imensă de a lua toiagul , de a merge de la un capăt la altul al ţării ,
şi de a predica o credinţă nouă , cu toate riscurile , cu toate indiferenţele 
şi cu toate insultele de care nici vârsta şi nici trecutul său nu-l apără " 



( aplauze prelungite şi repetate pe băncile Fr.Rom. ) 
  "Iată un lucru care impune tineretului , şi care stabileşte, peste puntea anilor, 
o legătură sufletească directă ;  ea preţueşte mai mult 
decât   toate colecţiunile de voturi  , luate în zăpăceala zilelor de alegeri. " 
( aplauze prelungite şi repetate pe băncile Fr.Rom. ) 
M. Manoilescu / 27 nov.'36

¤ A.C.Cuza 

 " Cât priveşte pe profesorul Cuza  - şi-mi pare rău că nu este acum, aici , între noi  - 
profesorul Cuza a văzut sub ochii săi, rând pe rând, pe toţi foştii săi elevi evoluând : 
evoluând de la idealism , spre situaţii . Numai   el a rămas neschimbat .   
S-au născut şi au murit partide , s-au dărâmat imperii, s-a prefăcut şi s-a sporit ţara ; 
profesorul Cuza a rămas   marea constantă a politicii româneşti ,   
marea constantă a vieţii naţionale româneşti   "   
M. Manoilescu / 27 nov.'36

¤ Octavian Goga 

" Cât despre Octavian Goga , despre care nu voi vorbi decât sub aspectul lui de om de stat , 
cel dintâi merit nepreţuit al său este de a fi pregătit Unirea României ; 
cel de-al doilea , de a fi activat aici [ Vechiul Regat ] , 
când alţii , tot din Ardeal, aveau o politică contrară ,
şi în sfârşt, după înfăptuirea României , un merit şi mai mare , 
 acela de a fi rezistat demagogiei voturilor  [ aluzie la PP-Averescu , din care şi MManoilescu 
a făcut , cândva , parte ] , de a nu fi plecat urechea tendinţelor de regionalism 
din Ardeal, [ aluzie , mai ales,  la Maniu  ] care i-ar fi dat oricând o situaţie electorală strălucită ,
 şi de a fi rezistat pe poziţia aceasta : Ardelenii trebuie să se topească sufleteşte, 
până la unul, în marea masă a Românilor .
În sfârşit, actul din urmă , îmbrăţişarea aceasta a noii misiuni , o misiune pe care o 
visează toată ţara cea nouă : românizarea României. " 
Cine se mai poate mira de mobilizarea tineretului în jurul său ? 
M. Manoilescu / 27 nov.'36

¤ Corneliu  Codreanu 

" Şi ca să fiu complet , voi vorbi cu francheţea mea de totdeauna şi despre un altul. 
Este omul despre care nu se vorbeşte , omul despre care nu se poate vorbi, comandantul 
Legionarilor, Corneliu Codreanu. 
" Eu sunt un om şi un profesor, care îmi plec de multe ori urechea asupra pieptului 
celor tineri şi ascult cum le zvâcneşte inima. 
" Nu vă puteţi închipui dvs, d-lor senatori, ce rezonanţă adâncă şi durabilă reprezintă 
pentru inima tineretului românesc de astăzi , omul pe care l-am numit . 
" Nu voim să aprobăm şi nu voim să dezaprobăm , cel puţin aici şi cel puţin în această clipă , 
dar nu putem să nesocotim , în configuraţia politică şi sufletească a României , 
ceea ce el reprezintă  .  
" D-lor senatori, nu vă miraţi că vorbesc cu atâta siguranţă şi din cel din urmă punct .
Nu este pentru prima dată când mă găsesc într-o mare incomprehensiune 
faţă de Partidul Liberal. Vedeţi, vorbesc cu oarecare îndrăzneală : 
de o parte, un mare partid, de altă parte , ceea ce francezii numesc : " un călăreţ singur"  . 
" Ei bine, totuşi, în trecut, s-au mai întâmplat întâlniri între marele partid 
şi acest călăreţ singur. Şi în aceste întâlniri , s-a văzut ,
de nimeni nu îi era mai frică Partidului Liberal , decât de acest călăreţ zvăpăiat, 
care alerga spre căile ce duc spre orizont, 
căutând să descifreze înţelesul vremurilor ce vor să vină  ."   
M. Manoilescu / 27 nov.'36



¤ Concluzie 

¤ Partidele " vechi" versus  tineretul naţionalist

" Sunt lucruri de care , de sigur, astăzi nu vă face plăcere să vă amintiţi. 
Dar dacă le-am amintit o clipă, este numai pentru a scoate o concluzie : 
nu m-aţi crezut atunci, credeţi-mă măcar astăzi ! 
" Va veni o vreme , foarte curând, când vă veţi aduce aminte de aceste vorbe . 
Tineretul învăţat şi viteaz al ţării acesteia, tineretul cel mai bun al ţării, 
este definitiv pierdut pentru vechile partide politice ale ţării ; 
el nu merge astăzi către ele, şi ceea ce este nou, 
nu va mai merge nici mâine , când va ajunge la maturitate .
În zădar îi veţi aştepta pe aceşti tineri cu masa întinsă ; 
ei vor refuza fotoliile ministeriale  şi  vor prefera băncile de piatră ale închisorilor .
  Partidele cele vechi vor ajunge să sece , ca acele bălţi spre care de multă vreme 
nu se mai îndreaptă apa vie a izvoarelor ; şi cu cât va trece vremea, cu atât apa bălţii 
se va face mai înăcrită , mai amară şi mai otrăvicioasă. 
" Aţi lucrat prea mult cu suflete de ceară , 
ca să mai puteţi crede că există şi suflete de fier." 
M.Manoilescu / 27 nov.'36 
__________________________________________________________________

6.) Aurel Neguş  ( PNL - g )  , discurs la Mesaj, Cameră , 27 nov.36 
(  DAD, MO 6 , şed. din 27 nov.'36 , pag. 87- 89 ) 
[--------------------------------------------------------] 
Aurel Neguş / 27 nov.'36 

¤ Minorităţile naţionale 

¤ Naţionalizarea oraşelor 

¤ Liniile de comunicaţie 

" D-lor deputaţi, trebuesc naţionalizate oraşele noastre .Eu am mai avut onoarea să discut 
chestiunea aceasta de la această tribună. Socotesc că s-a făcut o politică greşită faţă de 
minorităţi. Noi am făcut minorităţilor mizerii, care au produs sânge rău, şi care ne-au creat 
o faimă rea în străinătate , şi nu am înţeles că chestiunea minoritară nu este o chestiune 
de cult şi de limbă , ci ea este mai ales o chestiune economică. 
Şi pe când făceam diverse mizerii minoritarilor , le dădeam avantaje economice cu nimic 
justificate . Am arătat de aici cu exemple , că unele industrii din Ardeal , care înainte de război 
nu au putut exista, şi care trăesc acum numai prin Statul Român , 
nu există nici un funcţionar român . Aceeaşi situaţie este şi la fabricile de zahăr.
"Dacă veţi privi harta Aredalului , veţi vedea că toate liniile de comunicaţie în Ardeal , 
converg către Budapesta. În 18 ani , noi nu am putut să străpungem Carpaţii .
 Polonezii au făcut linii de cale ferată , cu tracţiune dublă , din Silezia până la Baltica .
 Iugoslavii au făcut reţele de cale ferată , unind toate provinciile . 
 Noi prin stăruinţa lui Ionel Brătianu, am început linia de importanţă strategică, 
Braşoav- Buzău.Am plasat miliarde în ea, şi după moartea lui Ionel Brătianu, 
am lăsat-o în părăsire , de la Întorsura Buzăului până la Nehoiaşi
Aur.Neguş / 27 nov.'36 
______________________________________________________________

7.) Octavian Goga ( PNC )  , discurs la Mesaj, Cameră, 27 nov.'36 
( DAD, MO 5 , şed. de vineri, 27 nov.'36 , pag. 75 - 86) 
[ LD : şedinţa este condusă de NNSăveanu ; în grupul PNC, asistă senatorul şi preşed.suprem 



al PNC , ACCuza  ;parlamentarii PNŢ au părăsit incinta ;]
[ LD : Goga este intempestiv :consideră nu numai  guvernarea PNL terminată, 
dar şi sistemul de guvernare de până atunci , pe care îl taxează de " trecut recent " 
şi , ca partid nou, îi întoarce spatele . 
Goga este optimist :  nu crede  că ţara s-ar afla într-o situaţie gravă sau ameninţată ,
 încât să fie nevoie de "strângere la olaltă " 
Goga este  ofensiv şi în contratimp cu spiritul Mesajului : nu crede în guverne 
" de concentrare " , considerându-le imposibil de realizat .
Goga este sarcastic şi respinge posibile colaborări : din scrupule politice şi moarale. 
Goga este  crud cu adversarii : cu Titulescu, cu Maniu , cu… 
 Goga nu cere explicit succesiunea, dar din felul cum vorbeşte , o consideră legitimă.
Deşi spune că se va ocupa eclusiv de politica externă, 
întreg discursul este presărat cu atacuri , cu paranteze, în care nu cruţă pe nimeni…  ] 
Document integral, fişier PNC  V 
/ Sfârşit de guvernare PNL / Sfârşit de regim / PNC prepară ziua de mâine / 
PNC-  opţiuni în politica externă  : 
/ Mica Antantă  . contra revizionismului  maghiar 
/ Relaţiile  cu Franţa 
/ Relaţiile cu Italia  / de la frăţie la discursul lui Mussolini / 
- Mussolini : discursul de la Milano ! 
-  Politica faţă de Roma : între autocritică şi mustrare / 
/  Relaţiile cu Polonia /
/ Relaţiile cu Rusia 
-Rusia ţaristă : foamea de pământ românesc / 
-Rusia bolşevică  / propaganda bolşevică /  alianţă cu Rusia ?! / 
-Pericolul comunist în România  / cazul Spaniei / 
-Kominternul : Frontul Popular ! / 
/ Relaţiile cu Germania / Naţionalismul german/
-  Revizionismul german - nepericulos  României 
-  Dezavuarea lui Mussolini  . Dezavuarea Ungariei 
/  PNC : opţiune internă : România a Românilor !  / 
/ Bătălia PNC -PNŢ  :  România naţionalistă de mâine / 
[---------------------------------------------------------------------------] 
O.Goga / 27 nov.'36 

¤ Naţionalismul german 

¤ "Cordonul sanitar" românesc 

¤ Raporturile  cu Germania 

" Ei bine, în faţa acestei distrucţiuni  , care revoluţionează societatea omenească 
şi propagă fermentul desmembrării  [ comunismul ] , 
este legitimă ridicarea poporului german pentru combaterea bolşevismului. 
  " Apelul pe care îl lansează , din acest punct de vedere , concepţia de la Berlin, 
trage greu în cumpăna aprecierii popoarelor şi va găsi întotdeauna un ecou 
în psihologia acelora care au la baza orientării lor un patrimoniu de gândire naţional. 
" România, prin toate instinctele ei de viaţă, va trebui să urmărească cu interes 
această înfăptuire destul de târzie a " cordonului sanitar " , 
de care vorbea odinioară spiritul de prevedere al înţeleptului Clemanceau . " 
[-------------------------------------------------------] 
Zvonurile presei semite 
" Cu vreme şi fără vreme, duşmanii d-lui Hitler , care sunt , fireşte, 
 mulţi reprezentanţi ai triburilor semite , de diverse provenienţe, 
din această ţară, care sunt acum apărători teoretici , fireşte 
  ,  ai hotarelor noastre   numai   la gazetă,    apărători de rotativă 



  ( ilaritate, aplauze la PNC ) ei bine, 
aceştia au pus în circulaţie , aninându-se de chestiunea revizionismuluui
german  ,   zvonul că Berlinul vrea să ciuntească din hotarele noastre .
" Eu , d-lor , - daţi-mi voie s-o spun , fiecare îşi spune formula lui de apreciere şi de gândire, 
vor veni alţii şi se vor împotrivi ei  - eu însă am considerat această susţinere ,
totdeauna  o aberaţie.De ce ? 
Revizionismul german  …
Fiindcă, mai întâi, n-am găsit de la război încoace, nici un cerc politic german 
serios, care să pună în circulaţie această idee. 
Al doilea, negându-se dreptatea hotarelor noastre, se neagă legitimarea principiului
naţional , în puterea căruia se ridică tocmai revendicările germane ! 
Or, la acest popor, obişnuit cu logica, n-am crezut nici o dată să existe o eclipsă 
de inteligenţă sau de judecată care să-l facă să se plaseze pe un asemenea tărâm. 
Dar am declarat-o şi la gazetă : am avut plăcerea , luând contact cu oamenii politici 
de răspundere din Germania, să primesc şi o confirmare a acestor deducţiuni 
ale mele,din partea cercurilor politice serioase. 
În sfârşit, în timpul din urmă, acum două săptămâni, am avut bucuria să înregistrăm 
cuvântul temeinic , serios şi plin de răspundere al d-lui Alfred Rosenberg, 
conducătorul politicii externe al Partidului Naţional-Socialist , 
care în Germania se confundă cu ţara însăşi .
În oficiosul partidului , d-sa se plasează pe punctul de vedere exclusiv german,
în revendicările revizioniste. 
Şi cine poate să tăgăduiască dreptul acesta de reîntegrare a marei familii Germane ? 
Pot eu, beneficiarul principiului de naţionalitate, în faţa unui tribunal de gândire, 
să tăgăduesc dreptul germanilor de la Linz să întindă mâna germanului de la Augsburg ? ;
eu , românul de la Sibiu, care am dat mâna cu românul de la Craiova ? ( vii aplauze la PNC ) 
Pot tăgădui acest drept sfânt , normal şi logic, în puterea căruia există astăzi echilibrul 
european, pot să tăgăduesc unui popor de cultură , dreptul de a se uni 
într-un mare laborator de cultură , dreptul lui Grillparzer de a întinde mâna lui Goethe, 
dreptul de a se uni toţi aceştia laolaltă pentru marele patrimoniu de gândire europeană ? 
NU pot , d-lor ! 
Revizionismul german - nepericulos României 
" Şi atunci , nici germanii nu pot să-mi tăgăduiască mie dreptul de existenţă , 
după ce m-am unit , bazându-mă pe acelaşi principiu ; 
ei nu-mi pot contesta hotarele trase în puterea aceluiaş principiu .
Dezavuarea revizionismului italian …
" Şi mi le recunosc , nu numai ca o deducţiune logică , şi trebuie să înregistrăm aici , 
în faţa Parlamentului, satisfacţia poporului românesc, că , într-o vreme când , 
din diverse impulsuri sentimentle, d-l Mussolini şi-a lansat ideile eronate ,
din punctul de vedere al realităţii istorice, oficiosul Partidului Naţional Socilist 
de la Berlin a declarat că nu se amestecă în treburile interne ale altor neamuri, 
că nu râvneşte eliberarea acelora , de ale căror fantasmagorii revizioniste 
se fereşte cu multă prudenţă , declarându-le absurde . ( aplauze PNC )
" D-nii mei , eu trebuie să urmăresc problema politică sub toate aspectele ei , 
şi să prind ecoul stărilor de la noi din ţară , aşa cum se reflectă ele pretutindeni.
Dezavuarea revizionismului maghiar … 
" Sunt un cititor al multor rânduri de gazete din diverse ţări şi foarte asiduu cititor al unor gazete 
de la Budapesta , unde urmăresc cum se reflectă situaţia din ţara mea. 
Ei bine, aceşti incorigibili romantici, aceşti oameni, care schiţează totdeauna 
gesturi exagerate , au fost aduşi în faţa realităţii de către articolul d-lui
Alfred Rosenberg . Este o întreagă furtună acolo , de două săptămâni , 
sunt articole fulminante care apar în fiecare zi. 
" Dacă n-ar fi altă măsură de lămurire pentru noi, decât adversitatea cu care a fost primită 
la Budapesta această manifestare , şi încă ar trebui să fim plini de recunoştinţă , 
pentru că marele popor german şi-a fixat o atitudine faţă de hotarele noastre " 
 ( vii aplauze la PNC )  [-----------------------------------------] 



O.Goga / 27 nov.'36 

¤ Partidul Naţional Creştin 

¤ România a Românilor ! 

" Acest obiectiv de politică externă , este într-o corelaţie normală cu stările interne de la noi. 
Nu se poate clădi o politică externă decât   având punctul arhimedic în situaţia d-tale de acasă.   
Şi atunci, daţ-mi voie , fără să detaliez lucrurile, să vă arăt convingerea mea intimă 
că o Românie , care să se fixeze bine pe echilibrul european ,
nu se poate închipui decât atunci când ea, din punct de vedere naţional , 
este bine întărită la ea acasă, când spiritul public din această ţară stă pe temeiuri puternice ,
când ceea ce zbuciumă azi Continentul este ideea naţională , 
în spiritul şi mintea poporului român , are un ecou puternic şi hotărâtor " ( aplauze la PNC ) 
" În cadrul politicii internaţionale, trag în cumpănă statele în măsura în care 
au rezolvat problema egoismului lor naţional la ele acasă. ( aplauze la PNC ) 
Poporul românesc are un instinct de orientare sigură .
Dincolo de prevederile oamenilor politici, dincolo de deosebirile de partid, 
poporul românesc, cu instinctul său sigur, care l-a călăuzit în cursul vremurilor, 
el însuşi îşi croieşte rosturile de orientare în marile probleme politice. 
Aş putea spune că în istoria noastră , întotdeauna formulele de salvare a neamului 
au pornit de jos în sus. De câte ori s-au ivit erezii teoretice , care au fost formule de import, 
când a fost să se pună în  cumpănă rostul existenţei noastre , 
aceasta a hotărât-o instinctul popular.
 În orice caz, n veacul al XIX-lea, istoria modernă a noastră a fost determinată 
de aceste forţe ale instinctului popular. 
" Ei bine, acest instinct popular ,  dincolo de orice doctrină politică , 
cere astăzi o Românie îndrumată de un spirit naţional , categoric şi definitiv. 
( aplauze la PNC ) România trebuie să fie astăzi îndrumată şi stăpânită. 
Sentimentul de stăpân categoric în ţara lui , trebuie să fie în sufletul acestui popor. 
( aplauze la PNC ) Legiuirea trebuie să urmeze , în mod logic, paşii pe care îi face acest instinct . 
Duceţi-vă în orice sat , în oricare parte a ţării, în Banat, în Basarabia, în Ardeal, aici în Vechul 
Regat, pretutindeni, pe diverse game, se cântă acelaşi cântec : 
România să fie a Românilor. 
" Aceasta nu este o lozincă pe care am pus-o noi în circulaţie. Acesta este adevărul 
şi noi, Partidul Naţional-Creştin nu avem alt merit decât de a fi ascultat acest glas, 
care se desprinde din adâncurile laboratorului sufletesc al poporului nostru .
( aplauze la PNC ) 
" Priviţi la Basarabia .Până acum câţiva ani se plimbau pe acolo toate lozincile deşarte 
ale partidului zis - ţărănesc . Vă aduceţi aminte că bolşevismul predomina atunci. 
 Acum putem să spunem , ca pe o manifestare a instinctului nostru de conservare , 
cea mai hotărâtă atitudine de naţionalism care se împotriveşte tuturor acelor străini 
care intră ca un cui în sufletul lor , o au basarabenii. ( aplauze la PNC ) 
Basarabia reprezintă astăzi cetatea naţionalismul integral   ,  şi noi am făcut un serviciu 
poporului român şi ideii naţionale de Stat ,atunci când acestui sentiment din Basarabia  
i-am dat curs , încadrându-l într-o formulă politică"  ( aplauze la PNC ) 
O.Goga / 27 nov.'36 

 ¤ Bătălia dintre PNC - PNŢ 

"În urmă cu câteva zile, la 8 noiembrie , a fost congresul PNŢ [ LD :  din Basarabia ?  ] 
 Deputaţii de pe băncile PNŢ nu sunt aici , pentru că m-ar interesa duelul nostru de anul 
trecut , de la această tribună, atunci când spuneam că la 14 noiembrie , anul trecut, 
vor veni o sută de mii să facem o demonstraţie a forţelor noastre , 
în aceeaşi zi, alături de dânşii.
D-lor au spus atunci că dvs, d-le Inculeţ, ne-aţi dat posibilitatea de- a ne aduna la olaltă 
şi ne socoteau ca un fel de spectru rezultat din capriciul şi favoarea dvs. 



Am fost prezenţi la întâlnire. La 8 noiembrie am privit această defilare  de forţe , 
şi am avut un sentiment de mândrie naţională. Defila România, defila România naţională,
România de mâine ( aplauze prelungite la PNC )  România cea integrată în drepturile ei.
 O asemenea Românie naţională şi creştină este temelie pentru o politică la ea acasă, 
care să salveze prestigiul ideii noastre de Stat ! ( aplauze prelungite şi îndelung repetate , 
ovaţiuni la PNC ; deputaţii PNC felicită viu pe dl deputat Octavian Goga ) 
-NNSăveanu : suspendă şedinţa 
O. Goga / 27 nov.'36 
________________________________________________________________________

8.a) V.Marin , Ce este politica naţionalistă .(P. 39- 44) ( ss nedatat. Probabil 1936 ) 
[  LD : 24 aug.2003 Sunt dezamăgită. Sunt chiar oripilată. 
 Probabil autorul nu l-ar fi publicat în această formă. 
Articolul este ca o fişă de definiri şi deziderate      naţionaliste   ,extrase din Circulările şi 
Manifestele emise de CZC, bun  pentru uzul "pedagogiei legionare"  . 
Cum afirma Nae Ionescu,  Vasile Marin nu este doctrinar,  ci " înfăţişătorul " ideilor 
 celui ce poruncea.Numai că porunca nu presupune… argumente ,  motivaţii  , logică , 
ci se prezintă ca o sentinţă . Din p.d.v.documentar , acest material este valoros, 
tocmai  pentru că arată efectul şi eficienţa educaţiei legionare nu la cineva neinstruit , 
 ci la un intelectual şcolit  , cu experienţa scrisului. …. 
Rezultatul ? Este o negare a tot ceea ce generaţiile au făcut până la …studenţii din 1922, 
şi Legionari. Şi totul într-o manieră vulgară, propagandistică incalificabilă . . 
Cum a putut Nae Ionescu să dea gir …  unor asemenea elucubraţii ?!]
"Atributul şi l-au însuşit mai toate grupările politice. 
Ce reprezintă şi cât reprezintă naţionalismul acesta ? 
Care este deosebirea dintre naţionalismul autentic şi naţionalismul partidelor ? 
"Naţionalismul are o notă de agresivitate şi de singularizare   .   
El este o politică de afirmaţie a naţiei respective .
Este o politică ofensivă şi de afirmare . 
Rosturile lui trebuie concretizate într-un stat naţional ,
 care să nu fie la dispoziţia cetăţenilor , 
ci să fie un stat de prestigiu, cu misiune istorică, culturală, civilizatoare. 
"Naţionalismul este o nouă etică şi o altă ierarhie de valori. 
El promovează spiritul naţional înaintea celui cetăţenesc , 
condiţionează de primatul naţional , toate celelate rosturi statale. 
" Prin mistica naţională, se creiază un om desfăcut de abjectul materialism al epocii , 
se dezghiocează omul de aderenţele epocii actuale , şi se face şcoala permanenţelor eroice. 
El formează omul virtuţilor cardinale : erou, preot, ascet, corectitudine, ostaş. 
 Naţionalismul concepe societatea ca pe o mare armată , 
cu o ierarhie spirituală şi o conducere adecvată .
" Naţionalistul este un ostaş în slujba unei credinţe. 
Acţiunile lui sunt subordonate interesului patriei. 
El se comportă ca şi cum ar fi într-un război pe care îl poartă naţiunea lui . 
Esenţialul este spiritul de jertfă. 
" Intolerant , ca toate marele dogme. 
 Lipsei de toleranţă a catolicismului i se datoreşte crearea unui sistem universal, 
 precum toleranţei dovedită de biserica creştină , i se datoreşte pulverizarea în secte .
  Intoleranţei naţionale a Franţei şi Angliei în epoca lor de formaţie,
i se datoreşte crearea unor state cu nume istorice. 
[---------------------------------------------------]"Armata naţională este ca un ordin religios. 
" Naţionaismul nostru va desfiinţa politica interesului personal.
Termenul de  < a ajunge >  va dispare.Nimeni nu ajunge ci toţi se jertfesc. 
Jertfă când comanzi, jertfă când te supui. [--------------------------------------] 
" Onoarea de a conduce şi simţul responsabilităţii , singura răsplată pentru munca depusă. 
Se poate chair spune că conducerea statului să o deţie oamenii care nu au nimic.     



Elita nu este o elită înobilată, ci este o elită de puri. 
Resul societăţii se poate complace în practica vechilor instituţii, conducătorii, nu .
Din ei trebuie să dispară instinctul de acaparare şi 
dorinţa de a se bucura de bunurile pământeşti. 
Cel care posedă , de bună voie va trebui să cedeze tot ce are , 
pentru a se ocupa de treburi publice." [-------------------------------------] 
Într-adevăr , în vreme ce curentul politic autentic naţionalist [------------------]
 se găseşte strivit de cisma oficială a conducătorilor pseudo-statului actual, 
în vreme ce legiunile arhanghelismului misionar sunt ţinute la carantină 
de către nevolnicii vremelnicei puteri, [-------------] 
în vreme ce apele adânci şi limpezi ale naţionalismului sunt stăvilite [--------] 
peste toată viaţa publică a ţării , ca într-un imens bâlciu , 
fâlfâesc stindarde <naţionaliste  > ,la umbra tricolorului trivializat . 
Sub oblăduirea aceloraşi conducători cari lovesc crâncen în legionarii naţionalismului 
se agită şi se întreţine o activitate < naţionalistă > 
 a cărei cea dintâi însuşire este larma ,     şi-al cărui ultim scop rămâne diversiunea. 
[---------------------------------------------] 
"De la începuturile acestui pretins stat românesc , căruia noi i-am tăgăduit totdeauna 
existenţa firească , şi până la generaţia mişcărilor studenţeşti, care pune piatra de hotar între 
lumea de ieri şi cea de mâine , cu excepţia miracolului Eminescu şi a unei pleade de publicişti 
[----------------] viaţa publică a ţării a fost regizată de naţionalismul pe care eu l-aş denumi 
naţionalism caragialesc. [-----------------] 
"Prin jocul unui calcul care n-adat niciodată greş, asociaţiile de exploatare a avutului 
obştesc , care sunt partidele, au înţeles de la începuturile aşa zisei noastre vieţi de stat ,
să-şi făţuiască activitatea cu poleială naţionalistă. [-------------------------------------] 
partidele politice româneşti , rezultate ale împerecherii dintre masonerie şi democraţia 
străină de realităţile noastre, au fost nevoite , sub presiunea unor curente de care nu puteau să 
nu ţie seama, să accepte să se transforme în organizaţiuni parţial <naţionale  > [----------------] 
Aşa, partidul paşoptist , mason, democrat şi universalist al lui Ion Brătianu şi CARosetti , 
partidul liberal ( roşu ) , s-a transformat forţat de împrejurări în partid <naţional-liberal>  , 
şi tot asrfel , 50 de ani mai târziu , partidul internaţional, narodnicist , marxist , democrat şi 
iudaizat al ţărănismului , a devenit partidul <  naţional -ţărănesc  > 
Dar a confunda firma cu conţinutul nu este o însuşire a noastră. [------------------------] 
Ce reprezintă < naţionalismul > partidelor ? Un atribut formal: atât şi nimic altceva .
Cu cât au contribuit partidele <  naţionale >  la crearea unui stat naţional românesc ? 
[ sfârşitul manuscrisului lipseşte - nota editorului  ] 
Vasile Marin / 1936 
___________________________________________________________________

8.b) Al. Alimănişteanu ( PNL -1 ),Comunicare :utilizarea personalului  românesc, 5 
febr.'37
O.Goga ( PNC )  -intervenţie   D.Iuca  ( Interne ) - replică 
 (  DAD, MO 24, şed. de vineri, 5 febr.'37, p. 848 - 849 ) 
[ LD : legea a fost votată la 3 iulie 1934 .După ani şi jumătate  , aplicarea ei este nu numai  
defectuoasă ,  dar este chiar  … paralizată : 2.500 întreprinderi din 270.000  fuseseră controlate ! 
Esenţialul : această problemă era sau nu reală ? În epocă, reprezenta ea o necesitate 
economică, socială sau era doar simplă demagogie  naţionalist -politică ? 
Dar un istoric, cum trebuie să taxeze aceste preocupări : protecţionism naţional, ? 
naţionalism?  şovinism ? xenofobie ? 
Atenţie la nuanţe : cu ce se deosebeşte opinia liberalului  Alimănişteanu , 
de  cea a naţionalistului  Goga ?  ]    Doc.integral la fişier Naţionalism IV
Al. Alimănişteanu / 5 febr.'37

¤ Comisia de cercetare a întreprinderilor 



¤ Neaplicarea legii 

 " Dle preşedinte, d-lor deputaţi, la Ministerul Industriei lucrează de doi  ani 
Comisia pentru încadrarea personalului românesc în întreprinderi . 
Până la finele anului 1936, s-au cercetat cca 2.500 întreprinderi , sau 9,40 % din total. 
Societăţile  mari mai toate au fost cercetate , din care 156 au fost amendate cu 24.112.000 lei, 
, 2333 au fost avertizate şi  numai   29   s-au găsit că îndeplinesc condiţiile legii. 
Societăţile amendate , reprezintă lei 15.101.000.000 , în care lucrează 32.349 lucrători . 
Ştiu că lucrează mult Comisia , totuşi, în felul cum este alcătuită , 
nu poate face controlul efectiv celor 270.000 întreprinderi. 
S-au controlat mai toate societăţile mari , totuşi, din lipsa organelor de aplicare şi control, 
cele mai multe eludează legea.  Pentru a controla şi ţine din scurt cele 270.000 de întreprinderi , 
trebuie o organizare specială. 
"Acesta a fost motivul care m-a făcut să mă sui la această trbună şi
să cer d-lor miniştri de la Industrie , de Muncă şi de Interne ca, 
înainte de închidere actualei sesiuni, să vină cu următoarele măsuri : 
1. Să se creeze comisiuni de cercetare în toate oraşele şi târgurile din ţară , 
iar acolo unde este nevoie , să se formeze mai multe comisiuni, cum se face la fisc. 
Numai aşa se va putea ca , într-un interval scurt, să se cerceteze toate întreprinderile . 
Cheltuielile pentru Comisii să se extragă din amenzile ce le plătesc cei ce nu s-au conformat legii. 
Altfel, controlul nu se va realiza nici în 10 ani ! 
2. Să se numească în fiecare judeţ atâţia controlori câţi va fi nevoie,
 pentru ca de 4 ori pe an să cerceteze la faţa locului dacă datele communicate de întreprinderi 
sunt exacte şi se aplică legile şi hotărâîrile Comisiunii . 
3. Să se modifce, în sesiunea actuală, legea protecţiei muncii naţionale , 
ca să se poată pune capăt motivelor care întârzie şi chiar împiedică aplicarea pedepselor . 
Au trecut doi ani de când lucrează Comisia, şi abia a putut face controlul a 2.500 întreprinderi 
Dacă din primul an s-ar fi putut controla cele 270.000 întreprinderi, sunt sigur că 
ar fi găsit plasament pentru a câştiga o pâine cinstită , 
cel puţin 600 -700.000 români de sânge ( întreruperi la PNŢ ) 
-Octavian Goga ( PNC ) : Continuă d-le Alimănişteanu , căci ne interesează chestiunea . 
-Alimănişteanu : Chestiunea nu poate să intereseze pe oamenii lui Auşnitt , d-le Goga ! 
-Goga  : Vă ascultăm, dle Alimănişteanu,cu un interes deosebit. Interesul este atât de mare , 
încât ne aducemaminte că , pentru a doua su a treia oară , ridicaţi aceastăp chestiune 
şi suntem surprinşi că dvs, un membru vechi al gardei liberale, 
nu sunteţi onorat cu nici un răspuns din partea băncii ministeriale, 
deşi reveniţi pentru a treia oară asupra aceleeaşi chiestiuni . 
-D.Iuca ( ministr.Interne ) : Daţi-mi voie, eu regret că dvs, prin întreruperea pe care aţi făcut-o, 
aţi ţinut să ne aduceţi o acuzaţiune gratuită .
Dovadă că am ţinut cont de cele două comunicări ale d-lui deputat Alimănişteanu , 
este că am studiat cu toată atenţiunea greutăţile întâmpinate în aplicarea legii 
de protecţiune a muncii naţionale, şi care , cum cu foarte multă dreptate a arătat 
dl Alimănişteanu , au rezultat din faptul că o Comisiune centrală , ce funcţionează 
la Ministerul Industriei, n-a putut cerceta într-un timp scurt toate cazurile venite în faţa ei .
Pentru cercetarea acestei dificultăţi, am înfiinţat  - ceeea ce ne cere dl Alimănişteanu  , 
încă de acum două săptămâni  - comisiuni regionale , care vor începe să funcţioneze 
în toată ţara , ca să ajungem la verificarea rapidă ,după cum cu drept cuvânt un bun român 
o pretinde prin comunicarea pe care o face de la această tribună . " ( aplauze la PNL ) 
-Ghelmegeanu : Mă iertaţi, dle Alimănişteanu, este rândul dvs ca să răspundeţi 
dacă sunteţi mulţumit de măsurile pe care le-a luat ministerul .
-Alimănişteanu : Sunt foarte mulţumit .Eu nu am făcut decât să atrag atenţiunea 
asupra necesităţii de a se înmulţi numărul comisiilor ,fiindcă altfel,  după cum recunoaşte 
şi dl ministru, este imposibil să se poată controla cele 270.000 de întreprinderi .
Dle Ghelmegeanu, sunt foarte mulţumit că , după prima mea cuvântare ţinută aici, 
mulţi ingineri care mureau de foame în Bucureşti , au fost plasaţi în diferite întreprinderi . 
Dar trebuie să şi controlom dacă aceşti ingineri să nu fie plătiţi mai puţin , 
decât este plătit un portar străin. 



-Crăciun Şerbănescu :  Mi se pare că aveţi şofer englez  !  ( ilaritate la PNŢ ) 
-Goga : Vă rog să-mi permiteţi să adaug câteva cuvinte la această chestiune… 
-Alimănişteanu : Poftiţi …….. 
-Goga : Eu am ascultat cu un deosebit interes comunicarea dvs, 
pentru că ea se acordă cu ideile pe care am avut onoarea să le expun de la această tribună , 
de acum doi ani, în această materie. Eu preţuesc munca românească şi am avut chiar 
rolul de precursor în această chestiune , pe care o calific ca o chestiune ingrată , 
pentru că , daţi-mi voie să o spun , prin măsurile luate până acum , 
 aproximativ peste 150 de ani se va termina examenul acestor întreprinderi . "
"Eu nu cred în eficacitate acestei formule. Poate că ar fi mai bine ca 
dl ministru de Interne să facă un apel la noi toţi ,  să ne întrecem unii pe alţii 
în   a denunţa   întreprinderile   care nu ţin seama de legea protecţiei muncii româneşti . 
Cred că aţi putea, d-le ministru , chiar la întregul public românesc , 
cerându-i   să denunţe   întreprinderile acestea "    ( aplauze la PNC ) 
-Alimănişteanu : [----------] " Este îngrijorător ce se petrece la noi de la război 
încoace :Parlamentul votează legi , ce rămân neaplicate din diferite cauze destul de 
necunoscute " 
Alimănişteanu  / 5 febr.'37 
________________________________________________________

9.a) Alexandru Cantacuzino ,Opere Complete, Colecţia " Omul  Nou "(1969 ), 1990 
 Doc.integral : Fişier G de F  I -bis . 

E ) Pentru Cristos , [ în Spania ]mart.1937( pag. 156 - 182  ) 
/7 legionari  - În căutarea jertfei cutremurătoare/ Jertfa lui Moţa şi Marin
 /  Întoarcerea în ţară  /  Posteritatea lui Moţa şi Marin 
F )  Cuvânt la  mormântul lui Moţa şi Marin, Casa Verde,  febr.'37(  p. 183- 189 )
 / Jertfă pentru Dumnezeu ... /  Jertfa vieţii = linia Căpitanului/ 
 / Cantacuzino : regretul  de a fi supravieţuit ... /
/ Gânduri  testamentare  Moţa şi Marin
Al.Cantacuzino /  mart.'37

¤ 7 legionari  - În căutarea jertfei cutremurătoare

[  LD : este o descriere lipsită de romantismul  specific...participarea lor îmi apare ...anonimă,de 
hărţuială,,,  fără  ţintă ... fără noimă   nu are nimic eroic... 
 Iar  moartea celor doi ... îmi  apare  inutilă şi  absurdă .  În schimb  , încă din prima clipă 
se  ţese legenda , care va transforma  sacrificiul lor   în simbolul martirajului  ....
Pe cealaltă baricadă,  vom avea evocările voluntarilor comunişti... Valter Roman cu a sa 
baterie....  ] 
Când au plecat în Spania  , gândul care muncea  sufletul lui Ionel Moţa  şi Vasile Marin  , 
îngrijorarea tuturor  , era  " să avem  norocul,  să fim ajutaţi de Dumnezeu  , de a da o pildă  
de jertfă  cutremurătoare  . Ceea ce umbrea  , din vreme în vreme  , albăstrimea limpede  a 
privirii lui Ionel Moţa  , era tema  să nu fim admişi  , să nu fim lăsaţi  , să fim opriţi  de ordinele 
Căpitanului  de a ne îndeplini  datoria  cum o înţelegea  el faţă de Christos anume : 
 " să nu ne întoarcem în ţară  decât soldaţi  învingători  , ori  răniţi  , ori morţi . 
 [----------------]În Spania au avut de ales  între calea uşoară (  în uniforme ofiţereşti, la State 
Majore, la adăpost )  sau  calea cea mai spinoasă  , pe care se plimba moartea .Au ales calea a 
doua. Legiunea  Străină Spaniolă  era o armată  de elită  , a cărei faimă înspăimânta inamicii  .
Multă disciplină şi vitejie. Cântecul legionarilor era "  Sunt amantul Morţii "  .[----------------] 
Au vrut ca muncitorii, ţăranii şi copiii , să ştie că comandanţii legionari  şi-au câştigat dreptul la 
comandă  prin lupte, suferinţe, sacrificii . Elita legionară  renunţa la familie,  la o viaţă tihnită , 
la prieteni , tentaţii  , bucurii şi ambiţii  . şi caută " lecţia aspră  a mizeriei şi moartea  pentru 
reânvierea României " [-------------] Clime avea  47 de ani  ,  părintele Dumitrescu  39 , 
 Moţa 35  , Vasile Marin şi Cantacuzino  34,  Nicolae Totu  32,  Bănică Dobre ,  28 ani ;  
duseseseră , toţi, o viaţă intelectuală  , lipsită de sărăcie , mizerie  ,  foame, frig ; 



echpamentul ce li s-a dat a fost de proastă calitate şi insuficient ... 
Al.Cantacuzino /  mart.'37

¤ Jertfa lui Moţa şi Marin

Pe 13 ian.  se aflau pe o poziţie  dealungul şoselei  Majadahonda  ;  apoi au cedat poziţia 
marocanilor şi au intrat în tranşee ; erau veseli , au mâncat  din gamele conserve ; Moţa scria  o 
scrisoare Căpitanului  ...după amiază   participă la  schimbul de  focuri de artilerie ... 
[descrie în amănunte lupta cu duşmanii, cu comuniştii  : tancuri, mitraliere, ghiulele  , explozii] 
Atunci a murit Moţa...iar  la un metru de el , Vasile Marin [---------] 
Moţa a vrut să dea o pildă  de mucenicie ; a vrut  să moară ca ostaş al creştinătăţii , 
pentru a răscumpăra  păcatele  neamului ; peste haina cu stropi de sânge , 
ceasul lui s-a oprit la ora 5 ... prin haina străpunsă ,  se văd culorile  drapelului românesc pe 
care era scris :  Legiunea Arhanghelului  Mihail, Garda de Fier , cu care se prezentaseră 
generalului  Moscardo .[--------]
 " Simt în adâncul fiinţei mele  mă atrăgea  , fără rezistenţă  , vraja morţii  . 
[------------] Clime ,  părintele Dumitrescu şi  Cantacuzino , trag înverşunat cu grenade ... 
Brancardierii  ridică trupurile celor doi ... Părintele îi însoţeşte ... [povesteşte  lupta ce a urmat , 
paza de noapte ...  retragerea comuniştilor, gândurile  lor ...]
 Ne gândeam  : nemiloasă  a fost soarta  generaţiei noastre  şi în deosebi a lui Ionel Moţa  şi 
Vasile Marin.  În copilărie :  războiul,  pământul nostru sub invazia duşmană ,  doliu mult şi lacrimi 
în jurul nostru De-a lungul tinereţii noastre , entuziasm , lovituri primite de la cei chemaţi să ne 
iubească  , cântece , tinereţe,  visuri cu soare  , fraţi de-ai noştri ucişi  şi iarăşi închisori  , trădare , 
mişelie , mizerie  , bubuit , gloanţe  , schije , Moarte .
  Ionel Moţa şi Marin  !  ciclul încercării voastre  s-a închis !  [------------------------] 
Aşa şi-au dat duhul  Ion Moţa  şi Vasile Marin .Ceea ce dă rang  de unicitate  morţii  acesteia 
, e conştiinţa  cu care  ei şi-au  dăruit viaţa  , ieşind  în calea morţii  .  [---------------------] 
Ionel Moţa  şi Vasile  Marin  au murit  liberi ,  cu gândirea lucidă  , cu inima fierbinte  şi înflorită 
de iubirea  ce o purtau  celor  caror le  erau  dragi  şi lui Dumnezeu . Ei au murit cu mărinimie. 
Ei nu au fost duşi  de şuvoiul unei  exaltări colective .Dimpotrivă , Ionel Moţa  şi  Marin s-au rupt  
voluntar  dintre cei mulţi  cari , în marea lor iubire  , îi desleagă  , îi strângeau de pământ . 
Ei au avut forţa să se  desfacă de contimporaniilor  cari ,  nici în Ţară ,  nici în Spania  , 
nu au putut  ajunge să-i înţeleagă  .Aceasta a fost superioritatea  lor supraomenească . 
" Ionel Moţa  şi-a prefigurat  şi şi-a  trăit  apoteoza  morţii  lui . 
El şi-a zis  : <Astfel ar trebui să mor !> , <Slujba  mea e să mor ! > [---------------------] 
Dumnezeu  a vrut  să dea  morţii acestor doi  , o însemnătate  hotărâtă  , arătând că le-a 
ridicat viaţa  . în clipa aleasă de El. [-------]  Dar moartea  lor folosea  prevederilor 
Dumnezeeşti  şi determina  împlinirea destinului  de glorie a Românilor    .   [-----------] 
Proştii vor zice : mai bine mureau în ţara lor  , în serviciul şi pentru apărarea  ei . 
Ei nu pricep însă că sufletele sanctificate  ale lui  Moţa şi Marin  au o putere uriaşă  care 
ne păzeşte graniţele  şi patrimoniul naţional  , ca o pavăză de mii  şi sute de mii  de ori mai 
puternică  decât ne-ar fi putut da  bietele  lor  piepturi omeneşi ." 
Al.Cantacuzino /  mart.'37

¤ Întoarcerea în ţară 

¤ Posteritatea lui Moţa şi Marin 

[---------]  ne durea  durerea celor din ţară, durerea părinţilor  , a doamnelor bătrâne  Moţa şi Marin 
,  a Căpitanului  , a soţiilor a legionarilor . [--------------------------------------] 
" Nu m-aş întoarce în Ţară  dacă nu aş avea convingerea  că pilda vieţii voastre 
va brăzda simţirea  şi închipuirile  generaţiilor cari vin  şi dacă nu aş întrezări în viitor  cum 
creşte o românească  şi legionară vrednicie  în sufletul naţiei noastre  . [-------------------------] 
" A doua zi ,  ies la raport  la căpitanul Banderei  Îi gras,  în faţa  unei sticle de  coniac . 
Obţin, după explicaţii penibile  , dreptul de a transporta la Toledo  corpurile legionarilor  
români morţi  şi autorizaţia pentru noi trei  , să le însoţim. 
Acest om nu găseşte nimerit să zică  un cuvânt de condoleanţe !  Numele acestui căpitan  



îl însemn pentru o  rea amintire  legionară .  Îl chiamă :  Aranda .  [--------------] 
Corpurile lui Moţa şi Marin  sunt întinse într-o cameră  săracă şi devastată  din satul  
Majadahonda.[ descrie condiţiile macabre ale călătoriei ....] 
"În cele ce am scris,  am cerut  încontinuu  , cu mândrie  , dreptul la glorie  pentru naţia mea. 
Acum, mai temeinic  ca oricând , am certitudinea  şi o spun :  Naţia care a zămislit  pe Ionel 
Moţa  şi Vasile Marin  va fi aleasă de Dumnezeu  pentru o misiune  nobilă  şi  împărătească 
în lumea oamenilor  .Am această  siguranţă  fiindcă  cei simpli  şi necultivaţi  , mai mult ca 
ceilalţi , au iubit în inima inimii lor  cu lacrimi de jale  şi şi-au însuşit mărinimia  de cugetare  , 
simţire şi faptă  ale  lui Ionel Moţa  şi Vasile Marin .  Ar fi fost  într-adevăr  de disperat  de naţia 
noastră  , dacă mulţimea  Românilor,  pusă în faţa unei fapte  care scoate  din umbră măreţia  
sufletească  a rasei  pământului nostru  , nu ar fi iubit  această faptă 
şi nu ar fi recunoscut-o  ca o faptă românească  şi nu ar fi simţit  plecându-i-se genunchii  spre 
slăvirea  celor două inimi  nemuritoare  împodobite  cu o atât  de înduioşătoare  frumuseţe  .
Neamuri îndepărtate cinstesc memoria  lor, gestul lor  fulgeră strălucitor  pe întinsul  lumilor 
străine  şi Românii  să nu-i fi înţeles  ?!  În ciuda  îndemnurilor  pângăritoare  ale 
stăpânitorilor  noştri corupţi  ,   naţia mea  nu s-a împovărat  cu acest păcat  .  
//////////////////////////////////// finis Pentru Christos ///////////////////////////////////////////////

F ) Cuvânt la  mormântul lui Moţa şi Marin, Casa Verde,  febr.'37(  p. 183- 189 ) 

[ LD  : Asistă preoţi ,  părinţii  lui Ionel şi Vasile,  Căpitanul, camarazi .  Nu ar trebui să fac caz de 
această  cuvântare  care , la urma urmei , este .... o cuvântare de doliu.
Şi totuşi,  cuvântul  lui Cantacuzino face lumină  într-o chestiune  eludată , atunci şi mai târziu, 
când era vrba de " autorii morali"  ai faptelor extremiste legionare  .
Este  mărturisirea  respectării de către legionari  a  "liniei Căpitanului "  privind  jertfa  şi.... 
un fel de  culpabilizare a lui Cantacuzino( îşi cere iertare ! ) că ....s-a întors viu !] 
 / Jertfă pentru Dumnezeu ...
/Jertfa vieţii = linia Căpitanului
 / Regretul  de a fi supravieţuit ... 
 / Gânduri  testamentare 
" Este pentru mine  îndatorirea  cea mai apăsătoare  din câte mi-au fost  date în cei 34  ani ai 
existenţei mele  , să mă aflu viu  şi să vorbesc  în faţa trupurilor  reci şi întinse  în sicrie 
ale lui  Ionel Moţa  şi Vasile Marin . [------------------------------] 
Jertfă pentru Dumnezeu ...
" Şi-au închipuit mulţi  , şi străini , şi prieteni de-ai noştri  , că noi nu ne ducem în Spania  decât 
pentru a îndeplini un gest simbolic de unitate naţionalistă şi de simţire frăţească  , faţă de 
pericolul  de ucidere  care ameninţă  creştinătatea şi trăirea  naţională pe pământul Spaniei 
[---------] Ionel Moţa  însă s-a simţit  dintru început  , că ceea ce  cumpăneşte  mai presus de 
toate  , este  jertfirea totală  pentru Dumenezeu  şi binecuvântarea astfel dobândită  de la 
Christos  , prin această jerfire . [-----------]
 Ionel Moţa şi Vasile Marin au ieşit în calea morţii pentru Chrisos, şi au căutat-o  .[-------------] 
Ni s-a spus aci :  cum nu v-aţi gândit ? Ionel Moţa  şi Vasile Marin  ar răspunde : 
 < Iartă-ne , Căpitane, nu am vrut să ne gândim- cu mintea oamenilor . 
Am refuzat  să raţionăm , să cumpănim , să socotim .
Când Legiunea  Arhanghelului  Mihail sare  în ajutorul lui Dumnezeu  , ea nu se târguşete
 şi nu pune condiţii  .Nici condiţii de grad, nici condiţii de timp.> 
Jertfa vieţii = linia Căpitanului
" Ionel Moţa  , ca şef al echipei noastre , a cerut o singură favoare .Să fim în prima linie , 
sub drapeluil cel mnai ciuruit de gloanţe , în ocul cel mai ucigător. Aşa a fost simţirea lui  .
Aceasta  este, Căpitane,  linia de înălţare legionară  pe care ne-ai deschis-o  acum 17 ani  .
[---------------] Nu se poate  , gândeau ei  şi gândim noi  , ca Dumnezeu  să nu însemne  cândva 
pe răbojul  recompenselor  divine meritate de naţiunea română  , ţinuta legionară 
 a celor şapte  ostaşi români , luptători pentru El,  pe frontul creştin  din Spania. 
Aveţi aminte  , camarazi ,  că , în acest ceas,  Ionel Moţa şi Vasile Marin  spun sus  în Ceruri 
o vorbă bună  şi hotărâtoare  pentru izbăvirea  şi mântuirea României  .[----------------------] 
Regretul  de a fi supravieţuit ... 
" Eu am cutremurătoarea durere  de a fi contribuit  să îndrum echipa 



 pe linia neascultării  ordinului Căpitanului  şi a morţii  şi de a nu fi murit . 
Tu ştii  însă Ionel şi Vasile  , voi ştiţi  că nu este vina mea.  Dumnezeu  a vrut ca la temelia  
mărirei  viitorului românesc  să fie două suflete  gigantice  şi de granit .
Şi le-a ales pe ale voastre  ." 
Gânduri  testamentare  ... 
" Din cele ce vorbeam  , desprind  câteva cuvinte pe care  sunt sigur  că ni  le-ar  fi zis 
cu sufletul  morţii,  dacă nu s-ar fi stins  din viaţă atât de fulgerător : 
< Nu mă  jeliţi >   <  Sângele meu  cumpără  biruinţa  legionară şi Învierea Românilor > 
[-------------------------]  <  Spune-le că mor cu inima  plină de mulţumire > 
<  Alecule, Clime  , aveţi grijă de Căpitan> 
[---------------------------------------] 
"Voi sunteţi  învingătorii  Ionel Moţa şi Vasile Marin . Voi aţi biruit . 
Onoare şi glorie  vouă  în veacul veacurilor  " 
 ////////////////////////////////////////////////  finis cuvântarea la înmormântare  ///////////////////////////////////

Alexandru Cantacuzino , Opere  complete ,  febr.'37 
_________________________________________________________

9.b) Scandal diplomatic : diplomaţi străini la înhumarea lui Moţa şi Marin , 13 
febr.'37
(DAD, MO nr. 28, şed. de marţi, 16 febr.'37) 
a.) Armand Călinescu ( PNŢ ) , Comunicare , Cameră ,  16 febr.'37
b.)  Gh.Tătărăscu ( prim-ministru ; interimar Afaceri Străine ) -răspuns 
[ LD : Este dificil să plasezi incidentul într-o anume categorie : 
 Este  expresia faptului că , pentru PNŢ ,  orice fapt era un  bun pretext
 pentru a culpabiliza guvernul, în continua  campanie de răsturnare 
care intra în al patrulea an , an decisiv, electoral ? 
Este expresia unei reacţii la confruntarea  cu mişcările naţionaliste, 
din ce în ce mai tensionată, mai agresivă  ? 
Este expresia realei nelinişti pentru evoluţiile pe plan internaţional   ,   
în care războiul civil spaniol ajunsese a fi punct de referinţă ? 
Probabil din toate câte ceva. 
Dar , din punctul de vedere al Gărzii de Fier ? 
Înmormântarea celor doi eroi-martiri - cu toate valenţele ei politice, morale, emoţionale  - 
indirect  contestată,  blamată , devenită subiect de scandal diplomatic .
Războiul continuă ? Războiul intră în altă fază ? Se aleg apele ? 
Şi toate acestea , vor avea ca exponenţi principali , două personaje :
 CZCodreanu şi Armand Călinescu.  Astfel privit , avem de a face cu un nou episod 
din vendeta celor doi. Dar ar fi simplistă o atare tratare . 
Guvernul Tătărăscu ? : locul real de răspundere şi , paradoxal, rol secund.
/ Armand Călinescu ( în numele PNŢ ):  Declaraţie - somare a guvernului .
/ Gh.Tătărăscu  : Răspuns - parţial , până la cercetare
----------------------------------------------------

a.)   Armand Călinescu   ( PNŢ )   ( p. 1036 ) , Comunicare , Cameră ,  16 febr.'37

" Am onoarea de a adresa , în numele Partidului Naţional Ţărănesc , 
următoarea comunicare d-lui preşedinte al Consiliului de Miniştri : 
" Sâmbătă, 13 crt., s-a desfăşurat în Capitală ceremonia înhumării     a doi tineri   
[ Moţa şi Marin  ] căzuţi eroic în războiul civil din Spania. 
Desigur, orice partid politic poate socoti legitim să proslăvească pe membrii săi, 
aşa cum crede de cuviinţă. Din acest punct de vedere , noi nu avem să ne amestecăm 
şi, prin urmare , nu vom prezenta nici o observaţie .
Cât pentru problema ordinii publice, nu o vom releva , deocamdată . 
" Cu prilejul semnalat , a avut loc , însă,  şi o manifestaţie 
care depăşeşte cadrul restrâns al unei organizaţii de partid, 
pentru a atinge importante interese de Stat .



În adevăr , ziarele au anunţat că la ceremonia amintită , 
au participat reprezentanţi diplomatici ai mai multor State . 
Întreb pe dl preşedinte al Consiliului de miniştri , dacă are cunoştinţă de acest fapt ? 
" Partidul Naţional Ţărănesc socoteşte de a sa datorie să afle 
dacă guvernul este fixat asupra caracterului şi semnificaţiei acestei participări ? 
Întâiu : a fost ea un act oficial ? În acest caz, întreb guvernul dacă a avut cunoştinţă 
despre intenţia reprezentanţilor acreditaţi a 4 State de a face un asemenea act 
şi de a participa la o ceremonie , la care guvernul însuşi lipsea  ? 
Nu a fost prevenit de o asemenea manifestaţie ? 
În acest caz , care este situaţia în care a fost pus guvernul ? 
Al doilea : au participat reprezentanţii străini ca simpli particulari ? 
Oare un asemenea act , prin care se manifestă sentimente în legătură cu fapte 
din viţa publică internă a ţării, este compatibilă cu actele diplomatice ? 
" Noi ştim că, spre mândria acestei ţări, epoca în care consulii străini se amestecau
în luptele interne de partide, a dispărut încă din timpurile Divanurilor adhoc
( aplauze la PNŢ ) şi credem că sentimentul de demnitate naţională 
impune oricărui patriot să împiedice reîntoarcerea , sub orice formă, 
a unei asemenea epoci de tristă aducere aminte  "  ( aplauze la PNŢ ) 
" Dar, în afară de aceasta, de 8 luni de zile , opinia publică de pretutindeni , 
priveşte cu înfrigurare războiul civil din Spania  ;
 există temeri ca acest curs să nu primejduiască pacea europeană ; 
de aceea, Puterile fac sforţări spre a îngrădi extinderea conflictului. 
" În asemenea împrejurări , nu socoteşte guvernul nostru că este dator să vegheze , 
cu excepţională atenţie, pentru ca  prin amestecul insolit a unor factori din afară , 
ori de unde ar putea să vină , să nu transforme România
într-un focar de agitaţiuni primejdioase pentru viitorul Statului 
" Mai mult decât atât, noi socotim nu numai că trebuie să împiedicăm aprinderea unor focare 
de agitaţiuni , dar că avem datoria să evităm chiar un simplu echivoc. 
" În momentul de faţă, credem că se impune o atitudine limpede şi fermă   ,   
menită să risipească orice îndoială în relaţiunile de politică externă. 
" Am onoaarea , aşa dar, să întreb pe dl preşedinte al Consiliului , 
dacă guvernul este în măsură să adopte o asemenea atitudine şi care este 
punctul său de vedere în chestiunea pe care am ridicat-o  ? "( aplauze la PNŢ ) 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////

b.) Gh.Tătărăscu   -răspuns   ( p. 1037  )  / 16 febr.'37 

"Comunicarea d-lui deputat Armand Călinescu , reclamă un răspuns care nu trebuie, 
care nu poate să întârzie. Faptele cuprinse în această comunicare , în adevăr 
au fost aduse la cunoştinţa guvernului şi, ca interimar la Departamentul Afacerilor Străine 
[ LD : Antonescu era , probabil încă în Turcia ? ] am dispus un act de cercetare . 
"Oricare ar fi rezultatele acestui act , oricare ar fi explicaţiile date , 
mă grăbesc  să precizez că, dacă   faptele relatate   în comunicarea d-lui deputat Armand 
Călinescu , dacă   faptele aduse la cunoştinţa   guvernului , se vor dovedi întemeiate ,
evident , guvernul se va găsi în faţa unei situaţii serioase. 
" D-lor deputaţi, este un principiu unanim admis în practicile noastre internaţionale 
şi potrivit căruia reprezentanţii Statelor străine , ai tuturor Statelor străine, mici sau mari, 
nu pot , nu trebuie , nu au îngăduinţa,  să participe , direct sau indirect ,
 la manifestări de politică internă . 
"Întrucât se va dovedi că acest principiu a fost înfrânt -  declar de pe acum că ,
participarea agenţilor diplomatici la o solemnitate religioasă , 
făcută sub egida unui partid politic şi transformată astfel într-o manifestare politică ,
este o înfrângere a tuturor principiilor şi a tuturor uzanţelor internaţionale  .
( vii şi prelungite aplauze pe băncile PNL şi PNŢ  )
" Guvernul va lua în grabă considerare , situaţia creată .
Mă grăbesc să adaug că această situaţie creată de acte cu caracter personal,
 nu poate să aibă nici o repercusiune asupra raporturilor dintre ţara noastră şi 



ţările reprezentate , pe care le dorim din ce în ce mai strânse şi din ce în ce mai prieteneşti.  
( vii aplauze la PNL ) 
" Rog deci pe dl deputat Călinescu, rog Camera întreagă , să creadă 
că guvernul va cerceta şi va soluţiona acest incident , zelos de prerogativele acestui Stat , 
care timp de aproape trei pătrimi de veac , de la independenţa sa, 
nu a practicat decât principiile demnităţii naţionale .
( vii aplauze pe băncile majorităţii , strigăte de bravo  ) 
-Armand Călinescu : " Aş fi voit să fiu în măsură de a mă declara mulţumit cu răspunsul 
d-lui preşedinte de Consiliu . Fiindcă în momentul în care am ridicat o chestiune,
 care este în legătură cu situaţia ţării ,     în raporturile sale   de politică externă, 
eu nu am înţeles să mă adresez unui guvern al PNL , sau unui guvern de partid, 
ci am înţeles să mă adresez guvernului ţării . 
" Dl preşedinte al Consiliului a binevoit să recunoască astăzi gravitatea situaţiei 
pe care am relevat-o .D-sa a adăugat însă că va examina de aproape această chestiune 
şi va aviza la măsurile compatibile cu demnitatea şi prestigiul ţării. 
" Să-mi permită d-sa , aşa dar, să-mi rezerv răspunsul definitiv , 
până în ziua când dl preşedinte al Consiliului va fi în măsură
 să înfăţişeze Adunării un rezultat pozitiv al politicii sale. 
Până atunci voi adăuga un singur lucru : 
D-le preşedinte de Consiliu , în momentul acesta dvs v-aţi asumat o gravă răspundere   .  
Vă rog să credeţi că nu este vorba aici numai de interesele şi de răspunderea care poate 
să se abată asupra unui singur guvern  - la urma urmelor guvernele sunt trecătoare  - 
aici este vorba de interesele ţării , pe care toţi, şi dintr-o parte şi din alta , 
trebuie să ne silim să le salvgardăm." Aştept, deci, dle preşedinte ,
 rezultatul pozitiv ,pe care îl veţi înfăţişa Adunării Deputaţilor  .( Aplauze la PNŢ ) 
  Incident diplomatic / 16 febr.'37 
_____________________________________________________________

10.) Incident diplomatic : înmormântarea lui Moţa şi Marin ,Cameră , 17, 18, 19  
febr.'37 
 (  DAD, MO nr. 28, şedinţa de miercuri, 17 februarie 1937, p. 1036  - 1069 ) 
Declaraţii   Răspunsuri   Polemici 
[  LD : 27 oct.2003 . Astă noapte am pus punct dialogului epistolar cu Jan Ancel .
M-am plictisit de atâta suspiciune şi procese de intenţie … în controversata
" problemeă evreească " din România. 
Ziua încerc să rezolv acest al III-lea " scandal diplomatic :
după cel cu Ostrovski ( Rusia ) , după cel cu Şeba ( Cehoslovacia ) , 
acum cu cel provocat de participarea diplomaţilor  german, italian şi portughez ,
la serviciul religios al înmormântării lui Moţa şi Marin. 
Se discută foarte puţin , sau doar aluziv, despre Garda de Fier, 
despre sacrificiul celor doi , despre războiul civil spaniol. 
Este doar o limpezire de ape  : naţionalişti - democraţi  ;
este doar un pretext de răfuială politică : opoziţie - liberali ; 
este un mijloc de captare : a curentului naţionalist ;
este un prilej de opţiune în politica externă : pro-Democraţii  - pro-Axă - pro-echilibristică ;
Subtitlurile, semnele şi colorările , îmi aparţin .  ] 
--------------------------------------------------------------------------------------

a.) Octavian Goga ( PNC )/ 17 febr./  (p. 1063 -1064  ) 

"Dle preşedinte, d-lor deputaţi, vă rog să-mi îngăduiţi să fac o declaraţie ,
în legătură cu cele desbătute ieri , în şedinţa Camerei, la care nu am asistat . 
[ Blamarea atitudinii PNŢ  ] 
În şedinţa de ieri a Camerei, printr-o interpretare volnică şi interesată , 
s-a pus în discuţiune înmormântarea tinerilor Moţa şi Marin , săvârşită în ziua de 13 februarie. 
" Partidul Naţional -Ţărănesc , prin rostul d-lui Armand Călinescu , 



deformând aspectul acestui act de pietate 
şi coborându-l la nivelul măruntelor preocupări politicianiste ,
eu mă cred dator să fac unele constatări conform adevărului ,
ca unul care am luat parte la mişcătoarea ceremonie religioasă ,
 menită să răsplătească , o dată cu simţământul de doliu, şi o înaltă reculegere morală. 
" D-lor deputaţi, moartea eroică a celor doi tineri intelectuali , 
căzuţi pe frontul războiului din Spania, trebuie privită prin prisma semnificării ei reale ,
care este dincolo de raza obişnuită a luptelor noastre politice . 
Resorturile sufleteşti care au determinat-o , 
nu au nici o înrudire cu orizontul îngust al micilor întreceri pentru acapararea puterii
şi spiritualitatea care le-a pus în mişcare , 
nu se poate acorda cu imboldurile de cras materialism 
ale arenei politice din trecutul apropiat " 
 [ Resurecţia " românismului "] 
" Este o largă transformare , care se petrece aici, sub ochii noştri,
 este o rectificare de conştiinţă , care trebuie contată , d-lor deputaţi, 
dacă vrem să avem la baza judecăţii noastre ,
realităţile hotărâtoare ale sufletului românesc, astăzi. 
Iată adevărul care trebuie privit  în faţă  şi trasă concluzia din el. 
" Spiritul public se găseşte astăzi într-o frământare , o frământare necunoscută încă. 
Ideea naţională , cu toate atributele ei fireşti , sbuciumă acest popor , cerând o satisfacţie 
târzie , după aproape două decenii , care nu au slujit îndeajuns  consolidarea de Stat . 
" În masele populare , cu deosebire în tineretul îndrumat de o specială sensibilitate , 
este o stare protestatară , care creşte în măsura rolului exploatator al elementelor străine
 pe pământul nostru . Românismul, sbiciuit în instinctele lui de viaţă , 
a intrat într-o fază de surescitare , care împinge la suprafaţă revendicări justificate , 
întreţine o nevroză permanentă şi propagă o atmosferă de ultim sacrificiu , 
pentru câştigarea unei biruinţi . " 
[ Sacrificiul lui Moţa şi Marin ] 
" Din această configuraţie etică , în care svâcneşte o credinţă dârză , 
ca totdeauna în ajunul mişcărilor de prefacere , s-au ridicat cei doi tineri plecaţi în Spania 
să afirme, cu arma în mână, o solidaritate împotriva   bolşevismului   distructiv   
şi pentru apărarea Crucii lui Cristos., 
" Ei au făcut acte individuale de conştiinţă, jertfa lor nu aparţine unui clan şi
 legitimarea ei se găseşte în starea sufletească a ţării.
 De aceea, moartea celor doi a trezit o spontană şi adâncă rezonanţă în lumea românească , 
un sentiment de admiraţie a tuturor care îşi dau seama că sacrificiul de sânge pentru idee, 
a fost pretutindeni prologul marilor reforme." 
  [ Sentimentul de pioşenie al opiniei publice  ] 
" Acest sentiment de elevaţie morală , pe deasupra categoriilor politice, 
le-a întovărăşit sicriile în drumul de reintegrare în ţărâna strămoşească . 
Veneau acasă doi morţi ai unui ideal de resurecţie naţională. 
Primirea lor respectuoasă era , pe seama celor înţelegători, o datorie elementară de 
cuviinţă , în faţa supremului devotament pentru ţară . 
" Cu această interpretare a alergat lumea să aducă morţilor salutarea cea de pe urmă .
S-au grăbit să-i cinstească , alături de mulţimea anonimă, 
personalităţi reprezentative de diversă înfăţişare. 
" Ce mâna , oare , în gara din Cluj , pe Alexandru Vaida -Voevod 
şi atâţia membri ai Academiei Române sau profesori universitari, 
dacă nu impulsul normal de a omagia , ca totdeauna , jertfele vitejiei româneşti ? 
  " Ce îndemna pe Patriarhul ţării [ Miron Cristea ] să le ofere scutul bisericii 
şi o dreaptă pomenire , iar pe mitropolitul Ardealului [ Nicolae Bălan ] să le împletească 
o cunună de martiri la solemnitatea îngropăciunii  ? 
De sigur, că nu chemarea unui act politic , ci preferinţe de ordin moral. 
[ Conduita guvernului ] 
" Mărturisesc , d-lor deputaţi, că această interpretare , de care şi eu m-am călăuzit , 



ca atâţia alţii, am atribuit-o şi guvernului, din momentul ce am văzut
 că îngăduie manifestarea liberă a pietăţii creştineşti , în atâtea centre din ţară, 
pe unde cei doi morţi au fost lăsaţi să treacă , fără nici o oprelişte şi fără nici un obstacol.
 Cum se putea admite paradoxul că, fiind vorba de agitaţia unui partid, 
guvernul să fi avut slăbiciunea de a o îngădui , 
cu gândul de a o condamna în mod postum , peste câteva zile, 
dându-şi astfel certificatul penibil al lipsei de prevedere şi de autoritate ? 
[ Diplomaţii străini ? :  sentiment moral ] 
" Ei bine, în această învederare de respect public pentru cei doi morţi , s-au încadrat ,
conform uzanţelor consacrate , şi câţiva miniştri reprezentanţi diplomatici ai mai multor State , 
nefăcând un act de demonstraţie politică, 
ci afirmând , cu prezenţa lor,  un sentiment de ordin moral 
 [  Călinescu : reacţia politicianistă , intrigă de culise 
Tătărăscu : - retorică uşoară]
" Când totul a trecut fără nici o frământare şi cei doi călători ai morţii ,
înfăşuraţi în îndurerarea unanimă , s-au coborât sub glie , 
  un domn reprezentant al gândirii din care se hrăneşte aici o intrigărie învederată, 
politicianizează actul de pietate obştească şi, prezentând la tribuna parlamentară , 
gestul miniştrilor străini ca o imixtiune frivolă în treburile interne, 
invocă cu grandilocvenţă ultragiată < mândria Statului nostru .> 
" Nu vreau să insist asupra acestei manifestări de jalnică disonanţă morală , 
şi nu vreau să o analizez , fiindcă nu am crezut nici o dată în evoluţia spre bine 
a politicaştrilor responsabili , cu deprinderile lor , pentru actuala fierbere din ţară. 
Inadaptabili şi incorijibili, aceşti martori ai unei mentalităţi anacronice , 
vor fi înlăturaţi mai curând sau mai târziu de valul cotropitor al renaşterii româneşti .
" Mă miră însă faptul că dl preşedinte al Consiliului n-a trecut , cu un zâmbet înţelegător , 
la ordinea zilei , asupra acestei mici intrigi de culise şi a lăsat impresia că a luat-o în serios 
pentru câteva clipe, acordându-i chiar unele accente de retorică uşoară , 
în legătură cu comandamentele demnităţii naţionale."
[ PNC :  preocupare patriotică] 
  "Conştient de urmările grave ce pot avea atitudinile pripite 
în chestiunile ce angajează prestigiul de Stat , dintr-o parte sau alta , 
în această perioadă de tensiune în raporturile internaţionale , 
pătruns de îngrijorare pentru ziua de mâine , 
condensez în două întrebări preocuparea patriotică a Partidului Naţional Creştin : 
1. Crede cineva , vreun om serios, cu simţ de răspundere pentru îndrumarea politică a ţării , 
crede , în temeiul celor petrecute , că România , în starea ei actuală  ,
trebuie împinsă spre un conflict diplomatic cu consecinţe incalculabile ? 
2. Crede cineva că , în mod meşteşugit ,  putem crea un joc al aparenţelor,
 pe urma căruia România să dea impresia că s-a clasat alături de Rusia Sovietică   ,  
 cu toate sugestiile şi toate consecinţele
 unei asemenea nechibzuinţe pentru ţară şi străinătate ? 
" Aştept răspunsul d-lui preşedinte al Consiliului , pentru a vedea dacă este cazul 
să dezvolt pe larg complexul de motive de pe urma cărora am formulat aceste două întrebări " 
( aplauze la PNC ) 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

b.)   Pamfil Şeicaru     ( "Curentul" )/ 17 febr.'37  ( p.11065- 106 7 ) 

[ LD : ce mare sforar era Şeicarul  ! Mie mi se pare de-a -dreptul şantaj ! 
 Ce speculaţii a putut să facă pe această temă … numai pentru a salva de consecinţe 
participarea diplomaţilor străini !  Mi se pare , de altfel, ciudat  faptul că la toate aceste crize 
( ca în cazul scandalului  Şeba  ) , Şeicaru a scos din mânecă  un articol  …"cenzurat" . 
Altfel, lunecos, lunecos …greu de taxat … .  ] 
" Presa s-a abţinut de la orice comentar 
cu privire la solemnitatea religioasă care a avut loc. 
Dar atunci când primul ministru al ţării , răspunzând unui deputat reperezentant al opoziţiei, 



aduce problema participării unor agenţi diplomatici la solemnitatea religioasă , 
ca un semn de respect pentru şeful guvernului , m-am ţinut obligat să comentez . 
" Comentariul a fost găsit subversiv de cenzură ! 
[ el indică şi cuvintele cenzurate , pe care eu le voi scoate în relief pe fond galben . ] 
Iată textul : 
[ Participarea diplomaţilor  ] 
< Un moment grav în politica  ţării , una din acele situaţii, 
în care simţi cum stă să se frângă în două însăşi conştiinţa naţională,
un impas pe care nici în cel mai crâncen moment al neutralităţii noastre nu l-am cunoscut .
 <Cine şi-ar îngădui , oare, nesocotinţa de a aproba participarea reprezentanţilor străini,
la frământările inerente ale vieţii noastre publice ? 
Cine ar putea să aibă o concepţie aşa de puţin măgulitoare despre prestigiul ţării lui ? 
Cine nu s-ar simţi umilit , prin aceste verificări de vasalitate a patriei ? 
Ce este de fapt independenţa unui Stat , decât o răspicată hotărîre a suveranităţii ?
< Participarea agenţilor diplomatici , la serviciul divin , [----------] 
a fost sau nu  un act de raliere la o manifestare politică internă  ? 
Şi da şi nu. 
< Da, prin faptul că cei doi voluntari ai unei credinţe , căzuţi în luptă împotriva   comunismului   
, aparţineau unei organizaţii politice [Totul pentru Ţară  ], erau doi fruntaşi ai acestei 
organizaţii .
[ " Şah "  la implicarea Bisericii ortodoxe] 
<  Nu, fiindcă fusese neutralizat caracterul politic , 
de participarea şefului bisericii noastrede Stat, patriarhul Miron. 
Ceva mai mult. Şeful bisericii nu s- a mărginit la participarea sa personală ,
 ci a dat o chemare către toţi preoţii , 
socotind pe cei doi ostaşi nu numai luptători ai ideii naţionale , 
ci drepţi ostaşi ai bisericii creştine , în luptă cu apocalipsul   marxist ,   
vrăjmaş de moarte al bisericii .
< Dacă solemnitatea religioasă a avut un caracter politic, 
pe care l-a dat faptul că a fost făcută sub egida unui partid [ Totul pentru Ţară] , 
atunci,  implicit , şeful bisericii noastre de Stat şi-a pierdut calitatea de neutralitate 
în cele laice, de păstor al tuturor sufletelor creştine,  şi a coborât în arena politică. 
< Dacă  se dă solemnităţii religioase un caracter de manifestare politică 
- şi cum partidul [Totul pentru Ţară ] nu-şi renegă caracterul revoluţionar faţă de actuala 
rânduială a Statului, nu-şi ascunde hotărîta lui voinţă 
de răsturnare totală a organizaţiei politice a Statului ,
atunci prin participarea lui , patriarhul , şeful bisericii ortodoxe , 
prin prezenţa lui, dacă nu a anulat orice caracter politic solemnităţii religioase, 
s-a raliat unei organizaţii politice în insurecţie împotriva Statului. .[------------] atunci , 
simultan cu luarea în gravă considerare a situaţiei create prin participarea unor agenţi 
diplomatici , guvernul va fi obligat să examineze şi situaţia bisericii ortodoxe , ca biserică de 
Stat . 
Participarea şefului bisericii noastre de Stat , cum şi chemarea către toţi preoţii din eparhie, 
n-a fost un act izolat , fiindcă mitropoliţii şi episcopii celorlalte eparhii au făcut la fel, 
,deci s-ar putea interpreta ca o unanimă participare a bisericii ortodoxe 
la solemnitatea religioase. Şi socotind că această participare 
nu a anulat caracterul politic, atunci examinarea gravei situaţii create , 
ar impune două soluţii : anularea autonomiei acordate Bisericii ortodoxe , 
sau separarea bisericii de Stat .>] 
" Iată ce neaşteptate probleme ridică răspunsul dat de dl prim-ministru Tătărăscu întrebării 
pusă de dl Călinescu.Este o examinare a complexului de probleme 
pe care l-a dat calificarea care s-a dat participării unor agenţi diplomaţi 
la o solemnitate religioasă. .În adevăr, eu am socotit că nu a avut un caracter politic , 
ci a avut mai mult un caracter religios ; [----------------------] 
" Biserica de Stat , când a participat , a făcut un act politic ? Întreb pe dl prim-ministru .  



Atunci, cum actul politic l-a făcut alături de o organizaţie politică, 
care se declară  în insurecţie revoluţionară faţă de Stat , 
vrea o transformare radicală a ordinii de Stat , 
atunci d-sa  [ Tătărăscu ] se găseşte în faţa Bisericii ortodoxe , 
care este în stare de insurecţie împotriva Statului. " 
[ Şantajul cenzurii] 
 Dar întreb pe dl ministru de Interne [ D.Iuca ] :  care este elementul subversiv 
din pasajul  citit ?
Întreb Camera : în conştiinţa dvs , întrebarea pe care o pun eu
este o întrebare legitimă sau nelegitimă ? 
Dacă este legitimă , unde este legitimitatea bunului simţ în exercitarea 
aceluia [ cenzura ] care este chemat să stea treaz , paznic la orice îndemn subversiv ? 
Unde este îndemnul subversiv ? Din pasajul pe care l-am citit dvs, 
pe care dl ministru l-a găsit subversiv, se degajă, dimpotrivă, 
un spirit împăciuitor, o deosebită grijă , de a numai adăuga problemelor inerente ale 
Statului , alte probleme, cu mult mai grave  ,   care deschid perspective iritante . 
Încă o dată , întreb pe dl ministru de Interne dacă nu este bine ca , în exercitarea cenzurii ,
 în afara precipitării creionului censorilor , şi puţin bun simţ politic ? 
Aceasta am avut de spus." 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

c.) I.Modreanu  ( Fr.Românesc -Vaida ) / 17 febr. '37 ( p. 1066)

 "Dle preşedinte, d-lor deputaţi, la sumarul şedinţei de ieri, în numele Frontului Românesc 
condus de dl Alexandru Vaida -Voevod , vă rog să-mi permiteţi să citesc de la această tribună , 
următoarea declaraţie : 
  " Frontul Românesc, organ de politică naţională dincolo de barierele de partid,
 ţine cu această ocazie să afirme principiul că respinge în mod absolut orice amestec străin 
în actele lăuntrice ale ţării , ori de unde ar veni şi din partea oricui. 
[ Înmormântare , nu "manifestaţie politică " !] 
"Nu înţelegem însă de ce Partidul Naţional Ţărănesc şi guvernul 
au luat drept manifestaţie politică ceremonia înhumării celor doi tineri , 
căzuţi eroic pe frontul civil din Spania , când la această ceremonie au participat ,spontan , 
printr-un instinct comun, o imensă mulţime românească , care , dincolo de politic , 
a interpretat acest moment ca un omagiu adus jerfei eroice 
în lupta pentru credinţă , neam şi Rege. " 
" Dacă Partidul Naţional -Ţărănesc a înţeles să transforme o clipă de izbucnire naţională , 
într-un instrument de speculaţie de partid , 
în nici un caz guvernului nu-i este permis să cultive acest echivoc, 
întrucât el singur a înlesnit , fără să aibă scuza surprinderii , toate posibilităţile 
ca manifestarea să-şi capete şi caracterul şi grandoarea care-l înspăimântă acum. 
  " Desfăşrarea manifestaţiunii funerare de-a lungul ţării, timp de mai multe zile, 
a îmbrăcat un caracter quasi oficial , întrucât tot timpul s-a semnalat prezenţa organelor 
oficiale : autorităţile publice, şcolile, biserica cu întreg forul conducător, de la smeriţii preoţi de 
sate până la Înalţii Chiriarhi. 
[ Diplomaţii- omagiu simbolic pentru statul naţional  ] 
" Cum poate , dar , guvernul să interpreteze că participarea unora din mebrii Corpului 
diplomatic din Capitală la o asemenea ceremonie cu caracter atât de general , 
constituie totuşi o imixtiune în treburile noastre intenre ? 
Dacă jertfei supreme a acestor mucenici , ţineţi să-I daţi un sens politic, 
acesta nu poate fi altul decât al instinctului de consrvare naţional , 
dincolo de mărunţişurile noastre de partid , 
iar participarea reprezentanţilor altor ţări, nu poate fi socotită 
decât ca un omagiu ce se aduce , alături de naţia română, acelui simbol de jertfă pentru 
naţiune , pentru credinţă şi pentru Tron, care constituie fundamentul Statelor naţionale  " 
( aplauze la Fr.Românesc şi PNC ) 



////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////// 

d.)   Gr.Iunian   ( PRŢ )   / 17 febr.'37 ( p. 1065- 1068 ) 

[ LD : Iunian echilibrează  puţin "temperatura " dezbaterii , după discursurile predecesorilor. 
Şi o face ca un magistru al barei. Reuşeşte o performanţă uluitoare : 
 / să-şi atragă succesiv sau alternativ aprobarea ( prin aplauze ) : 
PNL+PNŢ + PRŢ  sau   PNŢ+ PNLgeorgist + PRŢ  sau   PNL -georgist + PRŢ  ; 
 /  să găsească fiecărui partid vinovăţii şi responsabilităţi condamnabile : 
PNC-Goga  ;   Garda de Fier -Totul pentru Ţară   ; PNL şi guvernului  ; PNŢ şi guvernării ; 
 /  să facă elogiul democraţiei , a parlamentarismului, a pluripartidismului 
dar … să nu-şi depăşească condiţia lui de lider de partid disident, minor, intrigant ,
vorbind , mai ales , pentru urechile lui Carol al II-lea ! 
"Dle preşedinte, d-lor deputaţi , ieri, în urma cuvintelor rostite de către d-l prim-ministru 
şi în care se afirma , cu o energie pe care cu toţii am subliniat-o, 
hotărîrea noastră de a ne păstra dreptul de a dirigui treburile noastre înăuntru  ,  
   fără nici un fel de amestec străin   , am crezut că aceste cuvinte ale d-lui prim-ministru 
trebuiau şi au avut aprobarea unanimă a Adunării. " 
Gr.Iunian / 
[ Eroarea lui Goga : sentimentalism , nu simţ politic .  ]
Azi s-au ridicat două glasuri protestatoare împotriva declaraţiilor d-lui prim-ministru ..
Cel dintâi, în acea minunată formă care este apanajul bunului meu prieten Goga, 
şi în care , desigur, că vibrează cu sinceritate sentimentele d-sale, 
care au fost totdeauna călăuza actelor sale. 
Dar , d-lor , sentimentele sunt una şiatitudinile politice sunt alta . 
-Goga : Eu mă prevalez şi după puţină logică în viaţă .
-Iunian : Eu nu vreau să discut cu dvs şi să vă contest acest lucru .
Eu vreau să discut punctul de vedere ce l-aţi exprimat : din moment ce 
v-aţi ridicat la această tribună şi aţi expus un punct de vedere , 
el este susceptibil de discuţie. 
 -Goga : Eu nu eram sub un impuls sentimental .Eu pun foarte mult la contribuţie 
judecata mea,  pe care sunteţi liberi să o dărâmaţi .
Gr.Iunian / 
[  De acord cu protestul PNŢ  ] 
[  Politicianizarea este la ceilalţi ] 
 -  Iunian : Dvs aţi spus aici adineauri că momentul este foarte grav  şi că atitudinile 
pe care noi le luăm,trebuie să cântărim bine consecinţele acestor acte , 
argument valabil şi pentru ipoteza în care gestul celor doi miniştri, 
care au asistat la ceremonia pioasă, ar fi avut indiscutabil un caracter politic .  Aşa am 
înţeles.Atunci chestiunea este : poate România să primească o asemenea invitaţie,
 la o permanetă supunere a tuturor injoncţiunilor şi a tuturor amestecurilor în treburile 
noastre interioare ?
-  Goga : Nu .
-Iunian : Şi chiar protestând , am putea risca unele consecinţe grave ? 
Eu nu cred că se poate întâmpla ceva mai grav pentru neamul nostru , 
decât pierderea simţământului de demnitate şi a încrederii în forţele noastre proprii
 ( aplauze puternice ) S-a spus că intervenţia de la această tribună a Partidului Naţional 
Ţărănesc ar însemna o tendinţă de politicianizare a actului pios săvârşit sâmbăta trecută .
 Să mă iertaţi, am impresia că tendinţa de politicianizare este în altă parte .
( Vii aplauze la PNŢ ) 
 -Goga : La mine ? 
 -Iunian : Nu la dvs.Să nu-mi cereţi preciziuni .
 -Goga : De ce nu, dacă mă pui în discuţie ? 
Gr.Iunian / 
 [   Nu ideal personal,  ci idealul  "  Gărzii de Fier "    ] 
-Iunian : iată de ce : Era voraba de un act pios, o manifestare a simţământului de pietate 



pentru doi tineri cu credinţă, capabili să-şi sacrifice viaţa lor pentru un ideal ,
 înţeles bine sau greşit ? 
 Nu , d-le Goga . Dacă condiţiile înmormântării ar fi îngăduit 
exprimarea unor sentimente personale , poate aţi fi văzut pe mulţi dintre noi acolo. 
Eu personal, nu mă sfiesc s-o declar : regret profund , cu deosebire moartea lui Ion Moţa , 
pe care l-am cunoscut mai bine şi l-am preţuit pentru marile sale însuşiri 
de hotărîre , de sinceritate , de ideal şi de bravură. 
Dar nu aceasta este chestiunea ! 
Nu este vinovat nimeni , care ar fi vrut să arate aceste sentimente , 
că nu le-a putut manifesta . 
Întreaga solemnitate a avut un caracter politic, i s-a dat un caracter politic, 
pentru că aşa au crezut aceia care aveau conducerea partidului 
căruia i se dedicaseră Ion Moţa şi Vasile Marin . 
Şi din moment ce această ceremonie a avut un caracter politic,
atunci chestiunea se schimbă . 
[  LD . Goga vorbind despre moarte , cu un an înainte de moarte !
Nu ştiu când şi cum a murit Grigore Iunian .  ] 
-  Goga :Dar când se va întâmpla ca noi doi să murim, să facem plăcerea acesata 
adversarilor noştri, nu este normal ca partidul nostru să fie şi el la înmormântare ? 
Ceea ce nu v-ar împiedica pe dvs să veniţi la îngropăciunea mea.  ( ilaritate ) 
-  Iunian :Eu sper ca Dumnezeu o să mă ferească de această durere  ( mare ilaritate ) 
-  Goga : Vă rog, eu vreau să vorbesc normal şi cinstit . Eu cred că vei veni 
şi că îmi vei acorda această ultimă recunoaştere .
-  Iunian : Am mărturisit prietenie pentru d-ta în toate prilejurile , subliniind, în acelaşi timp , 
deosebirile fundamentale , în ceea ce priveşte concepţiile politice . 
Dar , vă rog, să nu vă angajaţi, se poate întâmpla să mor mai târziu 
şi în împrejurări în care această participare ar putea fi rău subliniată .
De aceea nu vreau să vă angajez pentru viitor. 
-  Goga : Nu rezistă acest răspuns 
Gr.Iunian / 
[ " Totul pentru Ţară " :  schimbarea ordinii constituţionale !] 
-  Iunian : Din moment ce caracterul solemnităţii era susceptibil de interpretare , 
  acest lucru era dejuns ca să impună reprezentnţilor ţărilor străine o atitudine , 
care să înlăture necesitatea discuţiei care a urmat, cu atât mai mult , dle Goga , 
cu cât aici nu este vorba de  manifestarea unui partid 
în cadrul dispozţiunilor noastre constituţionale , 
 este vorba de un partid care afirmă o politică contrarie 
aceleia pe care o apără Constituţia noastră , până când , pe baza voinţei majorităţii ţării, 
exprimată în condiţii legale , această temelie se va schimba .
"Prin urmare , această mişcare politică nu are numai un simplu caracter protestatar. 
[ Mişcări protestatare ] 
Şi aici greşiţi când afirmaţi că, pentru întâia oară , se întâlneşte în ţară 
o mişcare cu caracter protestatar , care a cuprins sufletul al aproape întregii opinii publice. 
Au mai existat  - am mai afirnmat-o de la această tribună  - asemenea mişcări. 
A existat o mişcare a d-lui mareşal Averescu , la 1920, 
a existat mişcarea ţărănistă de la 1920 până la 1928 .
S-au  folosit împtriva mişcării ţărăniste mijloace de împotrivire
şi s-a putut uneori observa în sprijinul mişcării ţărăniste , 
acelaşi amestec al unor elemente interne 
a căror prezenţă şi a căror apărare  a putut să fie discutabilă . 
Este pentru a treia oară o mişcare protestatară [---------------] 
" Dar , dlor, nu era vorba numai de o acţiune protestatară , ci de altceva . 
< Totul pentru Ţară > reprezintă o mişcare , cum am arătat şi cum aţi afirmat  şi dvs, 
care tinde la schimbarea a însăşi alcătuirii noastre politice ,
 vrea să dea o altă temelie alcătuirii noastre politice . 
-Goga : Îmi daţi voie ? Nu am afirmat acest lucru ;  nu am vorbit de mişcarea



 < Totul pentru Ţară >. Am vorbit de fenomenul sufletesc cu consecinţe politice , 
 De o stare de surescitare sufletească , determinată de motive de ordin divers. 
Uitaţi-vă în jurul dvs , dacă puteţi să descifraţi ce este sufletul poporului nostru .
Eu cobor în acest suflet şi constat că, din punct de vedere naţional ,
se găseşte într-o stare de surescitare şi protestare  ; 
eu însumi care sunt român  simt în sufletul meu , partidul politic , din care fac parte ,
canalizează şi el mişcarea de protestare naţională  " ( aplauze la PNC ) 
  -  Iunian : Nu vreau să intru acum din nou în dezbaterea problemei , 
cum să aperi mai bine interesele naţionale ,
în cadrul în care încearcă să le apere  mişcarea  despre care am vorbit 
Gr.Iunian / 
 [ Participarea diplomaţilor  străini - inoportună ! ] 
 -  Iunian : Şi atunci , dacă este vorba de o mişcare cu tendinţa de a modifica însăşi actuala 
bază de organizare a Statului , este posibil ca măcar cât de vag să se lase impresia 
de către reprezentanţii Statelor străine , că ei îşi dau aportul lor moral 
la o asemenea acţiune în ţară la noi ? 
N-ar fi spus nimeni nimic dacă o reprezentanţă a partidului fascist   din Italia   
ar fi venit aici sau o reprezentanţă a partidului naţional-socialaist din Germania ar fi venit aici 
Dar ministrul Italiei şi ministrul Germaniei , care aici reprezintă guvernele şi capii Statelor 
respective , nu poate comite nici un act care este măcar succeptibil de interpretare
Nu este posibil ca noi să ne aflăm  la intervale scurte , acum 10 zile, 
în faţa unei manifestări ca aceea a unui reprezentant al unui Stat total amic şi legat de noi , 
cum a fost cazul d-lui ministru Jan Şeba , 
iar astăzi să ne găsim în faţa manifestării reprezentanţilor Italiei şi Germaniei  ; 
atâtea amestecuri , pe care , dacă nu le-am lua în seamă şi nu ne-am gândi la măsuri de 
apărare , parcă ar înfăţişa prezicerea zilei de mâine ; ar putea însemna prefaţa 
amestecului ceva mai hotărît şi mai direct , care se practică în nenorocita Spanie , 
ce este pradă amestecului Statelor străi  ne   în războiul civil care se desfăşoară acolo  "
 ( aplauze la PNL, PNŢ, PRŢ ) Cred că guvernele statelor respective sunt conduse 
de un spirit de cuminţenie  şi de înţelegere . [-------] am dreptul să sper şi avem cu toţii datoria 
să credem că guvernele acestor două ţări vor înţelege , împreună cu noi, 
această lipsă de la un sentiment de delicateţă
 faţă de succeptibilitatea demnităţii noastre naţionale  "
 ( aplauze prelungite, îndelung repetate , la PNL, PNŢ şi PRŢ ) 
Gr.Iunian / 
 [ Necesitatea demnităţii consensuale  ] 
Dacă asemenea atitudini grave ne vor găsi pe noi împărţiţi     şi nu ne vor găsi găsi treji, 
pentru ca , peste deosebirile de partid şi de înţelegere ,
 să protestăm împreună în contra unor asemenea încercări, 
de sigur că , în asemenea condiţii, situaţia noastră poate fi slăbită . 
Înăuntrul fruntariilor noastre , putem să discutăm şi să luptăm între noi . Am făcut-o şi până 
acum . Dar cu metode legale .Este treaba noastră .Se vor comite abateri ? Sunt legile care ne 
ocrotesc , care ne pun la adăpost în ontra abuzuriloraaaaa  - dacă se aplică . 
Dar , înăuntrul ţării noastre , sprijinul de către străini a unei mişcări sau unei 
concepţii împotriva celeilalte , acordat astăzi de către unul, mâine de către altul  ,   
este un lucru inadmisibil.     [---------------] 
O imixtiune de neîngăduit astăzi, o imixtiune de neîngăduit mâine ; 
la început având doar grija să îmbrace secretul , pentru ca să nu adauge la caracterul grav
al imixtiunii , şi acel ofensator al ostentaţiei ; ei bine, de aici până la amestecul în forma în 
care ea s-a făcut acum, nu era decât un pas .El a fost făcut . 
De la acest pas făcut, şi în lipsa unui protest general al ţării în contra unor asemenea 
practici , nu este decât unul până la aservirea totală a noastră şi până la distrugerea 
sentimentului naţional  - şi aceasta noi avem dreptul să o împiedicăm "
( aplauze prelungite, îndelung repetate , la PNL, PNŢ şi PRŢ ) 
 Gr.Iunian / 



 [ Greşala dizolvării Gărzii de Fier  ] 
 [ Neputinţa organelor de Stat ] 
 Discuţia obligă şi la discutarea altei probleme. 
" Acea atmosferă nenorocită care s-a creat ţării noastre ,
 lipsiţi de prestigiu în faţa străinătăţii şi lipsiţi de autoritate în lăuntrul frontirelor noastre. 
Aceasta datorită unei serii de greşeli   şi   de abdicări   de la demnitate , 
în raport cu reprezentanţii ţărilor străine .
" Aceasta s-a întâmplat  în mod frecvent şi obârşia răului stă 
în părăsirea mijloacelor legale , în clipa când s-a dizolvat Garda de Fier. 
În loc să lăsaţi o mişcare , care atunci nu avea o prea mare însemnătate , 
să se canalizeze aici, înlăuntrul Parlamentului , pe calea alegerilor ,
şi să-şi expună aici programul , pentru ca să vadă ţara întreagă , 
pe ce temeiu înţelege să fericească ţara…. ( aplauze la PNŢ ) 
- O.Goga ( adresându-se majorităţii ) : Aplaudaţi , domnilor ! 
-Iunian : …dar aţi comis actul grav politic , care poartă în el izvorul tuturor neajunsurilor de 
astăzi .  Aţi crezut că puteţi să ieşiţi din calea legală şi să angajaţi o luptă ilegală , 
o luptă de forţe şi aţi crezut că sunteţi în stare să duceţi această luptă de forţe. 
Ce s-a întâmplat ?  Aţi votat o lege specială în contra acestei mişcări . 
V-am arătat şi cu ocaziunea dezbaterii la Mesaj, v-am arătat cu ocazia discuţiunii 
la Legea pentru apărarea ordinii în Stat , că nu prin asemenea mijloace 
se poate înfrâna o mişcare , ci prin stârpirea răului , prin  înlăturarea cauzei, 
care determină acest sentiment răzvrătire , care în mod firesc se canalizează 
spre acei care manifestă mai mult curaj şi mai multă putere de jertfă .
 " Ce aţi făcut dvs ? Aţi votat o lege , ca să vă dovediţi şi mai mult neputinţa dvs !
 Nici un moment nu aţi putut-o aplica .A fost parcă înadins făcută ca să încurajeze mişcarea 
( aplauze la PNŢ şi PRŢ ) , ca să o pună în situaţia de a vede că
ea [mişcarea legionară ] ,prin această forţă lăuntrică pe care o posedă,
este mai puternică   decât   organizarea de apărare a Statului .  "   
Gr.Iunian / 
[ Poliţia de Stat  / poliţia ocultă ] 
" Dle ministru de Interne , în zilele din urmă s-au petrecut lucruri foarte grave , 
pe care nu se poate să nu le cunoaşteţi. 
Avem la noi ,în afară de Poliţia de Stat , care nu funcţionează decât ocazional,
o poliţie particulară , care are un cabinet de inchiziţie 
şi în care a fost adus , ca să vă complacă , însuşi şeful tineretului dvs liberal [ Rădulescu ]  
cel care , în apărarea marilor principii lberale , se arată mai vajnic , mai capabil de jertfă 
şi de acţiune decât cei care conduc acum destinele Partidului Naţional Liberal. " 
( aplauze la  PNL -georgist, PNŢ şi PRŢ ) A fost chemat şi a fost pedepsit . " 
Să citească în organul tineretului liberal " Românul" , 
articolul Săptămâna schingiuitului  … adus la cunoştinţă publică 
de  "vigilenţa"  vicepreşed.Consiliului , Inculeţ, şi a subsecretarului de Stat Bentoiu ,
care a lăsat liberă publicarea acestui articol ; 
Un alt student , tot Rădulescu, Gogu Rădulescu , a fost adus la această
"cameră inchizitorială"  şi aspru pedepsit . Pentru ce ? Nu ştie ! 
Dar după ce aţi făcut primele excese şi aţi scos din viaţa politică o grupare politică ,
 pentru comoditatea dvs , v-aţi trezit apoi neputiincioşi şi aţi făcut necontenite compromisuri , 
care să vă salveze situaţia , fără să vă daţi seama că împingeţi  ţara la război civil. 
( aplauze la  PNL -georgist, PNŢ şi PRŢ )
" Prin aceste practici şi în politica internă şi în politica externă , 
s-a creat acea stare de spirit că în hotarele ţării nu mai pot să intervină elementele de ordine 
şi să activeze în cadrul legilor actuale , pentru îndreptarea situaţiei ,
  şi că mijloacele acestea violente sunt singure în măsură să asigure îndreptarea în această 
ţară .  Aţi vrut acest rezultat ? S-o ştim , pentru ca să ştim în contra cui luptăm , 
să luăm aceeaşi atitudine şi în contra dvs " 
Iunian / 
[ Democraţia confundată cu pseudo-democraţia ]



 [ LD :26 oct.'2007 . Sunt întru totul de acord cu acest punct de vedere . 
Este valabil şi pentru zilele noastre , şi tocmai asta reproşez eu actualelor partide 
din România.Dar asata este o altă poveste ! . 
Pentru epoca lui, Iunian una spune şi alta face ! 
Cum s-ar putea explica , altfel, radicalsmul lui la fel de intransingent de " stânga" 
şi sprijinul pe care l-a dat  tendinţelor lui Carol ; 
ruperea de PNŢ  şi apărarea unor acţiuni ilegale ale Găzii ;
ba . în anume momente , filo-germanismul care i se reproşa  ?!] 
  "D-lor deputaţi, nu ştiu dacă mai este multă vreme de pierdut ;  pe mine mă impresionează 
 - nu pot să contest aceasta !  -  că această mişcare [ legionară ] canalizează şi sentimentul 
naţional , şi , e adevărat , nemulţumirile acestea profunde  de care am vorbit. 
Dar cum această mişcare [legionară ] îmbracă forme necunoscute nouă , 
nepotrivite structurii sufleteşti şi mintale a poporului nostru, 
sunt convins că , o dată înlăturate mijloacele neîngăduite de manifestare a oricărei opinii 
publice şi la câmpul larg al desbaterilor , va putea fi folosită adevărata cale 
pe care se pot îndrepta aceste interese ale ţării , compromise până acum. 
" D-lor deputaţi, va fi fără îndoială nevoie să arătăm că ceea ce se reproşează democraţiei 
, este un reproş ce se aduce pseudodemocraţiei , 
care singură este vinovată şi de relele făcute şi de aceste manifestări violente ; 
dar un  regim democrat , sincer aplicat , este în măsură să apere interesele ţării 
mult mai bine decât aceste mişcări , care sunt făcute pe calapodul unor concepţii 
care îşi pot avea justificarea în ţările lor respective , dar nu pot să-şi găsească justificarea 
la noi în ţară . ( aplauze la  PNL -georgist, PNŢ şi PRŢ )
Iunian / 
[ PNL, PNŢ… succesiunea…rotativa …] 
" Eu am schiţat numai [----]
imputările care vi se aduc dvs , pentru situaţia pe careaţi creat-o .
Ele trebuie să ducă neapărat la o consecinţă  : vă rog să vă revizuiţi conştiinţa ,
 să vă faceţi un examen serios de conştiinţă, să cântăriţi tot răul pe care l-aţi adus ţării 
prin această diminuare de prestigiu în afară , 
şi prin această totală înlăturare a autorităţii înăuntru 
şi să vedeţi dacă nu a venit vremea ca
 să nu mai persistaţi în această acţiune răufăcătoare şi să lăsaţi întronarea unui alt spirit , 
care să se poată dezvolta pe o altă bază de guvernare decât aceea pe care aţi făcut-o dvs ! 
Nu am mare nădejde că apelul acesta va fi ascultat . 
Văd deja schiţându-se surâsul a tot cunoscătorului problemei naţionale , spirituale , ale ţării , 
d-l vicepreşedinte Inculeţ  "( ilaritate la opoziţie ) 
-I.Inculeţ : Dacă aş fi sigur că ai veni d-ta în locul meu , cu plăcere 
ţi-aş ceda locul imediat(  ilaritate, aplauze la PNL ) 
-Iunian  : Mulţumesc pentru amabilitate , dar eu nu am cerut acest lucru , 
 ci am cerut să vină acei pe care ţara îi vrea.
Dacă majoritatea ţării vrea un partid sau altul , să o spună pe căi legale , a alegerilor 
libereSă încetăm o dată cu regimul acesta al celor presupuşi de a stăpâni situaţiile , 
pentru că , după trei ani de guvernare ,
 vedem cum au corespuns garanţiile pe care le-aţi oferit dvs de a stăpâni situaţia, şi 
bănuim care ar fi aceste garanţii dacă s-ar trece mâna altei formaţii de partid  [ vizat PNŢ ] 
care vine şi reclamă ea dreptul de a guverna singură, cu metode mai înţelepte ca dvs. 
Am cunoscut şi metodele lor şi slăbiciunile lor . 
Vorbesc de cei în numele cărora s-a ridicat la tribună d-l Armand Călinescu , 
ca să ştim cât de adânc s-ar prelungi răul şi în ipoteza acestei schimbări 
de echipă de guvernare , sortită să se dezvolte în aceleaşi condiţii nenorocite 
în care s-a condus ţara şi până acum. 
" Lăsaţi ţării libertatea să spună ce fel vrea să fie guvernată  ; 
lăsaţi-i ei responsabilitatea , lăsaţi-i ei directivele   ,   
pentru că atunci când o hotărîre se va lua în acest Parlament, 
fie în politica externă, fie în politica noastră internă, 



să se ştie că este politica ţării, iar nu a unui temporar favorit , 
a unuia din cei doi factori [ aluzie PNL şi PNŢ ? ] care hotărăsc
 despre cei îndreptăţiţi să apere ţara  " ( Aplauze la PRŢ ) 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

e.) Ion Inculeţ ( vicepreşed.al Consil.de miniştri .)  ( p. 1068 ) 

 " D-lor deputaţi , evenimentele petrecute sâmbăta trecută , în legătură cu înmormântarea 
celor doi tineri români , a căror moarte, indiscutabil, că o regretăm cu toţii ,
 aceste evenimente pot fi privite sub mai multe aspecte . 
Ar fi un aspect pur uman , se înţelege de la sine ; 
ar fi un aspect de politică internă  şi ar mai fi un aspect de politică externă.
  Inculeţ / 
 [ Politică externă independentă, demnă, fără amestec.din afară  ] 
"Am înţeles şi ieri şi astăzi să discutăm aceste evenimente 
exclusiv sub aspectul politicii externe  ; şi în această privinţă,
 guvernul nu înţelege astăzi să adauge nimic la declaraţiile care au fost făcute aici , 
ieri, de către d-l prim-ministru Gheorghe Tătărăscu .
" Tot o dată noi, guvernul, am rugat pe d-nii deputaţi , ca chestiunile de ordin extern 
să fie ridicate cu multă grijă la tribuna Parlamentului , 
fiindcă aceste chestiuni sunt foarte delicate prin chiar natura lucrurilor. 
Să fie lăsată în grija guvernului rezolvarea acestor chestiuni , 
căci guvernul stă de strajă în permanenţă la interesele ţării noastre , 
în raporturile ei exterioare şi este , în acelaşi timp, 
foarte gelos de demnitatea noastră naţională . 
" D-lor deputaţi, politica internă trebuie să fie exclusiv de competinţa noastră 
şi noi nu putem şi nu trebuie să admitem ca această politică dinăuntru 
să fie influenţată de nici o coloraţiune străină, sub oice formă ar fi ea.  ( aplauze la PNL ) 
" Am ferma convingere că, dacă s-ar ivi o chestiune în care ar trebui 
să se îngrădească cu hotărîre independenţa noastră , sub toate raporturile, 
cu toţii, fără nici o excepţie, vom fi împreună şi n-ar fi nici o voce discordantă . 
Inculeţ   /   
[ Succesiunea ? - la terminarea mandatului  !  ] 
" În ce priveşte chestiunile de ordin intern, pe care le-a ridicat dl deputat Iunian, 
să le lăsăm pe altă dată , când le vom discuta în cadrul rezervat politicii interne. 
Suntem de acord cu dl Iunian, asupra unui lucru : 
d-sa spune că ţara trebuie să aibă guvernul pe care îl doreşte ea . 
D-le Iunian, iată guvernul şi iată Parlamentul pe care , în mod constituţional,
 I-au dorit ţara acum trei ani în urmă.  ( aplauze la PNL ) 
Când se va sfârşi mandatul nostru, ţara se va pronunţa 
şi va avea atunci Parlamentul şi guvernul pe care îl va dori "  ( aplauze prelungite la PNL ) 
-Iunian : Ţara merită mai bine ! 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

f  .)     Aurelian Bentoiu     ( subsecretar de Stat ) ( p. 1068.1069 ) 

[ LD : o lecţie de demnitate şi responsabilitate , nu atât în serviciul  instituţiei cenzurii, 
 -  nu prea dorite şi hulite- cât în apărarea prestigiului bisericii şi a capului ei suprem .] 
Bentoiu / 
 [ Cenzura - răspuns lui Şeicaru ] 
Se grăbeşte să răspund lui Şeicaru ., la întrebare 
 "Cred că dl Şeicaru este ultimul om care are a se plânge de asprimea cenzurii , 
pentru că d-sa sa s-a bucurat tot timpul de un regim deosebit , 
datorat trecutului său şi datorită simţului de răspundere profesională .
 Este deajuns  să arăt , şi asta nu se poate nega, 
  că în 6 luni , s-au suprimat d-lui Şeicaru,  3 articole . 
-  Şeicaru :  Aceasta pentru că sunt prudent .Dar eu v-am întrebat : pasajul cenzurat , 



este subversiv sau nu este subversiv ? Atât am întrebat . 
-Bentoiu : De vreme ce trebuie să răspund de pe banca ministerială , 
nu aştept să-mi daţi îndrumări .  Eu răspund la întrebarea dvs 
 şi solicit atâta deferenţă prietenească , cât am avut eu totdeauna pentru dvs , 
când aţi luat cuvântul.  Lăsaţi-mă să vorbesc şi , dacă veţi avea ceva de adăugat , 
veţi adăuga la urmă . 
 " În toate cele trei prilejuri , când vi s-au cenzurat articole în " Curentul" ,
aţi intervenit la tribună. Aţi făcut-o în aşa chip, încât, să mă iertaţi, m-am întrebat : 
 cine vorbeşte , mandatarul naţiunii sau proprietarul gazetei ?  ( aplauze la PNL ) 
Bentoiu / 
[ Biserica - ferită de orice jignire ! ] 
  " Vă voi demonstra imediat că necazul d-lui Şeicaru nu este justificat .
Într-adevăr , noi am dat la cenzură , între alte norme generale, 
şi ordinul ca biserica să fie obiectul unui deosebit respect   ,   
a unei constante preocupări de a fi ferită de orice jignire .
Şi astfel formulat principiul , ca principiu,
 cred că toată această onorată Cameră este de acord cu el. 
 Venim la speţă, la articolul pe care l-a scris dl deputat Şeicaru astăzi 
 şi care  i-a fost suprimat . Şi răspund la somaţia d-sale , dacă are sau nu ceva subversiv. 
 Iată, vedeţi, dle Şeicaru, nimic catastrofal în articolul dvs, 
nimic care să surpe temeliile societăţii româneşti . 
Dar ceea ce am să examinez eu acum este  dacă serviciul cenzurii   ,   
de la care d-ta te întrebi dacă nu a evadat bunul simţ 
şi pe care eu îl găsesc că este unul dintre cele mai bune dintre  serviciile publice , 
fiind că este condus de foarte vigilentul şi foarte vrednicul colonel Hotineanu , 
a tras just concluzia logică, cu privire la articolul dvs, din norma pe care a primit-o, 
adică dacă a făcut o justă aplicare a acestei norme. 
" Dle Şeicaru, tonul face muzica .Dvs aţi citit articolul în aşa fel , 
încât aţi trecut foarte mieros peste părţile lui tari. 
-Şeicaru : Care sunt acelea ? Poftim textul  ( protestări la PNL ) 
-Bentoiu : Este în acest articol o oarecare lipsă de deferenţă , prin aceea că 
se pune în discuţie şi se angajează polemică cu exponentul suprem al bisericii noastre , 
care nu poate descinde ,  în plan polemic , ca să facă polemică cu dl Şeicaru. . 
Care este cuprinsul articolului şi rostul lui ? 
Comentariul semnificaţiei participării Înalt Prea Sfântului Patriarh
 la îngroparea celor doi români , morţi în Spania. 
Ei bine, d-lor deputaţi, este de discutat dacă, în ce priveşte alte persoane , 
semnificaţia poate să fie complexă ; dacă , cu alte cuvinte,
 din complexul ideologiei partidului căruia aparţineau cei morţi, 
cineva , prin faptul participării , şi-o însuşeşte în întregul ei , 
implicând şi elementele politice ale ideologiei partidului . 
" Cu privire la exponentul suprem al bisericii, 
mi se pare că faptul nu poate să sufere comentarii , fiindcă este absolut univoc. 
Nu poate să ducă la altă interpretare , nu poate să se dea alte semnificaţii acestei participări, 
decât aceea al adeziunii la gest , privit în partea lui de spiritualitate creştină. 
"Se pare că şi d-ta crezi lucrul acesta , fiindcă nu afirmi altceva . 
Pui în sens interogativ problema şi apoi tragi unele consecinţe , 
care sunt deadreptul catastofale, d-le Şeicaru  . 
D-ta vorbeşti acolo - atât am reţinut din articolul d-tale - că dacă semnificaţia este aceea 
care ar putea să fie, în credinţa d-tale , trebuie să mergem la autonomia Bisericii ,
 la separaţia bisericii de Stat şi aşa mai departe .
 "Ei bine, iartă-mă, găsesc că serviciul cenzurii nu a greşit atunci când a aplicat suprimarea 
acestui articol.  Eu cred, d-le Şeicaru , că verva d-tale caustică şi spiritul d-tale polemic 
se pot liber exercita în atâtea domenii. Ai această putinţă să o faci . 
 Menajează cel puţin capul suprem al Bisericii   noastre ,   
fiindcă nu va câştiga neamul nostru nimic ,



 dacă   băgăm pe teren politic şi instituţia bisericii .   
Aşa încât , nu este un sentiment de duşmănie care a prezidat la suprimarea aceasta , 
faţă de d-ta personal .Ferească Dumnezeu ! 
Nu aş putea găsi ca singură explicaţie a acestei suprimări decât prietenia , 
fiindcă am voit să te împiedic de a fi autorul unei schisme bisericeşti  " 
( Aplauze la PNL ) 
- Pamfil Şeicaru / replică /
[ Este ironic , este şicanator, este încăpăţânat , este Şeicaru ! 
  În rest revine cu explicaţiile iniţiale,accentuând faptul că ceremonia funerară nu a avut 
caracter politic , deci nici participarea biseicii, nici a diplomaţilor nu putea fi încriminată ]]
  Declaraţii la sumar / 17 febr.'37 
-------------------------------------------------------------------------

g.)     Gh.Brătianu   (PNL-2   ) /- la Sumar  -  18 febr.'37 

[ LD . din relatarea lui Argetoianu , rezultă că Gh.Brătianu participase la ceremonia funebră
  Prin el, aluziv şi vag , se dă a înţelege că … partidul  - şi ne duce gândul la Dinu Brătianu  - 
  nu ar fi fost informat de la guvern … de cele ce se întâmplau …  ]
A lipsit din Bucureşti şi a luat cunoştinţă de comunicările şi declaraţiile făcute cu privire la 
manifestaţiile ce au avut loc cu prilejul înmormântării celor doi luptători români,
 Ion Moţa şi Vasile Marin. , căzuţi pe frontul naţionalist spaniol 
şi la participarea reprezentanţilor unor puteri străine la această solemnitate . 
"Sacrificiul vieţii pentru o idee , care în acest caz este aceea a ordinii sociale şi religioase , 
impune de sigur respectul tuturor;ne-am manifestat din capul locului această convingere. 
Gh.Brătianu / 
 [ Neamestecul diplomaţilor în treburi interne  ] 
"Aici sunt , însă, două chestiuni distincte .De aceea , am constatat cu satisfacţie 
  că factorii noştri de răspundere şi-au adus aminte că este de apărat 
o demnitate naţională , care nu îngăduie nici un amestec străin în treburile noastre lăuntrice , 
amestec care ne place a crede că nu a putut fi în intenţiunea unor diplomaţi conştienţi 
de rolul şi de menirea lor, atunci când au luat parte la o ceremonie religioasă , 
a cărei desfăşurare nu era cu putinţă , 
fără autorizaţia şi consimţământul autorităţilor răspunzătoare . 
" Ar fi însă bine ca asemenea reacţiuni să se producă întotdeauna , în egală măsură, 
faţă de toate manifestările ce ar putea fi interpretate ca ingerinţe în afacerile noastre interne, 
indiferent de forma în care s-ar produce , fie pe cale de manifestaţie publcă sau publicaţii , 
fie de alte demersuri .  Numai în acest fel s-ar putea dovedi că, îndrumarea politicii noastre de 
Stat şi a legăturilor noastre externe , nu este subordonată nici unei influenţe din afară , fie 
ea germană sau sovietică , franceză sau italiană, 
ci că este determinată de interesele unei politici , integral şi exclusiv româneşti . 
Gh.Brătianu   /   
[ Răspunderea guvernului  ] 
" Dar mai este şi o altă latură a problemei , care nu poate fi ocolită de ridicarea unor incidente 
diplomatice , ale căror urmări se cer a fi bine cântărite . 
  Dacă cineva are de tras consecinţe , în urma evenimentelor de la sfârşitul săptămânii trecute , 
este , în primul rând , guvernul însăşi . 
 Desminţindu-se la fiecare pas ; mereu în contrazicere cu propriile sale acţiuni , 
într-o atitudine de   permanentă ipocrizie faţă de propriul său partid   
şi de forţele a căror încăerare se complace a o provoca , 
el nu mai are astăzi autoritatea , nici de a menţine înăuntru ideea ordinei în Stat 
nici de a reprezenta , în afară , în împrejurări tot mai grele şi mai turburi , 
tradiţia de mândrie şi conştiinţa de demnitate 
a făuritorilor unei Românii întregite şi independente "  ( aplauze la PNL -georgist ) 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

h.)   C.Argetoianu   ( Liga Agrară ) - la Sumar / 19 febr.'37 



[  LD : trebuie să recunosc perspicacitate şi simţ " diplomatic "  la Argetoianu. 
 Poate că aceste sugestii , date în  momente descumpănitoare… 
l-au propulsat pe Argetoianu în atenţia lui Carol II , 
sau viceversa, prin el , glăsuia chiar " camarila" .
Cert este că soluţia avansată de el va fi adoptată de guvern, 
şi ea va diminua  avalanşa de " scandaluri diplomatice"  care se prăvălise , succesiv , 
prin actele sau atitudinile unor diplomaţi acreditaţi la Bucureşti : 
Ostrovski, Şeba , ambasadorii Italiei şi Germaniei …  ] 
Argetoianu / 
[ Cusur parlamentar  ] 
Mulţumeşte că i s-a dat cuvântul la Sumar , pe care nu are de gând să-l conteste . 
Leagă intervenţia sa de intervenţia de ieri a lui  Gh.Brătianu .
El nu luase cuvântul până atunci , deoarece considera incidentul 
intrând în atribuţiile cancelariilor .
"Noi avem în moravurile noastre parlamentare  cusurul 
de a bagateliza , de multe ori , chestiuni mari , şi de a umfla , alteori , pe cele mici . 
Ce s-a întâmplat ? Un domn [ Armd.Călinescu ] a pus o chestiune ministrului de externe  .   
Primul ministru , interimar la Externe [ Gh.Tătărăscu ] a răspuns. 
"Credeam ca incidentul urma să fie considerat ca  închis , cel puţin în incinta Parlamentului 
Ei da, dar noi nu suntem în Anglia , ci suntem în România 
şi fiecare a trebuit să-şi spună punctul de vedere . 
Atâta vreme cât am avut un tovarăş de tăcere, am tăcut şi eu , pentru că eram doi ; 
Dar ieri m-a abandonat şi acest ultim tovarăş, 
dl Gh.Brătianu , care şi-a spus şi el punctul de vedere  Am rămas astfel singur. 
Şi cum nu vreau să am aerul că mă codesc şi că nu îndrăznesc să-mi spun părerea 
- ceea ce nu este cazul de loc  - să-mi îngăduiţi 
să-mi spun şi eu cu câteva cuvinte asupra acestei chestiuni ." 
Nu are de gând nici să atace guvernul, nici să pună gaz pe foc. 
Argetoianu / 
[ Greşala  diplomaţilor] 
"Două lucruri sunt certe în incidentul de sâmbătă : 
primul , acela că domnii reprezentanţi ai unor puteri străine au comis o greşeală , 
asistând la o manifestare politică internă românească ; 
al doilea, tot aşa de cert, este că demnitatea noastră naţională  - găsesc eu  - 
nu a fost întru nimic atinsă sau jignită. 
Eu cel puţin vă mărturisesc că demnitatea mea  - şi mă consider tot aşa de bun român 
ca oricare dintre dvs  - nu a fost atinsă .
[ varianta diplomatului german ] 
… Din ce-i relatase un domn [  Gh.Brătianu  care fusese la ceremonie  ? ] ,diplomaţii fuseseră 
invitaţi  [ de cine ? ] la sosirea sicrielor în Gara de Nord, 
să participe la slujba de la biserica Sfântul Ilie din Capitală
 şi la înhumarea de la Bucureştii Noi ; 
dându-şi seama că acestea reprezentau manifestări de ordin politic, 
ar fi refuzat să participe la ele , şi ar fi dorit să meargă doar la biserică , 
pentru a aduce un omagiu celor doi tineri căzuţi într-o luptă 
pe care Statele lor o îmbrăţişaseră oficial ; 
omagiu cu atât mai justificat , spunea diplomatul german , cu cât la trecerea prin Berlin , 
aceste sicrie au fost în special onorate de şeful Statului german . 
Din această versiune, reiese intenţia de a nu se amesteca în treburile interne. 
S-ar putea , totuşi, obiecta că au o vină mare , pentru că este ştiut că
 un diplomat nu poate primi invitaţii oficiale , decât transmise prin canalul 
Ministerului de Externe sau prin Casa Regală . 
" Prin urmare , greşala d-lor este netă şi nu poate fi tăgăduită . " 
Dar … " Putem noi admite ca din cauza erorii a doi agenţi acreditaţi la noi , 
să ne încurce pe noi în raporturile noastre cu ţările străine ? 
Cred că nu, şi atunci problema se pune cu totul altfel. "



Argetoianu / 
[ Răspunderea guvernului  ] 
S-a răspândit zvonul că prin angajamentul pe care l-a luat , Gh.Tătărăscu 
sau obţine satisfacţie de la cancelariile statelor implicate , 
sau pleacă de la guvern . 
" Găsesc că este iarăşi o eroare " . Ar fi un amestec străin în afacerile noastre interne , 
dacă un guvern ar putea să cadă din cauza unui     act greşit a unor agenţi diplomatici !   
ar fi o capitulare faţă de o intervenţie străină ! 
El găseşte că greşala guvernului constă în faptul că
" s-a transportat un incident de pe un plan secundar , pe un plan principal " 
şi este de datoria d-lui Tătărăscu să readucă acest incident 
de pe planul acesta "principal", nu pe plan " secundar" , ci pe " al treilea plan " 
Argetoianu / 
[ Răspunderea ministerului de Externe] 
" D-lor deputaţi, Parlamentul ţării, Ţara , opinia publică ,
nu se pot interesa de soarta a doi agenţi diplomatici .
Aceasta este o chestiune de ordin personal, care va fi rezolvată cum va fi mai bine pentru 
interesele fiecărei ţări , de cancelariile respective . 
 " Eu cred , însă, că este interesul nostru , să nu se mai lege politica noastră externă 
de acest incident şi să nu fim obligaţi să îndrumăm politica noastră externă , 
după cum un agent sau un alt agent diplomatic face sau nu o greşeală ."
El crede că acest incident va fi astfel închis, şi că ţara va rămâne la relaţiile la care ajunsese 
înainte de incident( aplauze la P.Agrar ) 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

i.)   D.Iuca   ( ministru Interne )   / răspuns lui Iunian  ( p. 1115 -1116 )  / 19 febr.'37

 [  LD , 29 oct. 2003 .  Violenţa  şi asasinatul  -  arme de luptă în practica Gărzii de Fier. 
Inovaţie ? Contaminare ? Import ..  de la cine ? Specific tinereţii ? 
Contra-răspuns la ignorare şi  persecutare ? Cui aparţine vinovăţia ,  începutul ? 
" Fenomenul Piteşti" ,  înainte de Piteşti  ; nefuncţionarea mecanismelor şi instituţiilor de stat; 
complicităţi - compromisuri - consecinţe  ] 
D.Iuca / 19 febr.'37 
[ Poliţie "particulară "  ?! - răspuns lui Gr.Iunian  ] 
[ "Inchiziţia"  Gărzii de Fier : cazul studentului Rădulescu ] 
 "D-lor deputaţi, în şedinţa de alaltăieri , dl deputat Iunian , luând cuvântul în chestiunea 
în care a venit şi astăzi dl Argetoianu, a strecurat următoarea informaţie : 
<  D-le ministru de Interne, în zilele din urmă s-au petrecut lucruri foarte grave pe care
 nu se poate să nu le cunoaşteţi. Avem în ţară la noi , în afară de poliţia de Stat ,
 care nu funcţionează decât ocazional o poliţie particulară care are 
 un cabinet de inchiziţie şi în care a fost adus  - ca să vă complacă - însuşi şeful 
tineretului dvs.liberal [--------- ] citiţi articolul publicat în " Românul " [---------] > 
 " Dlor, cred că nu există nimeni , nu înlăuntrul Parlamentului , nu pe banca ministerială, 
dar înlăuntrul ţării, să nu reprobe un asemenea fapt odios , fiindcă , în ce priveşte faptul , 
trebuie să recunosc de la această tribună , că dl. Iunian n-a adus o informaţie greşită ,
   căci faptul s-a petrecut    ( exclamări ) 
"Unde greşeşte dl Iunian, este acolo unde învinovăţeşte poliţia că nu-şi face datoria decât în 
mod ocazional şi deci, implicit , unde mă învinovăţeşte şi pe mine ,
ca ministru de Interne, care am în subordine acest organ. 
"Aş fi răspuns chiar de atunci , întrucât faptul era prea grav. , 
fiindcă este un fapt care se petrece pentru prima oară la noi  în ţară, 
şi sufletul şi moravurile poporului nostru nu se împacă cu asemenea acte .
" Dar eu , dacă nu am răspuns alaltăeri a fost , d-lor deputaţi- şi o să-mi justificaţi tăcerea de 
atunci  - pentru că nu puteam prinde pe cei vinovaţi , 
dacă aşi fi mărturisit gândul şi măsurile care ar fi pus în gardă pe cei urmăriţi. 
 Am adus cazul azi pentru a vă arăta ce s-a făcut în această chestiune .



Şi fiindcă vorbim de fapte grave şi ca să vă arăt monstruozitatea acestui fapt, 
vă voi citi declaraţia însăşi a victimei .
  " La început, am fost informaţi, la Ministerul de Interne, de câţiva prieteni ai d-lui Rădulescu, 
student la Drept, că de unde până în seara acelei zile erau împreună cu toţii , 
au văzut că de 2 zile unul dintr'înşii nu mai apare de nicăeri . 
Poliţia, sesizată de noi, fiindcă acest caz a fost adus la cunoştinţa dlui subsecretar de Stat 
Bentoiu,  de prietenii lui Rădulescu , a pornit cercetările ca să se afle unde se găseşte 
Rădulescu .  S-au făcut investigaţii : întâi la domiciliul lui , cum era şi firesc, 
apoi la rudele lui, la cunoştinţele lui. 
Toate informaţiile pe care le aveam , coincideau cu ceea ce afirmau prietenii lui Rădulescu , 
şi anume că acesta a dispărut . 
 "Ni s-a dat , la un moment dat , o informaţie că ar putea fi în casele bănuiţilor agresori . 
S-au făcut imediat percheziţie în toate aceste case care ,
din nenorocire, mai au şi titulatura de <cămin> !  Căminele acestea studenţeşti ,
pentru care s-au făcut atâtea sacrificii , clădite din banul public, cu scopul de a înlesni
studenţilor săraci , să poată găsi un adăpost , s-au transformat în localuri politice 
şi în localuri, după cum veţi vedea, din declaraţia însăşi a victimei , 
ce fel de politică se face : politica violenţei şi a terorii.  "   
D.Iuca / 19 febr.'37
[ Competenţele Poliţiei şi ale Justiţiei  ] 
" După câteva zile de cercetări, a apărut victima , studentul Rădulescu ,
 care la început nu vrea să declare nimic, 
  dar, deoarece prietenii lui insistau că a fost sechestrat şi bătut ,   am sesizat Justiţia   
care a dat chestiunea în cercetare d-lui procuror Prosper Constantinescu .
Acesta a chemat imediat pe Rădulescu şi l-a întrebat : < unde ai fost ? >
Dar Rădulescu nu a vrut să declare nimic, nu pentru că nu s-a întîmplat, 
ci de groază .Am cerut atunci personal d-lui procuror să cheme un medic, 
să vadă dacă are urme de lovituri şi violenţe. 
" Medicul a constatat o stare extrem de garvă , iar Rădulescu silit să declare ce s-a 
petrecut cu el, pentru ca ţara să ştie ce mentalitate se încearcă să se întroneze 
în viaţa noastră politică , voi citi această declaraţiune în întregime 
ca să o reprobăm cu toţii aşa cum e cuvine  "  ( aplauze la PNL ) 
-N.Simionescu  (PNŢ? PNL ? ) : Nu reprobări, sancţiuni ! 
-D. Iuca : D-le Simionescu, dacă dvs bănuiţi că eu, cu răspunderea pe care o am, 
ca ministru, şi cu răspunderea ce am când aduc în faţa Parlamentului , 
nu sunt pătruns , aşa cum am datoria, de nevoia sancţionării unor asemenea fapte , 
atunci întreruperea dvs. îşi are locul. Cât mă cunoaşteţi însă,
nu puteţi bănui la mine că aşi fi absent de la această datorie. 
-N.Simionescu : Dle ministru, sunt convins de sinceritatea dvs, 
dar     sancţiunile   nu le aplică Ministerul de Interne, le aplică Justiţia. 
-D.Iuca : Eu am încredere şi în justiţia ţării, care în atâtea rânduri şi-a făcut datoria. 
-N.Guranda ( ?  Zeci de procese s-au intentat , şi nici o condamnare nu s-a dat !
-D.Iuca : " Toate întreruperile acestea , sunt justificate 
de durerea de care suntem cuprinşi cu toţii că în ţara noastră 
se pot petrece asemenea fapte , pe care nu le-a cunoscut neamul nostru . 
-N.Georgescu -Tulcea ( PNŢ )  : Cine le-a tolerat ? 

D.Iuca / 19 febr.'37
[ Declaraţia studentului Rădulescu ] 
[ Sechestrarea şi torturile aplicate de legionari] 
R : < În seara zilei de 26 ianuarie , am fost prins de numeroşi membri 
ai fostei   Gărzi de Fier    şi dus la sediul , în str. Imprimeriei nr 3,
în casele d-lui general Cantacuzino -Grănicerul …> 
-Voce PNL : Halal să-i fie ! 
R : <…în faţa Ministerului Lucrărilor Publice .Am fost văzut de dl Constantin Pârneci ,  
student, cum eram dus cu forţa .Temându-se de o descindere a autorităţilor … > 



-Iuca : Va să zică cei ce fac infracţiuni ştiu să se teamă de autoritate 
şi ştiu că autoritatea nu este, cum a spus dl Iunian, numai ocazional la datorie,
ci este permanent la datoria sa. 
R : < Temându-se de o descindere , m-au dus la Căminul mediciniştilor, camera 65 .
Aici am fost torturat pentru a mi se smulge diverse declaraţiuni , 
de pildă : cine este autorul manifestului…> 
 -Iuca :  Fiindcă trebuie să vă spun că ura contra acestui Rădulescu s-a născut din faptul că, 
cu toate multiplele publicaţiuni şi scrisori de ameninţare , 
care pornesc din această stradă a Imprimeriei     ,   
un grup de tineri  , care nu înţelegeau să oprime opinia nimănui, dar înţelegeau să fie 
protestatoare împotriva mijloacelor de violenţă,şi-au perimis ca studenţi să spună :
< noi să nu ne lăsăm îndrumaţi  pe drumul  cel greşit , să facem politică şi noi studenţii  -
 spuneau ei  -dar să o facem pe aceea permisă de legile ţării şi de moravurile acestui popor > 
Acest manifest a supărat pe adversari. Cu privire la autorul acestui manifest 
se cereau declaraţii lui Rădulescu :
R :  < Unde locueşte dl Amedeu Bădescu ? > 
-Iuca :  Acesta era al doilea prieten căruia trebuia să i se aplice pedeapsa sechestrării . 
 R : < Ce amestec are guvernul în mişcarea noastră de organizare ? 
Efectivul şi programul nostru de viitor . 
În tot timpul acestei nopţi de iad, cât am fost în mâinile lor,
 nu conteneau cu insultele la adresa primului ministru , 
izbucniri de ură cu privire la fruntaşii partidului,
 cărora li se imputa moartea şi schingiuirea mai multor legionari. 
Nici marii noştri morţi nu erau cruţaţi de insulte .Astfel Ionel Brătianu era învinuit şi blamat 
pentru că, prin Constituţie, a înlesnit invazia semită. 
După ore de torturi , lovituri , ameninţări cu cuţitele şi revolverele, 
mi s-a spus să aştept verdictul Căpitanului .
Toată vremea mi se striga  : trădătorule , liberalule, democratule  , 
cum mi s-ar fi spus : hoţule, criminalule.
  Înspre ziuă, mult aşteptatul verdict sosi : 26 lovituri cu funia udă şi împletită în opt .   >   
-Iuca :" Tribunalul studenţilor din Căminul mediciniştilor  aplică studentului Rădulescu  
verdictul : 25 de lovituri cu funia udă şi înodată ,ceea ce s-a executat cu promptitudine   .   
-Voci :  Ruşine ! 
R : < Mi-am pierdut cunoştinţa de mai multe ori .Readus în simţiri, iar începea ploaia de 
lovituri . Când, în sfârşit, s-au terminat loviturile, mânat nu ştiu de ce îndemn divin, 
m-am repezit şi mi-am sărutat călăii . >
-Iuca :  Pricepeţi starea acestui nenorocit om ! 
R : < Imediat, cu capetele plecate în pământ,  au ieşit afară. 
Înainte de a pleca, mi s-a spus să nu mai activez în Partidul Liberal, 
sau să activez , dar , în fond, să nu mai fiu liberal 
şi să mă înscriu în Asociaţia Prietenilor Legionari . > [-----întrerupere  -----------] 
R : < De asemenea mi s-a spus că în cazul când voi spune ceva autorităţilor sau colegilor 
despre cele întâmplate , îmi voi risca viaţa. > 
D.Iuca / 19 febr.'37
[ "Disfuncţionalităţi în colaborarea dintre instituţii  ] 
-Mişu Slăvescu ( ? ) : Căminul acela este închis sau este tot deschis ? 
-D.Iuca : De ce mă întrebaţi pe mine  ? 
-Slăvescu : Sunteţi reprezentantul guvernului .Cred că vorbiţi în numele guvernului 
( sgomot, întreruperi, vociferări  ) 
-Iuca : " Dlor deputaţi, eu cred că această chestiune, care poate înfăţişa opiniei publice
anume metode necunoscute încă tuturor, merită din partea onoratei Adunări, ascultare . 
Eu nu spun că din relatările , care se fac aici, nu se nasc mai multe probleme 
 şi deci nu se pot pune mai multe întrebări.  Dar lăsaţi să arătăm ţării întâi, noi, aceştia , 
care cu mijloacele noastre am putut descoperi faptele , 
care se pun în sarcina celor care veţi vedea mai la urmă că vor fi sancţionaţi 
-I.Manolescu -Strunga ( PNL-2 ?  Chestiunea aceasta datează de 3 ani , nu de astăzi .



[ Justiţia….] 
 -Iuca : " Faţă de această declaraţiune, se înaintează cazul spre cercetare 
d-lui judecător de Instrucţie Mitulescu, şi dl judecător de Instrucţie , sâmbătă- reţineţi , abia 
sâmbătă -  lansează mandat de aducere  în contra a trei agresori ,  declaraţi de victimă .
Trebuie să vă mărturisesc că poliţia a întâmpinat o mare greutate în executarea acestor mandate, 
pentru că I s-au dat nişte nume fără nici o adresă , fără nici o indicaţiei precisă , ceva vag ;
iar ca adrese , la cămine sau la vreuna din facultăţi . 
În aceste timp de trei zile s-a produs cuvântarea d-lui Iunian     [ 17 febr. ] 
[ Administraţia universitară  ] 
"Am pornit cercetări .Şi aici nu mai este vorba nici de legionari, nici de prietenii legionarilor, 
este vorba de organele oficiale . Ni s-a spus că unul din ei ar avea sediul în căminul condus 
de dl Gheaţă , căminul Matei Voevod.  Ne-am dus acolo şi însuşi dir. căminului ne-a spus : 
 < acest domn nu stă aici  > Ne-a dat indicaţiunea să mergem la Academia de comerţ. 
Dar acolo, secretarul Facultăţii mărturiseşte :  < Noi avem doi Popeşti , unul este Popescu 
V.Vasile şi altul Popescu C. Vasile .Unde stau, nu ştim, la cursuri nu vin.> 
Vă spun aceste amănunte  - care , recunosc, n-au ce căuta în această discuţie  - 
numai ca să dovedesc nevinovăţia organelor oficiale , şi sunt dator să fac aceasta , 
fiind vorba de colaboratorii mei , de organele de poliţie,
 pe care nu pot să le las învinovăţite pe degeaba. 
Vă mărturisesc că în fiacre zi chemam poliţiştii la telefon , de câte cinci şase ori , şi întrebam : 
< Ce se mai întâmplă în cazul Rădulescu ?> Deci nu dormeam ; îmi făceam datoria . 
[ Prefectura poliţiei  ] 
  "În fine, astăzi pot veni în faţa Camerei să spun că i-am arestat    "  (
 vii aplauze, bravo, la PNL ) I-am găsit ascunşi tot la căminul mediciniştilor , 
unde am făcut o perchezeţie astă noapte la 2 jumătate , 
cu ajutorul aparatului de cercetări al Prefecturii poliţiei Capitalei,
şi am pus mâna pe doi dintre ei . Este un început . 
Dl Simionescu -Bârlad spunea adineauri  : nu este suficientă măsura dvs , 
mai trebuie să se adauge şi alte măsuri . 
-N.Simionescu - Bârlad ( PNL -2 ? )  : Cred că nu este prudent să mă provocaţi 
( exclamări ) 
-D.Iuca ( ministru de Interne ) : " D-lor , eu trebuie să vă mărturisesc un regret 
 Eu, în această chestiune ,  ca parlamentar , aş înregistra declaraţia ministrului, 
bazată pe acte, bazată pe corectitudine, şi pe conştiinţa pe care trebuie să o aibă , 
atunci când vorbeşte Camerii şi ţării, 
şi n-aş emite nici o părere , în sensul acela , că se poate ca o autoritate 
să lipsească de la datorie     , căci aceasta ar constitui o primă încurajare a acelora care ,
 în dispreţul autorităţii , îşi permit acte de teroare ca acesta. 
  Vă rog, deci, să nu reţineţi ceea ce a spus dl Iunian, că poliţia a lipsit de la datorie.
 Ea a fost prezentă la datorie , şi cu mijloacele pe care le-a avut , a ajuns la rezultatele
pe care vi le-am arătat .Sunt sigur că Ministerul Justiţiei  şi organele ce depind de el , 
vor colabora în aşa măsură cu noi , încât prin sancţionare exdemplară , 
să facem să dispară ceea ce azi , în ţara noastră nu este decât un trist început ,
 şi care trebueşte înfrânt din primul moment "  ( aplauze la majoritate , PNL ) 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

j.) Grigore Gafencu  ( PNŢ ) , Senat / 18 , 19 febr.'37  ?

[ LD : nu am uramrit dezbaterile de la Senat, unde  ministrul Antonescu a făcut o Declaraţie . 
 Am acest fragment din intervenţia lui Gafencu care … denotă închiderea incidentului  ] 
Gafencu / 
[ Rezolvarea incidentului diplomatic  ] 
" Dle preşedinte, d-lor senatori, am ascultat declaraţiunea  d-lui ministru al Afacerilor Străine, 
am ascultat de asemenea declaraţiunile guvernului german , 
ale guvernului italian şi ale guvernului portughez . 
 Luăm act că, faţă de reacţiunea hotărîtă a opiniei noastre publice, 
ni  s-au dat unele lămuriri , cu caracterul unei manifestaţiuni care ne-a surprins,



 cât şi cu privire la intenţiunea acestor puteri  - Germania şi Italia  - 
de a nu se amesteca în treburile noastre interne .
Dorim, d-lor senatori, şi noi , să păstrăm cele mai bune relaţiuni politice şi economice , 
atât cu Germania , cât şi cu Italia 
.Dealtminteri, aceste relaţiuni, folositoare şi nouă , şi acestor două puteri,
 nu au fost puse nici o dată în discuţie. 
Ne dăm însă seama , că bunele noastre relaţii cu Statele străine,
 depind de hotărârea şi de sinceritatea cu care vom respecta , şi unii şi alţii, 
drepturile şi prerogativele de suveranitate ale  Statelor noastre . 
Avem conştiinţa că , în aceste vremuri , când curentele de idei , de simpatii , 
şi uneori de interese , trec atât de uşor graniţele , 
ori şi ce slăbiciune poate face dintr-o ţară paşnică , în câmp de luptă între fraţi, 
în dauna şi spre ruina acestei ţări, în primul rând, 
în dauna şi spre ruina ţărilor vecine şi a păcii generale .
De aceea, suntem hotârîţi să ne ferim de asemenea slăbiciuni  " 
Gafencu / 
[ Politica de pace a României  ] 
  " Aşezăm voinţa noastră de pace , de pace internă ca şi de pace în afară, 
sub oblăduirea simţământului nostru de  desăvârşită neatârnare naţională , 
simţământ împărtăşit de toţi Românii , fără deosebire de păreri politice. 
" Şi cerem Statelor , care vor să trăiască cu noi , cum dorim şi noi,
 să trăim cu ele, în bună pace şi înţelegere ,
 să dovedească că ştiu să preţuiască acest simţământ .
Gafencu / 
[ Răspunderea guvernului  ] 
 "Cu aceste observări , se încheie creditul pe care , din patriotism , vi l-am acordat , 
d-lor miniştri, pentru a vă înlesni să ajungeţi la deslegarea acestui regretabil incidient .
  " Cercetând împrejurările în care acest incident s-a putut ivi,
întârzierea pusă în rezolvarea lui,
declaraţiile atât de categorice ale d-lui preşedinte de Consiliu, 
angajamentele solemne pe care le-a luat şi care păreau că izvorăsc dintr-o conştiinţă 
asupra căreea apăsa sarcina unor atitudini şovăitoare şi nelămurite .
Cercetând de asemenea rezultatele la care s-a ajuns, constatăm : 
Politica guvernului , neprevăzătoare în fapte , şovăitoare în acţiune, 
extrem de energică doar în cuvinte , întreţine anumite stări dăunătoare , 
atât autorităţii Statului înăuntru     , cât şi prestigiului în afară . 
Ordinea nu se apără prin zvâcniri sau porniri trecătoare şi uşuratece , 
oricât de solemn ar fi exprimate . Ea se apără prin atitudini statornice 
şi printr-o acţiune măsurată , susţinută şi unitară , 
care impune celor din afară , ca şi celor dinăuntru, respect faţă de Statul nostru " 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Incident diplomatic - înmormântarea lui Moţa şi Marin / 16 -19 febr.'37 
___________________________________________________________________

11.) CCGiurăscu ( PNL-g ) , Interpelare :Românii de peste hotare ( - I - )  25 febr.'37 
( DAD, MO 34, şed. de joi, 25 febr.'37, p. 1548 - 1554 ) 
[ LD : Pentru a-şi putea dezvolta interpelarea ,la 26 nov.'36 , Giurăscu  solicitase  urgenţa  şi 
ceruse  celor trei ministere -Externe, Domenii, Justiţie - 
dosarele referitoare la colonizarea românilor, între nov.'33 - nov.'36 
La interpelarea lui Giurăscu, s-au asociat încă 6 deputaţi. 
Este cea mai sistematizată , documentată şi amplă expunere 
privind problema românilor de peste hotare . 
  CCGiurăscu plăteşte tributul coresponzător momentului conjunctural concret : 
  fiind abia febr. '37 , speranţele şi îmbierile se îndreaptă spre partidele  naţionaliste 
 "legale" şi "antiliberal-guvernametale "  :  PNC , Frontul Românesc. 



 Peste doar câteva luni , va încheia pact electoral de " neagresiune " 
cu Garda de Fier şi PNŢ , tot pentru răsturnarea liberalilor de la putere .
Pentru ca , el personal, după doar câteva săptămâni,să se despartă şi de Gh.Brătianu  şi să 
devină " carlist"  . Aceasta a fost traiectoria lui individuală. 
Dar până atunci…  febr.'37  …  ]   Doc.integral . fişier    I.     Românii peste hotare   
Sublinieri, colorări, supratitluri, comentarii LD  : 
¤ Neglijarea crasă a problemelor demografice 
¤ Nepublicarea rezultatelor recensământului din 1930 
¤ Necunoaşterea elementului românesc din afara graniţelor .
¤ Români :  Un.Sov.,  Iugoslavia, Bulgaria, Grecia, Albania, Ungaria, Cehoslovacia 
¤ Români în afara hotarelor : statistici,  profesii 
------------------------------------------------------------------------------
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Desnaţionalizarea  Românilor de peste hotare . 

 " D-lor , odată stabilit numărul elementelor româneşti din afara hotarelor şi îndeletnicirile lor, daţi-
mi voie să vă arăt acum soarta care aşteaptă pe aceşti Români  ,   
să vă descriu  tabloul acestor fraţi de dincolo de graniţă. 
O afirm : cea mai mare parte a acestor elemente sunt supuse ,
într-un timp mai scurt sau mai îndelungat , desnaţionalizării. 
 "În Peninsula Balcanică,noi am avut în veacurile trecute mase mult mai importante 
de români , decât există astăzi. Au fost centre unde noi eram în număr covârşitor. 
Astăzi nu mai există decât amintirea vremurilor acelea. 
Fraţii noştri de dincolo, au dispărut în mijlocul populaţiunilor dominante majoritare, au 
devenit greci, sârbi, bulgari. Cine cunoaşte cât de cât istoria neamului nostru, 
ştie de marele mase de Români   care au dispărut   în decursul timpului în Peninsula 
Balcanică , aceasta într-o vreme  - şi insist asupra faptului -
 când nu existau preocupări naţionaliste . 
Statul turcesc n-a urmărit să asimileze populaţiile de alt neam . 
Se cunoaşte doar toleranţa pe care o aveau autorităţile turceşti în această privinţă 
Pe ei nu-i  preocupau asemenea probleme. 
Astăzi, d-lor, cu statele moderne, cu mijloacele de care dispun aceste state moderne, 
cu administraţia , cu şcoala, cu măsurile econoomice pe care le pot lua, 
ritmul desnaţionalizării elementelor româneşti din afara hotarelor
 va fi mult mai viu . Şi cred că nu exagerez afirmând că, în câteva decenii, 
s-ar putea întâmpla ca acolo, unde astăzi încă sunt importante centre româneşti,
să nu mai existe decât   amintirea fraţilor români   ,
ca ei să se topească în masa înconjurătoare .
-N.Batzaria : Din nenorocire, foarte adevărat . 
-CCGiurăscu : Şi tocmai acest lucru mă face să dau dezvoltare acestei probleme 
şi să atrag atenţia celor care au răspunderea ceasului de faţă , 
asupra soartei nenorocite care aşteaptă pe românii noştri din afara hotarelor. 
Prin urmare , ce este de făcut cu aceste elemenete româneşti din afara hotarelor  ? 
Putem noi să îngăduim ca, sub ochii noştri , 
mai bine de 1 milion de Români să dispară ?     Suntem noi aşa de bogaţi în ce priveşte 
populaţiunea , numărăm peste 100 de milioane , cum numără ruşii, sau americanii , încât să 
ne permitem această atitudine de desconsiderare 
a elementelor româneşti din afara hotarelor  ? "
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Necesitatea colonizării lor în România 

"  Suntem un popor de 15 milioane   numai   de Români   , la care se adaugă 
apoi minorităţoile. Ei bine, d-lor, eu afirm că nu trebuie să ne fie indiferent 
nici măcar un singur suflet de Român , care ar dispare , 
care ar fi asimilat de celelate naţionalităţi, pentru că   acest Român poate să fie mâine  



   o putere economică , artistică, gospodărească , de primul rang ,   
care să contribuie la întărirea neamului nostru . Şi atunci, dacă aceasta este situaţia , 
altă soluţie nu există în ceea ce priveşte Românii din afara hotarelor 
decât   colonizarea lor treptată ,   înăuntru hotarelor Statului nostru "
[--------------------- --------------------------------------------] 
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Nedepăşirea ariei normale a românismului 

¤ Transnistria ? -Nu ! ;  Vidinul ?  Nu ! 

[ LD : această idee am expus-o eu basarabenilor în 1991 , şi au sărit în sus ,că ei 
nu renunţă la Transnistria că … acolo este partea cea mai dezvoltată  economic 
a Moldovei ; că acolo sunt cei mai mari patrioţi etc etc…  ] 
"  Pentru că , d-lor, cred că sunt în asentimentul dvs , nu ne putem gândi 
 să întindem hotarele dincolo de Nistru   ,  să trecem peste Nistru în Rusia .   
Este un lucru care mie mi se pare din punct de vedere antropo -geografic
o imposibilitate. Am depăşi limita unei arii normale. 
" Iarăşi, să nu gândim să ne întindem în regiunea Vidinului …. 
 -  Nichifor Robu ( PNC )  :  " Dacă bolşevicii au recunoscut 
o republică moldovenească, noi suntem în drept să o cerem  " 
 -  CCGiurăscu : D-lor, problemele sunt mult mai complexe . 
Evident că există o republică moldovenească şi 
sunt mase româneşti şi pe ţărmul drept al Dunării. 
Eu socotesc , însă că avem datoria să consolidăm , să întărim
 ceea ce este înlăuntrul hotarelor noastre . 
Şi aşa avem destui duşmani . Vă îchipuiţi ce s-ar spune în presa din toate părţile 
că Românii nutresc visuri imperialiste , vor să se întindă până la Odesa , 
să cotropească malul stâng al Nistrului , să se întindă dincoace, în Balcani ,
 pe o suprafaţă considerabilă !  [ ------------------ finis paranteza  --------------------] 
 "  Eu socotesc că un lucru mult mai gospodăresc , mai înţelept, 
ar fi să aducem aceste elemenete din afara hotarelor , să le aducem înlăuntrul lor ,
începând cu cele mai primejduite , fiindcă şi în ce priveşte gradul de urgenţă 
a primejdiei , este o scară întreagă .
Cei mai parimejduiţi sunt, incontestabil, cei din Macedonia , cei din sudul Peninsulei 
Balcanice . Cei mai puţin priemejduiţi sunt aceia care au legături immediate, directe , cu hotarele 
noastre , unde fenomenul de osmoză etnică poate avea loc , întimp ce acest fenomen este 
exclus pentru teritoriile îndepărtate , cum este Macedonia… 
-Nichifor Robu : Dar cele 12 comune de Români din Istria ? 
-CCGiurăscu : … ca să nu mai relev acest fragment etnic , 
care este şi mai îndepărtat decât Românii din Macedonia . "
[----------------------------------------------------------] 
CCGiurăscu ,Octavian Goga / 25 febr.'37  ( p. 1551-52 ) 

¤ Zone recomandate pentru colonizare 

¤ Penetraţia evreească 

 [ LD :CC Giurăscu păşeşte pe pământ " minat " . Va fi  secondat de Octavian Goga .
Off-ul lui Goga  cu revizuirea cetăţeniei izvora din această aberaţie demografică, 
şi îşi avea începuturile din  timpul Conferinţei de pace ( statutul minorităţilor ) ,
 apoi din timpul când era ministru de Interne , în guv.Averescu . 
 Ambii  invocă studii dedicate problemelor demografice ( Nicolae  Iorga, Popa Liseanu , 
Romulus Seişanu , Leontin Iliescu ) ,
 în care se ridică " problema " , dar " rezolvarea " ei se  bate cap în cap : 
să nu se atingă de pământ, să fie aduşi colonişti români de peste hotare  ( Giurăscu ) ; 



să se ocupe de agricultură, nu de comerţ şi meşteşuguri( Iorga ) ,
să se folosească ghilotina cu vapori( Barta Mikloş  - Goga ) ; 
 [ LD : 31 oct. 2003 .Ştiu că subiectul este " delicat" , ştiu că subiectul a fost şi a rămas  "tabu" ,  
în epocă şi mai târziu. Eu însămi am simţit-o , când am fost la colocviul de istorie de la Ierusalim  
( 1985 )  Ca o coincidenţă, la TVR-2 ,în seara asta ,  este o discuţie despre " holocoaust" , 
despre " şoah"  Istoricul Carol Iancu (prof.univ.la Montpellier )  Alexandru Stoenescu şi Lia 
Benjamin …  despre Comisia mixtă rom-esraelită , 
înfiinţată recent , la inspiraţia lui Ion Iliescu şi Elie Wisenthal …  ] 
 -  CCGiurăscu :" Da, d-lor, necesitatea colonizării acestor Români din afara hotarelor se pune 
într-un grad urgent.      Pământul ţării noastre în momentul de faţă 
comportă anumite zone şi anumite centre , în care populaţia românească 
se găseşte într-o situaţie defavorabilă . 
Fruntaria de nord, Bucovina -  Moldova de miază-noapte - Maramureş  -
 unde populaţia românească ,  de vreo 200 de ani , 
este în continuu regres, în defensivă … 
-Octavian Goga : Pe vremea războiului ( ofensiva lui Brusilov ) , 
s-a făcut o deplasare de populaţie semită , care a trecut din Galiţia în Maramureş
şi până în sudul Ardealului.  Şi, în vreme ce în Cehoslovacia şi Iugoslavia , 
s-a acordat cetăţenia celor ce s-au găsit pe teritoriile lor  în 1914, 
 România a fost silită să accepte ca cetăţeni  pe toţi cei ce s-au găsit
pe teritoriul nostru în 1919, la tratatul de pace ! 
Când el a fost ministru de Interne , a trimis în Maramureş un general să cerceteze 
fenomenul, şi a constatat peste 65.000 evrei galiţieni stabiliţi numai în acel judeţ,
 (  " veniţi cu o căruţă de peceţi şi cu o căruţă de bilete de identitate "  ) 
Deci noi pierdem şi din cauza acestei  constante infiltraţii a elementelor străine… 
-  CCGiurăscu : La informaţiile aşa de preţioase pe care ni le-a dat dl Goga, eu voi adăuga 
câteva cifre cu privire la situaţia satelor din Maramureş . 
Dă informaţii dintr-un  articol al unui profesor [ LD .fără să-i dea numele ! ] 
care a făcut un studiu demografic în  jud.Maramureş. 
Com.Leordeni  , sec. XVIII numai 3 evrei ; astăzi sunt 391 ;
                     la Şieu ,              era 1 evreu ; astăzi sunt 258 ; 
În celelate comune ,din Maramureş , situaţia este următoarea : 
724 ( Petrova ) , 704 ( Poienile de sub munte ) , 1.092 ( Ruscova ) 
232 ( Repede  ) , 581 ( Vişăul de Jos ) , 600 ( Vişăul de Mijloc ) ,
3.848 ( Vişăul de Sus ) , 2.895 ( Borşa ) , 1.154 ( Moisei ) 
-Nich.Robu : Care este satul deputatului Schmuck? 
-CCGiurăscu :  Are toată lista, dar este inutil să mai continuie… 
Aceasta era situaţia din sate , nu din oraşe ! 
Satele Maramureşului , pline de "populaţie străină " . 
 " Acelaşi lucru se întâmplă în Nordul Basarabiei , în nordul Moldovei 
dintre Prut şi Nistru , unde are loc o înaintare necontenită a elementelor alogene ,
 a evreilor şi rutenilor. Voi adăuga că aceste elemente acaparează proprietăţile  ,   
pun mâna pe moşii, pun mâna pe bunurile imobiliare, urbane ,devin proprietari 
şi merg până acolo încât ajung şi ciobani la stânele din Maramureş şi din Bucovina!"  ( 
exclamaţii pe unele bănci ) 
-O.Goga : "D-le profesor, este aşa de tristă povestea aceasta , încât nu mă pot opri , ascult cu 
foarte  mare interes cuvântarea dvs, şi cred că faceţi un mare serviciu conştiinţei  româneşti 
prin această cuvântare  - dar nu mă pot opri 
să vă mai completez în anumite chestiuni .
Dvs socotiţi ca foarte preţioase mărturiile străine .Şi este adevărat că mărturiile străine , când 
este vorba de noi, sunt mai preţioase fiindcă par cu totul  obiective. 
 Pe vremea Ungurilor , prin anul 1905, vorbind de stările din Maramureş, 
un gazetar , unul din marii scriitori , dar cel mai de seamă publicist al ungurilor în acea vreme [ 
Barta Mikloş ] , a scris o carte, ocupându-se de penetraţia şi exploatarea evreească în 
Maramureş. Cartea se cheamă " În ţara cazarilor" ,o carte de vreo 300 
de pagini, pe care ar fi bine  s-o traducem în româneşte .



Şi acest scriitor ajunge la o constatre că populaţia băştinaşă românească este exploatată la 
fiecare pas, şi că  Românii de acolo sunt pur şi simplu elemente autohtone care mor,se 
întinde deasupra lor , reţeaua morţii. 
Şi adaugă el, ungurul, că dacă ai vrea să te călăuzeşti de principiul dreptăţii imanente , 
procesul de reparaţiune ar trebui să fie introdus acolo 
 prin instalarea unei ghilotine cu vapori  ?  ( ilaritate ) 
Iată , prin urmare , că acest scriitor spune că ar trebui o ghilotină cu vapori 
  ca să distrugi în Maramureş pe aceşti exploatatori ai poporului român. " 
 ( aplauze la PNC ) 
-CCGiurăscu :  "D-lor deputaţi, primejdia stă în faptul că aceste elemete alogene 
  devin proprietarii pământului .Eu socot că aici e unul din faptele cele mai grave , când 
aceste elemente străine ajung să devină proprietari de pământ , 
care este baza oricărei averi . 
Acesta înseamnă că dislocarea elementului românesc se va face în condiţiuni 
din ce în ce mai uşoare . Am spus-o, avem de a face cu păstori, cu ciobani străini în 
Maramureş , şi în Moldova chiar . 
  Cunosc personal cazuri în judeţele Dorohoi şi Botoşani , 
în care aceste elemente strâng oile românilor , fac tot ei caşul, brânza , 
  şi dau la sfârşit , o parte. 
  " În acest stadiu se găsesc urmaşii răzeşilor din ţara lui Ştefan cel Mare al Moldovei !  De 
altfe, de ce nu ar face-o, dacă se găsesc glasuri , chiar între cei care 
au mari răspunderi în această ţară, care-i îndeamnă să se apuce de agricultură  ? 
[ şah la Iorga !  ]
  "Am citit , spre marea mea mirare şi surprindere , un pasaj în ziarul
"Cernovitzer Allgemeine Zeitung " , cu data de 24 august 1933 , 
următoarele cuvinte , spuse de unul din cei maiimortanţi factori ai vieţii noastre 
de astăzi : < Die Juden sollen Agrikultur `````````>adică , 
pe româneşte ,  < Evreii trebuie să facă agricultură sau  să-şi clădească 
existenţa lor pe alt câştig. Pentru negustori şi meşteşugari nu mai este loc   .   >   
 -  Voci PNC : Cine spune asta ? 
 -  Giurăscu : Prefer să nu mai spun cine afirmă acest lucru , 
fiindcă şi-a călcat idealul pentru care lupta în tinereţe .
 -Goga : Este român ? 
 -  Giurăscu :" Este Român; din nefericire  , este profesorul Nicolae Iorga .
( rumoare ) Iată dlor, cuvinte rostite în 1933  "
" Prin urmare , primejdia este mare , pentrucă sunt îndemnaţi chiar să se apuce 
de agricultură . Dar alarma s-a dat şi este o datorie pentru mine să relev numeroasele 
articole ce apar în presa care simte româneşte .
[---------------------------------------------------------] 
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Primejdii : secui, ruşi, tătari, găgăuţi, bulgari, turci … 

[  LD : atenţie ! prin  această optică ,se poate ajunge la tot felul  de " îndreptăţiri"  ,
 la toate culorile " naţionaliste" : a cui a fost pământul ? ;
cine l-a muncit -cine l-a stăpânit ?; cine a fost primul ? ; care pe care a dislocat ?;  care pe 
care a asimilat ? ; cine sunt autohtoni -cine sunt venetici ?; 
cine trebuie să plece- cine să rămână ? 
Babilonul demografic al zonei de intersecţie a imperiilor . 
 Polemici , mai mult sau mai puţin documentate , creatoare de atmosferă şi curente naţionaliste . 
Cu dezlegări temporare  ( în funcţie de balanţa de putere ) ,
sau  cu dezlegări mai de durată (  războaie urmate de  tratate de pace ) .
  Istorie şi istoriografie a sec.XX . Care va fi istoria şi istoriografia sec.XXI ? ]
 " În afară de aceste zone , din frontiara de miazâ-nopate , unde, a avut loc , 
din partea Statului magiar , înainte de 1918, o acţiune de maghiarizare , 
ale căror rezultate le vedem astăzi în cuprinsul hotarelor, 
a fost o acţiune sistematică  de dislocare a elementului românesc. 



"Contra acestui element românesc s-au luat o serie de măsuri administrative 
şi şcolare , s-au înfiinţat colonii de unguri " (  detalii în  cartea  prof. Ştefan Manciulea )
" Este apoi Bugeacul, adică acel mozaic etnic creat de Statul rusesc, 
opera sa de colonizare . Şi cred că nu există nicăeri pe lume , pe un teritoriu atât 
de redus, o variatete de neamuri atât de mare ca în Buceac " 
  "Despre Cadrilater, este inutil să mai vorbesc şi să mai insist , pentru că toată lumea cunoaşte 
situaţiunea de acolo , este o problemă mult desbătută, asupra căreia 
s-a atras atenţia de foarte multe ori ." 
" Voi spune numai câteva cuvinte despre zona secuiască în care 
românimea a fost aproape cu totul înghiţită de către elementul secuiesc şi, din nefericire, 
oricât vi s-ar pare de oaradoxal, fenomenul continuă şi sub ochii noştri. " 
( detalii în cartea lui Popa Lizeanu ) 
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Înstrăinarea  oraşelor 

 " În statul modern, oraşele au un rol fundamental  ; se poate spune că sunt
centrele motoare , centrele nervoase, din care pleacă sugestiile , 
care au la îndemână mijloacele financiare şi economice, care dispun de presă,
 cu alte cuvinte , care ţin opinia publică a unei ţări . 
  " Şi acum îmi mai sună în urechi cuvintele rostite de dl Octavian Goga , 
  atunci când a vorbit de primatul muncii naţionale , cifrele acelea statistice ,
care au fost date de la această tribună, şi care , cu siguranţă, 
au impresionat pe toţi acei care gândesc româneşte .
[  LD :  Oct.Goga a dezvoltat o  Interpelare -  3 mart.'34 -  privind rolul nefast
 al elementelor neromâneşti din întreprinderile statului , cele particulare 
 şi profesiile libere .Atunci când legea a fost adusă în dezbatere ,însă, 
 - iulie 1934  - Goga şi partidul  său - pe atunci PNA  - au lipsist , 
  absenţă remarcată cu ironie  de Eugen Titeanu . Vezi fişierele III şi IV  PNA] 
 " Să-mi daţi voie să adaog câteva informaţii. 
Este vorba mai întâi de oraşul Bucureşti, de Capitala ţării, în care avem o creştere 
extraordinară în ce priveşte elementul alogen. 
 " S-a publicat acum o carte  [ ? ] cu privire la comercianţii şi meşteşugarii români 
din Bucureşti în anul 1832. Erau pe atunci 3.292 negustori în Bucureşti , 
  din care imensa majoritate Români, ale căror nume sunt de un mare pitoresc 
şi fac plăcere să fie pronunţate ; erau numai   16 evrei.   
 Astăzi, după datele de la minister  -va să zică date oficiale - 
avem peste 2. 200 de firme, întreprinderi individuale şi în nume colectiv,
 care aparţin supuşilor altor State, [ paşaportari ] 
 nici măcar  elementelor româneşti sau cetăţenilor români alogeni ….
[------------------------------------------------------] 
 Care este proporţia elementului românesc în diferite oraşe din Ardeal ?  :
La Arad - 39% ;  Turda - 39%  ; Sibiu - 38%  ; Sighet  - 36 % 
-Octavian Goga :  " Vă rog să reţineţi un lucru şi anume ,
că nu stăm în faţa elementului unguresc nici la Arad, nici la Oradea, 
nici la Satu Mare , oraşe de graniţă reclamate de Unguri, 
ci   stăm în faţa elementului evreesc.   
Eu aş susţine că suntem în majoritate faţă de unguri propriu zis, 
dar suntem în minoritate faţă de elementul evreesc , 
care este venit acolo şi care face naţionalism unguresc." 
-Romulus Coţioiu [ ? ]  : Dacă adăugăm şi populaţia comunelor suburbane , 
proporţia se măreşte … 
-Giurăscu :  Este un mijloc factice de a mări procentul  prin adăugarea 
 suburbanelor , pentru că este ştiut că noi am avut majoritatea la sate ; 
aici este vorba , însă , de centrele urbane : 
 La Cluj - 35%  ; Sighişoara  - 33%  ;   Satul -Mare - 32%  ; Diciosânmartin - 28 %  ; 



Oradea - 27%  ;Timişoara -  27%    ;   Tg.Mureş - 27 %    ; Zalău - 25 %  ; 
Sf.Gheorghe - 18 %       Miercurea Ciuc - 13 %  ;        Odorhei - 10% .
Aceasta este situaţia demografică , pe baza unui act oficial, emanat de la recensământ   .    [LD 
: vezi şi confruntă cifrele cu datele date de recensământ  ] 
-Oct.Goga :Vă rog să accentuaţi că stăm în faţa elementului evreesc  ,   
care constituie majoritatea.      Acest brâu de oraşe de graniţă 
nu sunt oraşe ungureşti , Oradea , Arad, Satul Mare , ca Sighetul Marmaţiei , 
toate acestea sunt oraşe cu populaţie în majoritatea ei evreească , 
care are presă maghiară, care face acţiune de maghiarizare 
şi atmosferă ungurească " 
[--------------------------------------------------------------------] 
CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Planurile de colonizare românească 

¤ Preocuparea PNL .

 [  LD : sesizează similitudinile şi diferenţele  , tezele şi soluţiile , 
  care dau o idee mai nuanţată privind nuanţele naţionaliste la noi . 
 Colonizarea cu români sau expulzarea străinilor ? 
Indiferent , însă , de soluţia susţinută, ele pornesc de la realităţi incontestabile.  ]
-CCGiurăscu : " D-lor, acesta este situaţia. 
Şi atunci, când în Statul Român ,există atâtea zone şi atâtea centre periclitate , 
unde elementul românesc este în minoritate , 
nu este un imperativ al vremii noastre , 
ca să aducem toate elementele româneşti disponilbile , din afara hotarelor, 
să le colonizăm , spre a putea modifica , chiar transforma, 
aspectul etnic al acestor zone şi centre ?"  ( aplauze ) 
-Nich.Robu : "Dle Giurăscu, la noi în Bucovina , populaţia este împestriţată , 
însă este foarte densă . Noi, Românii de acolo, suntem în aceeaşi proporţie 
ca aceea care se găseşte în judeţele vecine , la Botoşani şi Dorohoi,
poate chiar mai mult. Statul austriac, în opera sa de colonizare , ne-a îndesit . 
Dacă   am aduce şi Români din afară,   şi să-i colonizăm acolo , 
ar însemna să murim de foame  .   Operaţiunea trebuie să fie alta, 
să scoatem străinii din ţară , să fim noi stăpâni !  "
-CCGiurăscu : Cred că , dacă mă lăsaţi să dezvolt ceea ce vroiam să spun, 
aţi fi găsit răspuns la chestiunea pe care aţi pus-o . 
D-lor, preocuparea pentru  aceste elemente din afara hotarelor 
este o preocupare veche,  şi să-mi daţi voie să citesc cuvintele
pe care le-a scris Ion Brătianu la 17 ianuarie 1913 : 
< În deosebi afacerile Macedoniei fac obiectul preocupărilor noastre necurmate , 
căci ele interesează viitorul unei numeroase populaţii de rasă română   >   
" D-lor deputaţi, în timpul guvernării naţional-liberale de la 1922- 1926 , 
s-a făcut începutul operei de colonizare a elementului românesc din afara hotarelor. 
Trebuie să notăm această dată importantă , 13 ianuarie 1925, 
 fiindcă în această zi a fost prezentat un Plan de colonizare 
de către Alexandru Constantinescu , Consiliului de miniştri, 
care l-a aprobat prin Raportul cu Nr. 119.772 din 13 ianuarie 1925 . 
" S-a hotărît ca suprafaţa disponibilă atunci , de   41.104 ha,   
  să fie colonizată , jumătate cu locuitori din Vechiul Regat , 
jumătate cu Români din Macedonia , imigraţi în ţară , 
conform tabelelor ce se vor aproba de minister. 
Loturile se fixau la 15 ha, în regiunea de frontieră,
şi la 10 ha în interiorul judeţelor  ; 
plus 5.000 m.p. izlaz şi 2.000 m.p. loc de casă , de fiecare . 



CCGiurăscu / 25 febr.'37

¤ Partide şi personalităţi preocupate 

¤ PNL-Gh.Brătianu  , PNC-Goga; Fr.Rom. -Vaida .

" Dar . dlor, să venim la o vreme mai apropiată . 
Eu afirm că s-a atras atenţia în numeroase rânduri , de aici de la tribuna Parlamentului , 
conducătorilor, asupra acestor probleme a Românilor din afara hotarelor , 
şi asupra necesităţii colonizării acestor elemente înăuntrul ţării ." 
" Gh.Brătianu  , declaraţie la 24 febr.'34  [ LD : discurs la Mesaj, fişier I  ,  PNL-g ] 
< În anii din urmă , însă, după sfârşitul războiului, oraşele şi multele părţi de margină ale ţării , 
au fost năpădite de străini , care n-au legătură nici cu trecutul , nici cu viitorul acestei ţări .De 
aceea , naţionalizarea oraşelor şi ţinuturilor de graniţă 
a devenit o poruncă a vremurilor noastre , un imperativ al dezvoltării neamului nostru  [-----] Ea 
ne cere să luăm măsuri cât mai este timp [--------------]> ( Aplauze la PNL-g ) 
" În ce mă priveşte, am vorbit în mai multe rânduri de la această tribună, 
atrăgând atenţia guvernului ân acest sens.
 O seamă dintre deputaţii Partidului Naţional -Liberal, de sub conducerea d-lui G.Brătianu, şi 
dintre deputaţii Partidului Naţional  -Creştin, 
în frunte cu dl Octavian Goga , au ridicat de asemenea cuvântul de aici .
S-au rostit glasuri , pe urmă, din partea [ Frontul Românesc ] 
reprezentanţilor d-lui Vaida -Voevod. 
"Prin urmare , încă o dată spun , nu a fost o chestiune simplă de partid, 
căci mai mulţi deputaţi , din mai multe părţi, au luat cuvântul aici, 
pentru aceşti Români din afara graniţelor . 
" Profesorul Victor Papacostea [ LD : ex PP, apoi PNL-g ; 
vezi interpelarea din 2 sept.'32 , polemica cu deputatul bulgar Pencoff] 
a rostit o călduroasă apărare a elemetelor din Macedonia ,
 în legislatura '32/ '33 , în timpul guvernării d-lui Vaida -Vorvod ; 
de asemenea, a ţinut o serie de conferinţă pe această temă. 
 "S-au rostit , de asemenea, de aici, în mai multe rânduri, interpelări şi comunicări 
cu privire la Românii de peste Nistru. 
Este Comunicarea d-lui prof.Procopovici , apoi aceea a d-lui deputat Lascu. 
[----------------------------------] 
 " Unul dintre conducătorii reprezentativi ai Românilor -macedoneni   ,   
dl Cola Ciumetti  [LD ? ] , spune într-o " foie" [ LD ?  ]  : 
< Dacă Statul Românesc  nu mai este în stare să aibă grijă de macedoneni ,
 să o spună, şi atunci să se dea această însărcinare italienilor ,
 care , având interese în Balcani ,   s-ar interesa şi de fraţii Români ,   
care sunt în regiunea macedoneană .> 
[------------------------------------------------------------] 
 CCGiurăscu / 25 febr.'37 
_________________________________________________________

12.) Senator Părintele Vichentie Pirtea  ( probabil PNC sau Fr.Rom ? ) , Senat  , 3 
mart.'37 
Comunicare : protecţia muncii româneşti  : jud. Timiş - Torontal 
( D.S , MO 36, şed. din  2 mart.'37, p. 1902-1903  ) 
[ LD :  Părintele vine cu o serie de informaţii foarte grăitoare .
Nu prea se înţelege cât este citat , şi cât sunt comentariile părintelui , dar asta nu diminuiază 
cu nimic valoarea informaţiilor . Le înregistrez şi eu ….  ] 
Comunicarea sa se va referi la asigurarea graniţelor, în special a graniţei de Vest ,
 care este " descoperită"  faţă de tendinţele revizioniste ale vecinilor . 
De aceea , se va referi la starea economică, socială , familială , a românilor .
-----------------------------------------------------------



¤ Românii = " minoritate" dezavantajată! 

 O statistică întocmită de Institutul social din Banat şi Crişana  ( nr. 15 / 1936 ) spune :
<  Prezentăm o serie de date statistice din care , după posturile ce le deţinem, 
[ românii ] părem cea mai redusă minoritate în propria noastră ţară. 
Pentru prima dată încercăm atragerea atenţiei asupra vieţii economice , 
prin prezentarea nominală a întregului personal de la întreprinderile unui judeţ de frontieră , 
jud.Timiş-Torontal.  Am adoptat acest sistem dificil, cu sforţări de peste un an de zile, 
de a pătrunde în întreprinderi pentru adunarea datelor ,
 pentru că problema pe care vrem s-o prezentăm 
este atât de izbitoare , încât pare neverosimilă , şi poate că mulţi care nu cunosc 
jalea profundă în care se sbate elementul românesc . ar dubita, dacă le-am prezenta numai 
procente şi grafice simple.  Mai utilizăm acest sistem de publicare a numelor, pentru că 
nu ne adresăm atât specialiştilor , ci mulţimii cititorilor , care nu cunosc 
tentaculele celei mai surde lupte de exterminare ce se dă, ascunsă, într-un domeniu
 în care nu ne-a interesat busola intereselor politice . 
Noi ne-am lăsat prea încrezuţi în biruinţa politică ,
şi am uitat că viaţa şi stăpânirea oraşelor atârnă de 
repartiţia etncă a proprietăţii, întreprinderilor şi funcţiunilor ;
 iar viaţa şi stăpânirea satelor, atârnă în special de stăpânirea pământului  . > 
Părintele Vichentie Pirtea  / 2 mart.'37 

¤ Proprietatea industrială - Timiş-Torontal 

[ LD : eu am făcut tabel, folosind datele furnizate] 
Întreprinderile                              Străine                                    Româneşti 
330 industriale                              323                                               7 
313 societăţi anonime                  299                                            14
71 bănci                                          52                                             19
32 tipografii ( Timişoara )               27                                               5
-----------------------------------------------------------------------------------------------
" De aici e evident faptul că noi suntem stăpâni numai politiceşte,nu economiceşte .
Suntem majoritari numai ca număr, contribuţie şi răspundere istorică, 
ca jertfă consumată şi jertfă ce ne aşteaptă 

¤ Profesiuni liberale 

Profesia                                         Străini                             Români 
3.764 comercianţi                          3.343                               421 
736  cârciumari                                 537                               199
5.147 meseriaşi                              4.436                                711 
2.870 propr.agr. ( peste 30 jug.)     2.310                                560 
--------------------------------------------------------------------------------------------
Raportul dintre români şi străini , este mai mult decât îngrijorător .
Am vrut să românizăm oraşele, în schimb pierdem satele ! 
În vechile noastre sate, curat româneşti, se petrece un proces de achiziţie neobservat încă, 
şi care e menit să ne lichideze ultima rezistenţă. 
De remarcat , ca de obicei, că meseriaşii, comercianţii şi cârciumarii 
au devenit şi proprietarii cei mai însemnaţi ai pământului din satele noastre .

¤ Personalul din întreprinderile industriale 

Întreprinderi                   Personal              Străini / procent          Români / procent 
42  întrepr.industr.         9.140                    7.491      82%                1.649          18% 
   Calificaţi, posturi sup.                   peste 7.000                                418 
   Necalificaţi, posturi inf.                           ?                                     1.231 
-----------------------------------------------------------------------------------------------------------
" Românii sunt în special în categoriile inferioare , în posturile superioare 
ei sunt quasi inexistenţi : 59-  în consil. de administraţie ;  24-  de cenzori, 



3 - pers. administr.super. ; 22 pers. adm.inf ; 1  - tehnic super ; 8 -tehnic inf . .

¤ Salarizarea personalului  (ex.)

Indusria                        Străinii                     Românii 
Ind.lânii                      36.971.282 lei             6.381.346 lei 
Fabr.Dura                     5.109.493  "                 481.621  " 
Fabr.Pălării                  9.659.200   "                 981.000  " 
----------------------------------------------------------------
Părintele Vichentie Pirtea  / 2 mart.'37 

¤ Penetraţia străinilor în jud.Timiş -Torontal 

În Banat , avem 1.737 cetăţeni străini, din care , în jud.Timiş, 1.082, 
lucrând în acele întreprinderi .  Dintre ei, cei mai mulţi sunt de supuşenie maghiară .
"Trebuie să mai ştim, d-lor senatori, că Budapesta , prin Partidul Maghiar de la noi, 
dirijează o colonizare hotărîtă la frontiră , 
că numai în anul 1935 au sosit în Timişoara 5.594 maghiari , din care 3.295 bărbaţi şi 2.299 
femei, majoritatea din secuime, din ei , în acelaşi an, 
fiind plasaţi în întreprinderi industriale, 763 . 
  Ţinta Partidului Maghiar este Timişoara , unde , sub indolenţa noastră,
 maghiarii îşi creiază bastioane de frontieră pe teritoriul românesc, 
mai aproape de Reşiţa şi de inima Ardealului . 
Părintele Vichentie Pirtea  / 2 mart.'37 

¤ Rolul nefast al Evreilor 

" Rolul Evreilor în crearea acestei situaţii este imens.
A fost o crimă , pentru o ţară nou înfiripată , şi în care avem în Evrei şi în cei mai mulţi 
minoritari duşmani naturali, să lăsăm în Constituţia noţiunea de   cetăţean ,  
 peste cea de naţional. Cu această noţiune, sunt sabotate toate eforturile româneşti şi, 
prin aceasta , toate legile de protecţie  a- elementului românesc 
sunt răstălmăcite pentru a se păstra disproporţia şi situaţia riscantă în care ne găsim. 
 " La aceasta se adugă rolul coruptiv al Evreilor, şi viclenia de a masca activitatea de surpare 
a temeliei ţării şi hotarelor cu lupta dintre comunişti şi capitalişti, .
Evreii ţin să monopolizeze ambele tabere , ca să fie siguri că ei cor câştiga în orice fel. 
Rolul şi pericolul evreesc în domeniul economic la frontieră este cu atât mai îngrijorător, cu cât 
este pus în serviciul Maghiarilor.  Din cele 32 de tipografii din Timişoara , 
nici una nu e maghiară , în schimb sunt 16 evreeşti, toate în serviciul Partidului Maghiar  
.[--------------------] 
Părintele Vichentie Pirtea  / 2 mart.'37 

¤ Concluzie  : aplicarea legii ! 

" Constatând acest dezastru, rog pe dl ministru al Internelor  [ Tătărăscu ] şi dl ministru 
al Industriei şi Comerţului [ Valer Pop ] să caute să pătrundă în secretele acestei situaţii 
şi în deosebi a acestor instituţii, să examineze provenienţa capitalului şi folosirea lui şi 
provenienţa străinilor şi că de ce nu s-a aplicat până astăzi, proporţionalitatea naţională " 
pr. Vichentie Pirtea 
______________________________________________________________________

13.) O.Goga , Comunicare :  statut studenţi ; statut preoţi; uniforme ; 3 martie' 37 
Vict.Iamandi ( ministr.Culte şi Arte ) ;  Valer Pop ( ministr.Industr ) 
I.Nistor ( ministr.Muncii ) - răspunsuri, polemici 
(  DAD, MO 39, şed.de miercuri, 3 mart.'37 , pag. 1828 - 1837 ) 
[ LD : porneşte de la un Comunicat dat de guvern , privind o serie de măsuri 
 pentru despoliticianizarea unor instituţii şi mişcări  : 
studenţimea  ( cămine şi universităţi ) , preoţimea ( biserici şi întruniri ) , 



uniformele ( diverse gărzi ) , protecţia muncii naţionale ( aplicare ) 
Textul integral - vezi xerox.   Doc.integral : fişier PNC - VI 
Octavian Goga / 3 mart.'37 
Goga -Iamandi / 3 mart.'37 
Octavian Goga  / 3 mart.'37
-------------------------------------------------------------------
Goga / 3 mart.'37 

¤ Interzicerea studenţilor de a face politică ?! 

Comunicatul guvernului spune : 
 < Consiliul de miniştri aprobă ca în legea depusă la Senat să se insereze un nou articol ,
 potrivit căruia se interzice studenţilor , sub sancţiunea exmatriculării,
 să facă parte din vreun partid politic sau să participe la manifestări politice ,
 obţinându-se astfel despoliticianizarea studenţimii universitare   . >   
Deocamdată, îşi exprimă o mare nedumerire în faţa acestei măsuri : 
" Cum adică exerciţiul drepturilor politice la aceia care sunt majori se poate suprima ? 
Când un student împlineşte 21 de ani, el nu intră , conform legilor în vigoare , 
în deplinul exerciţiu al drepturilor politice ? [-----------------------------------] 
 Cum adică, tineretul nostru să fie aşa de vitreg tratat 
încât să-i dăm un certificat aşa de trist ,
 şi să-i spunem că  n-are dreptul să-şi manifeste opiniile politice ?! 
Veacul al XIX-lea, în toată evoluţia politică , reformele României, mişcarea tineretului 
Din 1848 , de la Brătianu la Avram Iancu , care erau studenţi, şi până astăzi ,
în toată evoluţia  de simţire şi gândire politică a neamului ,
 tineretul a fost avantgarda mişcărilor naţionale la noi.  ( aplauze la PNC ) 
 În calitate de tânăr student la Universitatea din Budapesta , eu nu eram decât 
 un atom din acea mişcare naţională [----------] revista " Luceafărul" [---------] 
 Şi eram student ! Dl Nicolae Iorga , la 1907 , era în fruntea tineretului universitar …
  "Acum , acestor studenţi , acestui corp de elită ca simţire românească , 
noi să le retragem drepturile fireşti , politice, de a-şi manifesta opiniile lor ? 
Goga / 3 mart.'37 

¤ Interdicţia preoţilor de a se manifesta politic ?! 

"Se merge şi mai departe , dincolo de tineret şi se confiscă dreptul preoţimii 
de a-şi afirma părerile politice .  ( întreruperi, proteste la PNL ) 
-M.Negură ( ministr.Cooperaţiei )  : Doar în biserică ! 
Comunicatul  spune : 
< Aprobă demersul Ministerului Cultelor , făcut în numele guvernului ,
 către IPSS Patriarhul, pentru a sancţiona participarea preoţilor 
la campaniile de ură şi de învrăjbire şi care transformă biserica în armă de luptă politică 
.Autoriză pe ministrul Cultelor a a pela la măsuri pentru prevenirea acestor fapte . > 
[---------------------------------------] 
-Iamandi : Am auzit însă ultima afirmaţiune a d-lui Goga , 
că prin măsurile pe care le preconizăm ,
 ţintim să scoatem pe preoţi din viaţa politică activă a Statului. 
  Este inexact . Însă trebuie să se ştie că atâta timp cât biserica noastră naţională 
este o biserică de Stat , ea este datoare să sprijine , cu toate puterile ei morale, 
ordinea pe care se bazează existenţa Statului nostru  ( aplauze la PNL ) 
 În afară de altar şi în afară de biserică, preotul este cetăţean şi este liber 
să gândească şi să creadă după cum îl duce conştiinţa lui  ( aplauze la PNC ) 
 Însă , în altar şi în biserica , să înceteze orice agitaţiuni , 
de incitaţie la ură şi de răstălmăcire a rostului pe care 
 biserica trebuie să-l aibă în viaţa Statului nostru "
( aplauze prelungite , bravo ,  la PNL ) [------------------------------------------] 
Goga -Iamandi / 3 mart.'37 



¤ Polemică  pentru prioritate 

¤ Concurenţă pentru  naţionalism 

-  Goga :  Nu ştiu dacă pe mine dvs mă consideraţi încadrat în mişcarea de dreapta   .  
Unele gazete spun că da .
-Vict.Iamandi :Deocamdată vă considerăm în mişcările de dreapta 
 -Goga :  D-ta nu vorbi cu " deocamdată" .D-ta ai fost cuzist .
 -Iamandi : "D-le Goga, eu nu am să-mi reneg nimic din ce am gândit şi din ce am făcut . 
Mi-am primit educaţia mea sufletească sub apostolatul profesorilor Iorga şi Cuza , 
între 1910 şi 1915 . Nu repudiez nimic din ideile călăuzitoare ale tinereţii mele . 
Le-am acordat cu ideologia Partidului Liberal, care este cel puţin tot atât de naţionalist  
cum sunteţi dvs  ( aplauze , bravo la PNL )care târziu de tot aţi ajuns  să vă fixaţi
într-un partid cu titulatură  naţionalistă integrală  ;
şi de 20 de ani stăruesc în credinţă şi devotament în acest partid , pe care nu l-am părăsit  
, înfruntând toate riscurile şi neuitându-mă la nici o oportunitate
şi la nici o elasticitate de atitudine.  ( aplauze , bravo la PNL )
-G.A.Cuza : Dle Iamandi , că vă aplaudă d-lor este firesc. Dar , în acelaşi timp 
vă aplaudă şi jidanul Kaufman de la " Dimineaţa" şi " Adevărul" 
-Goga : Gazetele " Dimineaţa" şi " Adevărul"  vor jubila din cauza acestei afirmări 
de conştiinţă colectivă . ( aplauze la PNC ) [----------------------------------------------] 
Goga / 3 mart.'37 

¤ Atribuţiile istorice ale preoţmii

"  Preoţimea noastră în tot parcursul vremurilor a fost în fruntea mişcărilor noastre  naţionale.
 [----------] dacă nu ar fi intervenit rolul preoţilor în viaţa noastră politică ,
însăşi existenţa noastră de Stat ar fi fost primejduită. 
-G.Bota : Aşa vremuri, aşa preoţi ! 
-I.Modreanu ( PNC ) : Dar în războiul nostru pentru întregirea neamului, 
nu au fost preoţi decoraţi cu " Mihai Viteazul " ?
-Goga : Desigur! Preotul, spune un mare franţuz, este conducătorul natural al satului ; 
el este un fel de judecător de pace , un îndrumător sufletesc al mulţimii  . [--------------] 
 preoţi cu crucea în frunte am avut noi în trecutul nostru 
, şi , potrivit rânduelii acestei tagme, atribuţiilor istorice ale preoţmii , 
 se îndeplineşte misiunea preoţilor şi astăzi , 
 când preoţii sunt succeptibili  la curentele de simţire şi de gândire 
care agită organismul sufletesc al neamului nostru . 
  Noi nu putem să înfrânăm , într-un fel sau altul,
 manifestarea limpede a tagmei bisericeşti 
  şi nu putem să stânjenim preferinţele tagmei preoţeşti ,
 faţă de un curent de gândire sau faţă de un alt curent de gândire." 
[---------------------------------------------------------] 
Goga/ 3 mart.'37 

¤ Misiunea istorică şi politică a preoţimii 

¤ Locul preoţimii în " dreapta naţionalistă"  , antibolşevică 

" Există mişcarea comunistă dincolo de graniţă. 
Preoţimea noastră ştie ce înseamnă comunismul pentru biserică, 
ştie suferinţele bisericii surori din Rusia, 
ştie care ar fi urmările unui triumf al comunismului. 
Atunci daţi-i voie preoţimii ca, cu gândirea ei politică , 
să se plaseze cu totul împotriva   mişcărilor de stânga   
şi să se afilieze aşa-ziselor   mişcări de dreapta,   
fiindcă dvs vorbiţi , şi în gazete se scrie de " mişcările de dreapta" . 



[ ---------- Polemică -  Goga - Iamandi : despre naţionalism  ----------- ] 
" Eu nu ştiu însă un lucru , d-lor deputaţi ; cine va califica vrăjmăşia   şi   ura   ?   
Dvs sunteţi sibilic în toate atitudinile şi spuneţi < nu li se va îngădui să ia nici un fel de 
atitudine de vrăjmăşie sau ură  > 
Ce este însă vrăjmăşia  , ce este ura ? Nu se ştie.Cine le califică ?  Nu se ştie . 
Părerea mea este că se face o mare greşală . 
Lăsaţi liberă manifestarea gândirii şi a simţirii preoţeşti .
Nu te poţi lupta cu aceste gânduri şi cu aceste simţiri ,
 care descind din vecinătatea altarului. 
Preoţimea noastră a mers totdeauna pe liniile mari ale istoriei . 
Nu am nici un motiv să cred că astăzi preoţimea nu va merge mai departe 
pe drumul consacrat ,     pe făgaşul istoriei   ,   îndeplinindu-şi misiunea   ei de odinioară  . 
( aplauze la PNC ; întreruperi la PNL ) [-----------ciorovăială : trecut ,prezent -------------] 
-Emil Folea (  PNL ) : un alt fiu de popă din Ardeal vă întreabă : 
dvs vcredeţi că, preoţimea, prin politică, va ridica prestigiul bisericii ? 
-Goga : "[--------------] dacă preoţimea din Ardeal ar fi scoasă din îndeletnicirea ei firească , 
de a se ocupa de problemele politice , poporul român din Ardeal ar rămâne
politiceşte orfan, pentru că în viaţa din Ardeal , faţă de minorităţile care sunt acolo 
şi în special faţă de minoritatea maghiară  - şi cu deosebire în comunele mixte  -
 preotul maghiar este un conducător naţional , 
 şi dvs trebuie să recunoaşteţi că eu spun adevărul 
-Emil Foplea : Nu pe cale politică ! 
-Goga : Ba da ! Conducător politic! 
-Iamandi : Naţional. Trebuie să facă o politică naţională .Eu cred că acesta este 
patriotismul comun al tuturor partidelor de răspundere din ţară . 
 Dar o politică care îşi zice naţională , dar ţinteşte la însăşi surparea organizaţiei 
Statului,     prin mijloace criminale  , aceea o repudiem , căci nu are ce căuta în biserică . 
[---polemică Goga -Iamandi  : crima  politică---]
-Goga : "Cât despre preoţime, despre vrăjmăşie şi ură, 
sufletul preoţimei este împletit din dragoste şi ură . 
Dragoste pentru mişcările care pornesc de la altar şi se întorc la altar, 
dragoste pentru mişcările naţionale,
 care reprezintă linia istorică a frământărilor noastre sufleteşti, 
şi ură împotriva tuturor acelora care , cu atitudinea lor, primejduesc existenţa altarului 
şi temelia vieţii noastre bisericeşti "( aplauze prelungite la PNC ) 
" Pe această dualitate de simţire , s-au întemeiat în cursul vremurilor ,
toate atribuţiile cârjei pastorale, pe această dualitate trebuie să meargă înainte preoţimea , 
îndeplinindu-şi misiunea ei istorică . 
" Întru cât mă priveşte pe mine, purtând în sufletul meu rezonanţa seculară a altarului 
strămoşesc, vă asigur că voi îndemna şi de aici înainte preoţimea 
să meargă pe drumul dragostei şi al urii : 
pe drumul dragostei către ţară , către neam şi către biserică şi pe drumul     urei   
împotriva tuturoar acelora care vor să se pună deacurmezişul misiunii istorice preoţeşti . 
Dvs vorbiţi că veţi despoliticianiza viaţa noastră politică , 
dacă şi studenţimea şi preoţimea o veţi da la o parte. 
Nu o veţi despoliticianiza , o veţi desintelectualiza. 
Ştiu că pentru mulţi dintre dvs mare tragere de inimă pentru acest substantiv 
nu există ;  însă aceasta va fi consecinţa .
" Eu vreau ca preoţii să-şi aibă mai departe rolul de fruntaşi politici 
în viaţa noatră publică, pentru că nu vreau să fac politică cu cârciumarii , 
vreau să fac politică cu preoţii  . ( aplauze la PNC ) 
De aceea eu calific aceste măsuri - ca să nu folosesc un cuvânt prea tare  - 
ca gesturi dezordonate care corespund psihologiei omului care pleacă " 
[----------------- paranteza cu uniformele  ---------------------------------] 
-I.Florian ( PNL ? )  : " Prietenia cu dl Goga naşte dintr-o veche admiraţie [-------------] 



dar , deşi suntem dintr-o viţă de preoţi veche de 400 de ani, 
diferim fundamental  cu privire la ura pe care o admite preoţimei . 
Preoţimea din care mă trag eu , care se şterge în negura veacurilor, 
avea o parte sublimă de romantism , pe care am păstrat-o până la vârsta de astăzi. 
Preoţii pe care i-am pomenit în trecutul meu , 
aveau credinţa cu toţii că în altar vorbeau cu Dumnezeu .
 Aşa am pomenit din copilăria mea , de la tatăl meu bătrân, când, 
în ziua de Paşte, înainte de începerea liturghiei … 
-Goga : Să nu plângi  ! 
-Florian : … Nu , nu plâng .îmbrăcat în odăjdiile , cusute de biata maică-mea
 în fir de aur şi argint , şi pe care le îmbrăca o dată pe an , spunea : 
< în ziua învierii să ne luminăm cu prăznuiri unii pe alţii , să ne îmbrăţişăm 
 şi să ne zicem "fraţilor" iar celor care ne urăsc pe noi , să le iertăm toate .  > 
Aceasta era doctrina preoţească de atunci [ ---------------------] 
Preoţia este o taină adâncă care înfrăţeşte şi a înfrăîţit pe oameni pe pământul 
pe care s-au născut , l-au muncit şi l-au apărat şi au murit pentru el.
 Aceasta ete frumuseţea şi taina adâncă a preoţiei . [------------------] 
-Goga : [-----------]Dl Florian a planat între cazanie şi amintirile din copilărie… 
[-------------protecţia muncii româneşti----------------------------------] 
-  Nichifor Robu : Dar ce faceţi cu rabinii , dacă pe preoţi îi înmormântaţi ? 
[-------------------- protecţia profesiilor liberale româneşti -----------] 
Goga/ 3 mart.'37 

¤ Protecţia muncii naţionale 

¤ Avocaţii, doctorii, 

 "Consiliul de miniştri aprobă propunerea ministrului de Industrie [ Valer Pop  ]  , 
pentru a face mai eficace ocrotirea muncii româneşti .
  Cum adică ? Acum, de ultimă oră, în ajunul plecării … în ziua când se fac toate pregătirile în 
sensul Constituţiei , pentru plecare … atunci luaţi măsuri pentru a face mai eficace ocrotirea 
muncii româneşti !? Aceasta este o recunoaştere că nu s-a făcut nimic până acum 
[----------------------] 
Dar ce faceţi cu avocaţii ? Dvs ştiţi că la asociaţiile profesionale ale avocaţilor 
este o mare fierbere ; [---------------] Asociaţiile avocaţiale sunt centre de violenţe 
profesionale , de protestare contra elementului străin , care , neexistând o legiferare 
adecuată în sens naţional, pătrunde , se infiltrează în toate colţurile  ( aplauze la PNC ) 
-Iamandi : O parte din probleme vi le lăsăm dvs 
-Goga  : Dar ce faceţi cu doctorii ? 
-dr.I.Costinescu ( ministr.sănătăţii ) : De medici m-am îngrijit eu, d-le Goga , 
şi vă asigur că situaţia lor mă doare cel puţin tot atât pe mine, cât poate să vă doară pe dvs  
-Nichif.Robu : Numai că dvs răbdaţi durerea , pe câtă vreme noi n-o răbdăm. 
-Goga : Am asistat la o conferinţă în care s-a arătat situaţia din ţara noastră 
în ce priveşte medicii , şi am înţeles  din repartizarea numerică care este  rolul 
elementului semit în materie doctoricească , ca funcţionar de Stat sau ca liber profesionist . 
Vă asigur că am rămas înmărmurit şi de unul şi de altul. 
dar , mai ales, am rămas îngrozit de numărul mare al evreilor repartizaţi  ca medici 
în funcţiile de Stat.Chiar în regiuni pur româneşti , medicii sunt evrei . [-----------------] 
-G.A.Cuza : Recent , la Iaşi, dr Costinescu, sub inspiraţia d-lui Iamandi , 
  a numit în locul unui jidan mort, Şmilovici, pe alt jidan, Fru"hling .
Cum d-le ministru, când sunt atâţia profesionişti români , care cer posturi , 
care au aceeaşi specialitate , dvs n-aţi găsit să numiţi decât pe un doctor jidan, Fru"hling ? 
[--------------- ] Fiindcă este membru al PNL  … 
-Vict.Iamandi : [-------------]  Vreau să vă dau o lămurire asupra concepţiei pe care 
o avem noi  în legătură cu rosturile cetăţenilor în această ţară .
  Dacă dvs aveţi dreptul de a proclama , cu atâta patos , un exclusivism ,



 care nu ştiu ce ar putea să dea în practică, pentru însăşi interesele superioare ale ţării, 
  daţi-mi voie să exprim o concepţie care a fost concepţia organică la baza 
 Statului  nostru .Dl dr Fru"hling este colonel în armata română , 
  are merite din timpul războiului prin asisenţa medicală pe care a dat-o soldaţilor 
români în timpul războiului , tot aşa cum au făcut foarte mulţi dintre români . 
-Nich.Robu :Care a vârât pe toţi jidanii în spitale , în loc să bage pe români, 
şi să lupte el pe front. [ polemica continuă , era o numire provizorie  … urma concurs ….] 
Goga/ 3 mart.'37 

¤ Concluzie : Succesiunea ! 

¤ Mişcarea naţională 

[ LD : până la alegeri şi la preluarea guvernării … mai erau 8 luni. 
 dacăînu aş şti cum s-au desfăşurat evenimentele … aş lua fraza lui Goga 
 ca pe o  emfază , în plus… Lucrurile nu au stat aşa … şi atunci …. Atenţie LD !  ] 
" Atunci , d-lor, daţi-mi voie să vă spun că nu aceste măsuri de circumstanţă 
luate de un guvern care pleacă , vor putea să restabilească echilibrul interior al Statului nostru . 
Aici nu se cere să se ia măsuri de un guvern care pleacă , 
ci se cer măsuri care să întroneze liniştea , 
măsuri care trebuie luate de un guvern care vine . 
" Mişcarea naţională , d-nii mei, este astăzi organică , ea nu mai poate fi nici trasă la îndoială 
şi avalanşa ei nu mai poate fi oprită . 
" Întâi  , triumful ideii naţionale , cu toate atributele ei logice în viaţa publică şi în viaţa de Stat a 
României , şi pe urmă , ordinea se va afirma , ca o consecinţă logică a acestui triumf  " 
  ( Aplauze prelungite la PNC ) 
O.Goga / 3 mart.'37 
_____________________________________________________________________

14.) CCGiurăscu (PNL-g ), interpelarea : Românii   de peste hotare   ( - II  -) , 4 mart. '37 

G.I.Brătianu ( PNL-g ), intervenţie  : Programul partidului : minorităţile , colonizarea .
(DAD, MO 40, şed de joi, 4 mart.'37 , pag. 1890 - 1892) 
[  LD : de la 25 februarie ,  se produseseră o serie de evenimente care au precipitat 
 scena politică  românească. De fapt , Giurăscu  aproape îşi epuizase interpelarea,
 iar în această zi … deschide şefului său, Gh.Brătianu , o intervenţie substanţială 
 în chestiunile la ordinea zilei .]   Doc.integral - fişier PNL-g III 
CCGiurăscu : Un document citat de el,  a stârnit o diversiune şi, deşi el a făcut trimitere la o 
cuvântare a lui Gh.Brătianu şi la Programul partidului, s-au făcut speculaţii  cum că … în 
partid ar exista  , pe această temă, divergenţe de opinii .
/////////////////////////////////////////////////////////////////////
( Brătianu îi cere voie la o intervenţie, pentru oamenii de "bună credinţă"  , 
cărora , este necesar să le spună un cuvânt de lămurire )

Gh.Brătianu  / 4 mart.'37 

¤ Programul  PNL- g : colonizarea şi minorităţile 

" Ni s-a opus în adevăr în cursul discuţiunilor care au avut loc în săptămâna trecută , 
două probleme : aceea a programului nostru , pe care o amintea d-l Girăscu , 
şi aceea a raporturilor noastre cu " Garda de Fier " , 
asupra cărora s-a spus că am fi în echivoc. .[-------] 
" În ce priveşte programul nostru, dl Gurăscu vă cita dăunăzi şi vă amintea şi acum , 
declaraţiunea pe care am făcut-o aici, de la această tribună, acum 3 ani , dacă nu mă înşel ,
 la 24 februarie 1934 . [ discurs la mesaj, 24 febr.'34 , fişier -  I  /  PNL-g , poz. 65 ] 
  Îngăduiţi-mi să o completez printr-un pasaj al Manifestului din noiembrie 1933, 
de la alegerile generale. "Citează din Manifest : 



<  În România întregită , cârmuirea trebuie să fie a Românilor , nu a străinilor. 
Aceasta trebuie să o înţeleagă cei ce trăesc pe pământul nostru .  >
<  Nu am fost şi nu suntem împotriva locuitorilor de altă limbă      şi de altă lege   ,   
care trăesc printre noi, a căror credinţă către Statul Naţional se poate dovedi statornică , 
care împart de atâta vreme necazurile , suferinţele şi bucuriile npastre . 
Dar oraşele şi unele părţi de margine ale ţării, au fost năpădite de străini , 
care nu au nici o legătură cu noi. 
În tineretul nostru există prea mulţi astăzi care cer zadarnic dreptul la muncă şi la viaţă   ,  
 ne mai găsind nici un loc pentru ei pe pământul românesc. >
<  De aceea, noi voim să aducem în ţară pe românii rămaşi peste hotare 
pentru ca , împreună cu ei , să înlocuim, prin colonizări , cu ajutorul Statului,
 această poruncă a vremurilor : naţionalizarea oraşelor şi a ţinuturilor de graniţă > 
 " Ni s-a spus : dar aveţi două atitudini faţă de mionorităţi ! 
Dar oare nu este evident că sunt două categorii de minoritari ? Nu este evident că [-------] 
 sunt  unii care au de mult reşedinţa în ţară la noi, 
care s-au identificat cu credinţele neamului nostru , 
iar alţii , care au venit de curând, şi n-au nici o legătură nici cu trecutul , 
nici cu dezvoltarea acestei ţări ?  ( aplauze la PNL-g ) 
Şi atunci , este rândul meu să întreb , cum se consideră această problemă ? 
Trebuie oare , în această privinţă, numai soluţiuni totalitare ? 
Trebuie admişi cu toţii , fără să se ţină seama de vremea şi sentimentele lor 
- ceea ce este împotriva realităţii? 
Sau trebuie eliminaţi cu toţii  -  ceea ce desigur nici cea mai extremistă grupare 
nu poate pretinde ? 
"Să-mi daţi voie să conchid asupra acestui punct : 
în această chestiune ,nu noi ne aflăm în echivoc, 
ci alţii, care au venit la cârmă pe baza altor principii   ,   [ vizat  PNL-1 ] 
care cârmuesc în continuă ezitare şi contrazicere faţă de ele  "( aplauze la PNL-g ) 
[---------------------------------------------------] 
" Deunăzi , chiar ieri, Dl Goga vorbea de revendicări naţionale , care frământă tineretul.
Aş adăuga la acestea şi revendicări etice . 
" O societate , şi mai ales o clasă conducătoare , nu poate rămâne la locul ei în Stat , 
decât dacă găseşte în ea şi prin ea, însăşi mijjlocul de a se reforma , 
când nevoia şi revedicările naţionale o cer. 
"Daţi-ne ,cum s-a spus de atâtea ori, o Românie a Românilor   ;  (aplauze la PNL-g şi PNC )
dar daţi-ne , în acelaşi timp , şi o cârmuire a demnităţii , o cârmuire a cinstei  
( aplauze la PNL-g )[--------------------------]
  "Iar dacă nu sunteţi în stare să găsiţi în mijlocul dvs elementele care să satisfacă această 
legitimă revendicare , atunci trageţi consecinţele şi lăsaţi loc altora 
care au mai multă înţelegere a chemării, care pot asigura în linişte şi în libertate ,
 dezvoltarea acestei ţări " ( aplauze , strigăte de bravo,  la PNL-g ) 
-G.I.Brătianu  / 4 mart.'37 
____________________________________________________________

15.) dr.C.Angelescu :Legea pentru învăţământul universitar ( modificări ) Senat , 5 
mart.'37 
Emil Diaconescu ( raportor ) ;
a) Elemer Gyarfas ( P.Maghiar)  ; b) prof.Teofil Sauciuc Săveanu  ( PNŢ ) 
c) prof. V.Loichiţa  ( ? ) 
( D.S. , MO 38,  39 , şed. din 5 şi  6  mart.'37  ) 
[  LD : Din păcate, am rătăcit ( sau nu am )  discursurile " celebrităţilor"în materie, mai ales a lui 
Iorga. . Legea nouă modifica o serie de articole la  Legea - Organizarea învăţământului 
universitar      - " Legea Iorga " - ( 22 apr.1932 ) 
Dau doar câteva exemple, care ridică probleme deosebite 



a) Elemer Gyarfas ( P.Maghiar) ( p. 2047-2048)  / 5 mart.'37

¤ Legea şi mişcările studenţeşti extremiste 

[ LD  10 nov. 2003 .Cu gândul la problemele ultra actuale ale învăţământului universitar 
din România, cu gândul la presiunile actuale ale UDMR şi această nerezolvată problemă.
 Sunt conştientă că devin , dintr-o dată ,  subiectivă.  Că nu-mi pot păstra obiectivitatea ,
ba chiar mă bântuie resentimente pe care ( teoretic ) le resping. 
Gyarfas, care era printre cei mai " moderaţi" politicieni maghiari ; 
este atâta trufie, atâta rea credinţă , atâta cinism , şi atâta răsturnare de logică în ceea ce 
spune , încât … mă voi mărgini să -l citez, ca să nu-i deformez gândurile. 
Ceva care ar suna cam aşa : <dacă nu putem sa mâncam pâine neagră, 
vom fi siliţi să mâncăm pâine albă ! > 
Încerc să definesc noţiunile care i s-ar potrivi , şi propun : 
şovinism maghiar   minoritar   = revers al şovinismului maghiar   majoritar   ,  
( de pe vremea când era naţiune dominantă în stat ) .
Datele, argumentele, exemplele…. răsturnate  " pe dos" , în beneficiul lor !
Pe de altă parte, ca nici într-un alt domeniu, apare consecinţa nefastă
 a concurenţei politice neloiale între partidele politice româneşti,
 de care minorităţile au  profitat din plin. 
Îşi exprimă regretul şi compătimirea pentru atentatul contra prof. Bratu .
Au fost colegi la Liceul din Sibiu . Îi doreşte însănătoşirea grabnică . 
Guvernul a găsit necesar să închidă , din cauza acestui atentat , Universităţile din ţară 
până la modificarea legii înv. superior .
Îşi însuşeşte în întregime criticile aduse de prof.Iorga, că proiectul nu are nici un rost ,
deoarece scopurile puteau  fi atinse pe baza legilor deja în vigoare şi de drept comun. 
Îşi însuşeşte şi criticile aduse de prof.Costăchescu că politica şcolară , complet greşită ,
a adus la situaţia gravă de astăzi . 
Mentalitatea şi starea sufletească a unei părţi - relativ mici - a studenţimii ,
 îngrijorează pe orice cetăţean. Urmărim de un deceniu încoace, cu mare atenţie şi îngrijorare , 
neliniştea şi impacienţa crescândă a tineretului universitar .Semnalează etapele : 
Prima manifestare îngrijorătoare , în 1926, cu ocazia Congresului studenţesc de la Oradea, 
când au fost devastate sinagogile de la Oradea şi Cluj. 
În nov.'32, un profesor adunase studenţimea de la Universitatea din Cluj,
instigând studenţii că Adunarea generală a Diecezei catolice din Ardeal 
trebuia împiedicată , cu orice preţ, în interes naţional  …
-Laurenţiu Onea ( PNL )  : Nu este nici o legătură între mişcarea studenţească 
şi Statusul Catolic de la Cluj ! Contra acestei organizaţii a dvs , ne-am ridicat cu toţii, 
pentru că o avere pe teritoriul României , era folosită contra Statului .
Elemer Gyarfas  / 5 mart.'37

¤ Spiritul şovin al legislaţiei şcolare româneşti 

-Elemer Gyarfas : "Nu vreau să fac cu această ocazie un proces politicii şcolare   .   
Am dezvoltat de nenumărate ori părerile şi convingerile noastre diametral opuse. 
Mă mărginesc să declar că, după convingerea noastră, 
spiritul şovinist care domină politica noastră şcolară , 
care conduce pe actualii noştri conducători ai înăţământului 
şi care se manifestă chiar şi în manualele şcolare , aprobate de acest minister, 
inspiră tineretului şcolar mentalitatea impacientă faţă de toţi cetăţenii ţării de altă limbă, 
origine şi credinţă, şi inspiră tineretului părerea că concetăţenii lor de altă limbă şi credinţă 
ar fi duşmanii ţării şi neamului românesc şi , în consecinţă, şi duşmanii acestui tineret care , 
cu impulsivitatea sa , trebuie să reacţioneze în urma acestor sugestiuni greşite " 
[------------------------------------------------------] 
-Laurenţiu Onea :Nu se poate ca întreaga politică a generaţiilor care ies 
de la universitate , să fie criticată de dl Gyarfas ! 
-Elemer Gyarfas : Dovada acestui spirit nerăbdător şi injust o găsim 



şi în  Expunerea de motive a proiectului de faţă ,
unde se vorbeşte de o afirmatiavă creştere a elementului minoritar la universitatea
 din Cluj, şi că această creştere  ar fi păgubitoare intereselor naţionale. 
Această creştere - dacă ar exista - se datoreşte , în primul rând , 
împrejurării că , de un deceniu încoace, din rândurile tineretului minoritar ,
 nimeni n-a putut pătrunde într-o funcţiune publică,
şi au fost constrânşi,     astfel, la continuarea studiilor  ,   
pe când o mare parte a tineretul românesc 
s-a plasat în diferite funcţiuni , numai cu pregătirea liceală . 
Având în vedere că nici în viitor nu sunt prea multe şanse de plasare în funcţii publice, 
pentru tineretul minoritar , nu pot înţelege de ce ar fi o simptomă îngrijorătoare şi 
păgubitoare intereselor naţionale ,dacă tinerii minoritari  -care se vor plasa fatal   numai     
în profesiuni libere -  urmează cursurile universităţilor din ţară ?! 
-Laureniu Oanea :  Cum să se plaseze tinerii dvs , care merg la studii în universitate ? 
Aş era pe vremea dvs ?! 
-Emil Diaconescu ( raportor )  : Şi primesc educaţiune cu manulae venite de la Budapesta .
-Gyarfas : Contest orice statistică , până ce nu se va înfăptui ideea d-lui Vaida, 
de a se face un cadastru al minoritarilor .
-Diaconescu : Dvs nu recunoaşteţi statisticile făcute pe baza declaraţiilor făcute de studenţi ? 
-Laurenţiu Onea : Vom înfăptui " numerus nullus" , 
până vom înfăptui proporţia cuvenită românilor. 
[-----------------------------------------------------------] 
-Gyarfas : În concluzie, cerem revizuirea spiritului naţionalist care conduce politica şcolară 
, fiindcă suntem convinşi că numai prin această cale şi nu prin măsuri poliţieneşti , vor putea 
fi îndreptate relele de astăzi, care ne ameninţă cu consecinţele cele mai dureroase. [-----------] 
Trebuie să recunoască toată lumea că în acest tineret universitar , 
care a fost trimis acasă, şi care nu mai poate urma cursurile, 
cel puţin 20 -30% pot fi elemente care au produs dezordini ici şi acolo, 
dar restul de 80-70% au fost elemente care au muncit serios. 
De aceea , d-le ministru, şi d-le ministru subsecretar de Stat,
vă rog să aveţi această bunăvoinţă să redeschideţi Universităţile cât mai degrabă 
 pentru ca studenţii să nu sufere de pe urma acestei dispoziţii " 
  /////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
 Legea înv.universitar  / 5 mart.'37 
__________________________________________________________________

--------------------------

Guvern Tătărăscu . Vacanţa parlamentară . Succesiunea. Alegeri .  1937 

-------------------------

16.a) Iuliu Pascu ,     De la   dreapta   la   stânga   ,  28 apr .'37 
( Rev.Parlamentul românesc , 28 apr.'37, p. 10-14 ) 
[ LD :  Iuliu Pascu este un om " de dreapta" , de  "dreapta naţionalistă " . 
 Nu ştiu dacă este doctrinar  ( sau simpatizant ) cuzist sau legionar. 
 Are observaţii  pertinente privind sistemul de partide şi , mai ales,
 etichetările găunoase  - " stânga"  sau  "dreapta "  - cu mare trecere în epocă ,
 la care subscriu .Numai că, deşi porneşte cu intenţia de a denunţa găunoşenia etichetărilor, 
nu ajunge decât la …inversarea de sens a valorii lor : 
"dreapta" este democraţia naţională  iar " stânga" este trădarea naţională.
 Apoi părăseşte complet titlul enunţat  , şi realizează unul din cele mai virulente atacuri 
 la adresa  tuturor valorilor liberale  inaugurate prin revoluţia şi generaţia de la 1848   ,   
 filtrate printr-un conservatorism naţionalist, xenofob, antiburghez, antiindustrialist .



Pentru mine, o nouă dovadă  privind caracterul neo-conservator al doctrinelor naţionaliste , 
  de oarece  îşi ataşează  un "ţărănism naţionalist" ,
deosebit de cel social -economic din doctrina  PNŢ.] 
-----------------------------------------------------
Iuliu Pascu / 28 apr.'37

¤"Dreapta"  ,  "stânga"  = etichete 

În lumea politică, în care a gândi este ceva nepotrivit , în acest iarmaroc al patimilor , 
formulele ajung uneori la mare preţ . Şi cu cât sunt mai de neînţeles , 
sau mai desfăcute de vechiul tâlc, cu atât mai mare căutare au . 
În felul acesta au devenit lapidarele " dreapta" şi " stânga" ,
 steag de luptă , program , lozincă . 
Renumele politic al acestor cuvinte venea de la porecla dată deputaţilor 
din Camera Comunelor care , zeci de ani, au stat departe de banca ministerială 
( aflată la dreapta ) , spre stânga Parlamentului. 
Cu timpul, " dreapta" a căpătat renumele de asociaţie pentru jefuirea şi tiranizarea 
poporului , iar " stânga" a fost investită a fi animată numai de idealism , 
dezinteresare şi sacrificiu pentru binele poporului. 
În realitate, graniţele sunt greu de trasat .
Un partid politic poate fi etichetat de " stânga" dacă, din râvnă publică, presa partidele 
de "dreapta"  ( de obicei cei aflaţi pe banca ministerială sau cei aflaţi în anticamera guvernării ) 
să-şi îndrepte gândul şi spre opoziţie şi spre binele cetăţenilor. 
Aşa a fost în Anglia, zeci de ani înainte de război, Partidul Muncitoresc , 
astăzi partid de guvernământ , devenit de " dreapta" ! 
A numi , însă,  PNŢ  partid de" stânga" , 
atunci când din programul capitalist al acestui partid, 
din faptul material al celor două guvernări naţional -ţărăniste şi 
din dorinţa lui înfocată de a reveni cât mai curând la guvernare şi 
de a ocupa toate băncile din " dreapta"  Adunărilor legiuitoare , 
a numi un astfel de partid " de stânga" , este o greşală de principiu. 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37 

¤ "Dreapta"  = democraţie naţională , demnitate 

¤ "Stânga"  =  trădare şi laşitate în folosul iudeo-capitaliştilor

Mai ales că s-a ajuns ca, prin născocitoarea viclenie iudaică, 
se face şi o deosebire de ordin moral, după care
" dreapta" este un fel de  asociaţie pentru jefuirea şi tiranizarea propriului popor ,
iar " stânga" este numai idealism , dezinteresare  şi sacrificiu pentru binele poporului ! 
"Nemernicii " oameni de dreapta sunt toţi aceia care , în loc să se închine iuhmanilor 
şi  să fie slugi ale marelui orient palestinian , cu sediul la Paris sau la New -York, 
au îndrăzneala să vrea ca , la noi acasă, politica statului să se facă 
pentru binele ţăranilor şi intelectualilor români ,
şi nu pentru gloria marei asociaţii mondiale evreeşti .
Şi este o nemaipomenită ruşine pentru noi Românii ,
să nu ne dăm seama de acest tertip iudaic  ,   
şi chiar dintre ai noştri să se facă legiuni de soldaţi fanatizaţi ai " stângii" , 
adică ai iudeo-capitaliştilor şi duşmani scoşi din fire ai propriului sânge românesc ! 
"Adevărul adevărat este că , dacă astăzi aceste două cuvinte înşelătoare 
ale dicţionarului internaţional al politicii iudaice , 
pot avea şi un înţeles limpede ,
 pe limba şi în gândul curat al popoarelor creatoare de state, 
apoi acestea nu pot fi decât : 
DREAPTA  e politica democraţiei naţionale  ; politica dreaptă , adică cinstită , 
cavalerească , pe faţă , cu răspunderea personală a celor ce o fac ; şi închinată , chiar după 



catehismul bunului democrat , naţiunii care alcătueşte marea majoritate a membrilor statului 
şi clasei sociale care are marea majoritate a poporului ; naţiune şi clasă socială 
care în România se topesc deopotrivă în minunata noastră ţărănime .
STÂNGA  , e politica lui huci marginea , politică vrăjmaşă, ascunsă, de lovire pe la spate
a tot ce este mare interes al naţiunii române , şi nevoie mare şi mică a ţărănimii .
Iar cât despre scopul şi metoda partidelor politice de " stânga" sau de " dreapta" ,
apoi în nici un caz democraţia nu poate fi în România de stânga, ci numai   de   dreapta,   
pentru că partidele zise de stânga , apără, sub flamura umanitarismului , 
exclusiv interesele iudeo-capitalismului internaţional, reprezentat la noi prin minoritatea 
iudaică , cu al ei cortegiu cosmopolit , în care se furlandisesc şi câteva cozi de topor ,
 dintre ai noştri  ; 
În timp ce partidele  de dreapta luptă pentru cei 80% din populaţia ţării, care e ţărănimea, şi 
pentru intelectualii şi orăşenii români, de baştină  - care mai fac încă 5 % din populaţie ,  
stânga iudaizată apără interesele şi huzurul a 15% din populaţia ţării, 
aproape toţi străini de neam şi de lege . 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Dictaturi :  comunistă - democrată  - domnească -  fascistă - militară 

¤ Fascism = naţionalism  + anti-comunism  ; 

¤ Antifascism = iudeo -comunism + antinaţionalism

[ LD , 23 nov. 2003  .Ca şi în cazul altor doctrinari sau politicieni ai timpului, 
Iuliu Pascu ( un tânăr ziarist la început de carieră  )  se încurcă în terminologii şi caracterizări  , 
denotând sau hrănind confuziile şi deruta din epocă , 
privind  regimurile dictatoriale :  comuniste ,  fasciste , regale, militare ş.a
Acest cerc vicios terminologic ,  a marcat toate ideologiile , toate doctrinele  politice, 
toate platformele de luptă politică curentă,  înveninând relaţiile dintre partide, 
ducând la alianţe nefireşti, declanşând o atmosferă de anarhie sau de pericol de război civil. 
 Învinovăţirea reciprocă , condamnarea reciprocă , cu toate variantele metodelor de luptă 
antrenate ,  dau impresia unei societăţi aflată în apogeu de derută .
Iar salvarea - dorită şi invocată de toţi - a fost o " dictatură"     specific "  românească"  
- adică nici comunistă nici fascistă  -  dictatura Regelui sau dictatura  Mareşalului  -   
şi se va numi regimul lui Carol II , regimul lui Ion Antonescu .  ] 
Întrerupând la Cameră pe Octavian Goga , în unul din frumoasele sale discursuri, 
( cu prilejul închiderii Universităţilor ) [ LD : vezi fişier , 1 mart.'37  , PNC VI ]
un fruntaş ţărănist [ Madgearu ] a spus că a fi antifascist nu este a fi comunist .
În treacăt fie spus , Traian Bratu - căci despre el era vorba  - 
este chiar membru fondator al "Amicilor Rusiei Sovietice" , 
şi  este antifascist pentru că este contra dictaturii .
Adică fascismul este dictatură , 
iar comunismul , care vrea să fie marxism sută-n-sută , 
este idealul liberalismului politic  ?! 
Nici că se poate o mai adâncă neînţelegere a rostului însăşi al socialismului .
De la Manifestul Comunist al evreului Karl Marx , adică din ianuarie 1848, 
socialiştii n-au avut decât două lozinci : < proletari din toate ţările uniţi-vă !  > 
pentru a întrona < dictatura proletariatului > , fireşte dictatura celor care vor exploata , 
şi care trebuiau să fie numai   evrei !    Aşa cum s-a întâmplat în sovietele bietei Rusii ! 
Dictatura este pentru socialism ,  nu un mijloc, ci însuşi scopul politicii lor, 
Toată politica iudeo -comunistă în Rusia este pe de- a-ntregul şi făţiş dictatorială . 
Aşa că , dacă eşti contra dictaturii , 
nu poţi fi antifascist ,   ci , dimpotrivă   , trebuie să fii anti-comunist   .   
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Dictaturi şi dictaturi  …! 



Dar ce este dictatura şi cum stă ea în faţa democraţiei  ? 
Dictatura zace de bună seamă în străfundul sufletesc al fiecăruia din noi .
Ruşii ziceau pe vremuri că-n fiecare rus pândeşte un ţar  ; şi ce mai ţar e Stalin ! 
Şi care din noi n-ar fi fericit să fie el, dictatorul  ? 
Pater familias , al epocii quiritare romane ,ce-a fost alta 
decât un dictator de drept şi prin naştere ?! 
Domnitori noştri, până la faimosul  Regulamentul Organic, întruneau în buzduganul lor , 
simbolul tuturor puterilor de viaţă şi de moarte asupra poporenilor : legea , administraţia 
şi judecata . Şi totuşi , nu erau dictatori , se alegeau dintre boieri şi 
deseori nu reuşeau să rămână la domnie 4 ani , 
şi mai plăteau şi cu tronul domnesc  şi cu viaţa 
dacă nemulţumeau " partida boierească" sau puterea suzerană . 
# În SUA , preşedintele , prin funcţii constituţionale , este un dictator pe termen limitat  ,
ales de popor , dar nu direct ( prin vot universl ) ci prin votul Congresului . 
# Dictatura comunistă s-a înstăpânit printr-un groaznic măcel, prin teroare , 
jaf şi uciderea a milioane de vieţi,  prin comploturi , asasinate şi mişcări subterane ,
şi se menţine prin spionaj, delaţiune şi tiranie , printr-o sălbatecă organizare a urii , 
a foametei , şi a mizeriei 
# Conducerea  fascistă  sau hitleristă , cucerite prin luptă deschisă contra 
comunismului , prin marşul asupra Romei sau prin alegeri repetate , 
 administraţii pline de înfăptuiri minunate , la temelia cărora stau demnitatea şi solidaritatea 
naţională renăscute ,   nu sunt dictaturi   , în sensul curent al cuvântului .
 Constituţia noastră , atât de liberală , consacră  o serie de îndatoriri individuale publice :
învăţământ primar obligatoriu ; impozite ; serviciu militar obligatoriu ; 
Alte legi , stabilesc : premilităria ; munca în folos obştes ; internarea bolnavilor epidemici ; 
datoria femeii de a asculta de bărbat ( înscrisă în codul civil ! )  Este aceasta dictatură ?! 
Când Cuza Vodă  , pentru a împroprietări pe ţărani cu pământ, 
a dat o lovitură de stat ,  aceasta a fost sau nu dictatură ?
La 20 iunie  1927, când Ionel Brătianu a cerut puterea pentru PNL , i s-a dat ! 
Ion Mihalache , când a cerut la Congresul PNŢ puteri depline, i s-au dat !
Cenzura , starea de asediu , deplinele puteri , votate pentru guverne ,
ce au fost ? 
Iată deci atâtea feluri de dictatură  !  Numai că a impune de sus în jos organizarea şi 
funcţionarea statului şi drepturile şi îndatoririle cetăţenilor , nu este dictatură . 
" Dictatura este guvernarea împotriva naţiunii , fie pe tăcutele , fie prin violenţă .
[-------] Dictatura este o deslănţuire de patimi pe care o prefaţează un regim politic 
de formă oarecum democratică , în decadenţă , prea prins în cazanul egoismelor 
şi prea orb şi surd în a vedea şi asculta plângerile mulţimilor . "
Între această dictatură şi democraţie  este o prăpastie  . 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Democraţia autentică  =  binele universal  = minimum de fericire 

prosperitate = administrarea prin ştiinţă

[ LD : Chiar aşa , ce este democraţia ? Fiecare o înţelege în felul lui !  ] 
În vorbăria de întruniri publice  şi de gazetă, chair şi pentru cei mai răsăriţi, 
democraţie înseamnă : alegeri peste alegeri ; majorităţi absolute sau relative ; 
deputaţi şi senatori ; etc etc … Şi , fiindcă nimic nu este mai umanitar  - democraţia este 
umanitară !  - decât principiul ca munca să fie plătită cât mai bine , democraţia mai cere : 
diurne, lefuri şi jetoane, însărcinări şi delegaţii  ( tren şi automobil gratis ) , gardist la poartă , 
abonament la teatru şi cinema ;  telefonul pe degeaba  ;
Apoi, fireşte :  discursuri … poza la ziar… vorbe … pupături … sudalme… 
 "Şi cu toate acestea , eu îndrăznesc să spun că 
democraţia nu însemnează numaidecât alegere , 
ba uneori ea nu e deloc de trebuinţă , şi alte dăţi chiar dăunătoare , 



celei mai bune administrări a intereselor mulţimii  .
Democraţia nu este numaidecât votul universal   ,  
 ci este binele universal , făcut de cei care au o bună pregătire profesională , 
sub ameninţarea unor sancţiuni exemplare , 
aplicabile de instanţele judecătoreşti de drept comun , 
la cererea şi sub imboldul dreptului de control universal . 
Acest control de jos în sus, este însăşi esenţa democraţiei ; 
 şi fiindcă idealiştii au gândit că cel mai bun control este controlul politic prin alegeri, 
 cu sancţiunea nerealegerii , s-a ajuns a se lua electoralitatea  - care este doar mijloc  -
  însăşi esenţa democraţiei ! 
Scopul democraţiei însă, este înfăptuirea unui minimum de fericire şi de bunăstare 
pentru totalitatea membrilor unei naţiuni , sau măcar a marii lor majorităţi  ; 
democraţia este apărarea poporului de flagelul sărăciei şi a bolilor molipsitoare , 
de slăbirea trupului şi înstrăinarea sufletului ; democraţia este împuternicirea naţiunii 
şi clasei majoritare , închiaburirea şi însănătoşirea ei.     [--------------------------------] 
 Democraţia nu numai că nu poate fi guvernarea primatului electoral, 
ci, dimpotrivă, ea nu poate fi decât administraţia prin ştiinţă . [-----------------------] 
Primari numiţi , primari români de origine, luminaţi prin cultură superioară, 
îndrumaţi pe cale ştiinţifică de un oficiu de studii administrative al Ministerului de Interne, 
controlaţi de sus în jos pe cale disciplinară , şi de jos în sus pe cale judiciară , [------------] 
primarii aceştia sunt primarii democraţiei adevărate , iar nu telalii votului universal [--------- ]
sinistre păpuşi în mâna finanţei internaţionale. [--------------------------] 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Pseudo-burghezia  românească  . 

¤ Pauperizarea ţărănimii 

¤ Industria şi burghezia românească = imitaţii fără fond 

¤ România - stat de ţărani , economie şi civilizaţie rurală ! 

[ LD Variaţiuni neo -conservatoare pe tema formelor fără fond , 
justificând un " ţărănism" xenofob, anti-industrialist, anti-burghez, anticapitalist  .] 
[ LD  .24 nov.'2003 Trăesc un moment de mare lehamite .Cum să scriu istorie ? ! 
 M-am săturat de această idealizare a vieţii ţărăneşti  de către " domnii " ce trăiau la 
Bucureşti.  M-am săturat de " conservatorii" români ce trăiau  la moşii sau în străinătate … 
 M-am săturat de toţi ţărăniştii pe care îi consider ori ipocriţi , ori demagogi, ori orbiţi de 
ideologii …  Mergeau prea departe cu critica lor la adresa liberalilor , care , chiar dacă 
avuseseră grijă de burghezie ,  tot ei ridicaseră cât de cât şi ţărănimea. 
Dacă trăiam în sec. XIX , nu aş fi fost " conservatoare " 
Dacă trăiam în interbelic, nu aş fi împărtăşit ideile lui Pascu . 
"Burghezia " românească este una din născocirile apărute în ideologia politică ,
întocmai ca şi încurajarea industriei capitaliste ,
atât de ucigătoare pentru viaţa economică a satelor , 
pe urma revoluţiei liberale de la 1848 şi a politicii economice a partidului liberal. 
Cuza şi Kogâlniceanu au înscris desigur o mare pagină în istoria noastră naţională. 
Clipa  lor istorică cerea neapărat să ne lepădăm de tot prezentul şi alt mijloc mai uşor 
pentru o grabnică apropriere de viaţa normală a statelor apusene , 
 nu era decât acela de a copia şi impune , cu puterea de constrângere a statului, 
 legi şi aşezăminte care s-au nimerit să fie franceze. Trebuia chiar să fie franceze .[-------] 
pentru a ne afla astăzi înglodaţi până-n gât, pe acest drum ajuns la capăt , 
de o şleahtă de capitalişti bogaţi şi o ţărănime tot mai săracă şi năpăstuită , 
ca şi înainte de împroprietărirea lui Cuza . 
Şi totuşi, în toată această epocă, trei sferturi de veac, 



deşi am făcut două mari împroprietăriri şi alte două mai mici, 
noi am legiferat şi folosit toată puterea şi banul statului 
exclusiv numai pentru … burghezie ! 
Burghezia română , cea mai neromânească născocire a paşoptiştilor , 
în frunte cu ICBrătianu, pe care ei au văzut-o de la început ca fiind una a capitalismului 
industrial, ce trebuia fatal să devie iudaic şi internaţionalist , 
fiindcă aşa era el deja pe atunci în toate statele cu industrie mare închegată . 
Ori,   această burghezie este o idee de împrumut   ,  
cu totul   potrivnică     şi sufletului nostru şi economiei şi geografiei noastre .  
Nu numai că noi nu putem fi o ţară de burgheji , 
dar avem tot interesul să rămânem o ţară de ţărani   ,   
iubitori înverşunaţi ai gliei , un stat producâtor în întregul gospodăriei rurale,
a tot ce trebuie unei vieţi sănătoase , şi trupeşte şi sufleteşte , poporului întreg .
Burghezia , da , este o clasă socială , dar numai pentru ţările care au trăit secole 
dearândul viaţa de cetate a oraşelor întărite şi încercuite în corsetul strâmt al zidurilor lor. 
Burghezia, populaţia burgurilor , pe care noi nu le-am avut nicicând, 
are un anumit fel de trai , un anumit fel de a gospodări.
O casă pe câţiva metri pătraţi , cu ziduri groase , cu rânduri unul peste altul ; 
casă lângă casă , ogradă lângă ogradă , deci fără nimic din ce face 
farmecul gospodăriei rurale şi a târgurilor şi oraşelor noastre , 
iar drept grădină , câteva oale cu flori spânzurate printre gratiile ferestrelor ,
ferecate şi ele, ca şi porţile cetăţii însăşi .
Şi atunci , fatal, înăuntrul  zidurilor ţărmurite  ale cetăţilor,  în înghesuiala caselor strâmte
şi întunecate , oamenii aceştia , " burghejii" , nu-şi puteau câştiga pâinea zilnică 
decât făcând comerţ şi industrie , care nu cer loc întins şi care se pot face ,
mai ales comerţul,  şi în afara zidurilor . Şi tot datorită acestui fel de a tăi, 
sufletul burghez este meschin, temător şi foarte iubitor al banului. 
Ce imensă deosebire între acest suflet prăpădit , de oameni pentru care 
un răsărit de soare în linia orizontului este un farmec necunoscut , 
şi între noi, mlădiţe ale naturii , trăind larg şi liber între cer şi pământ ,
 pe întinderi al căror hotar ni-l fac doar rotunjimea pământului , care e tot de la Dumnezeu , 
ca şi întreaga minune a lumii. .Libertatea de a simţi imensitatea firii , noi am cunoscut-o, 
noi am trăit-o  ; noi nu i-am dus dorul .Noi n-am cătat zadarnic albastrul cerului 
prin petecul de luminiş al casei de peste drumul îngust al străzilor bolnave din cetate. 
Chiar şi iobagii celor mai haini dintre stăpâni şi-au păstrat şi folosit din plin libertatea de a 
visa şi a hălădui pe întinsul tinereţii pajiştilor şi-n desişul tainic al codrilor seculari . 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Revoluţia paşoptistă "naţională" = 

¤ Năvala evreilor … masoneria internaţională … 

¤ Distrugerea târgurilor româneşti 

Să facem din nimic o burghezie naţională ?
Împerecherea acestor cuvinte este o nesocotinţă . 
Nu burghezie ne trebuia nouă , şi nu pe ea o puteam crea.
Dovada ? Ne-au dat-o cele trei pătrare de veac ale acestei înfiorătore nebunii , 
înfiptă în legile şi bugetul statului , 
în dispreţul vieţii poporului de aproape două mii de ani      [----------------------] 
Şi tocmai pentru că sufletul nostru este aşa cum este , noi nu puteam deveni burgheji.
Şi pentru că , totuşi, s-a legiferat şi s-au dăruit , cu o risipă şi nepricepere 
unică în istoria lumii , banii statului pentru această născocire fără noimă, 
care e burghezia, cu adaosul ei, industria mare , 
s-au năpustit asupra noastră , năpădind de peste tot, din Galiţia şi mai ales din Rusia,



evreii,     care aveau o îndeletnicire seculară de a specula banul şi munca altora . 
" Şi aşa, în ultima ei împlinire, revoluţia" naţională" de la 1848 , 
pândită din umbră de masoneria internaţionalistă , şi de pe atunci iudaizată , 
ne-a dus la tragedia sfâşietoare de astăzi, a marii şi grabnicii nevoi de a ne apăra , 
în propria noastră ţară , munca naţională, adică dreptul de a munci şi de a trăi ,
 pe care ni-l judecă leaota perciunată , 
pe care generaţia ce ne-a precedat a adus-o cu alai pe pământul nostru sfânt, 
pentru crearea burgheziei şi încurajarea industriei naţionale! . 
Iuliu Pascu  / 28 apr.'37

¤ Sprijinirea negustorilor români ! 

¤ Oraşe româneşti ! 

¤ Descotorisirea de străini! 

"Ceea ce trebuia să fi făcut noi, odată cu înfiinţarea Băncii Naţionale, 
era să fi sprijinit pe meseriaşii şi negustorii români de baştină , 
ai târgurilor şi oraşelor noastre , şi numai   pe ei,  
 pentru că numai ei   făceau cu adevărat funcţiunea socială şi economică   
de a împlini toate nevoile de unelte, hrană şi îmbrăcăminte , 
pe care ţărănimea nu le putea lucra în gospodăria ei agricolă integrală ; 
şi pentru că numai ei   s-ar fi dezvoltat în chip firesc   , 
spre înjghebarea singurei industrii mari necesare şi folositoare satelor şi oraşelor , 
fără a nimici puterea economică , izvorul veşnic viu de îmbogăţire al ţărănimii , 
care este industria casnică . 
" Şi dacă am fi făcut această politică industrială naţională,
 azi noi am fi avut o ţărănime de desăvârşită neatârnare economică şi bogată ; 
o ţărănime care ar fi fost şi prin avuţia ei absolut imună propagandei iudeo-comuniste  ; 
o ţărănime care ar fi fost cu adevărat statul român, 
aşa cum este prin numărul ei , naţiunea română . 
" Iar oraşele noastre , fără această înspăimântătoare înşelătorie , 
ar fi fost cu adevărat oraşe româneşti , 
iar nu oraşele fericirii burgheziei iudeo-minoritare .
 Şi noi , toţi Românii , am fi trăit în cel mai bogat stat 
şi am fi fost poporul cel mai sigur de sine , din toată Europa. 
"Grozava greşeală a înaintaşilor noştri,  trebuie cât mai repede şi mai hotărît înlăturată   ,   
ceea ce , desigur, nu prin mijlocul searbăd al legilor
 îngăduite de constituţia liberalismului paşoptist, vom putea săvârşi. 
  Dar chiar şi dacă ar fi să răsturnăm deavalma şi legi şi constituţie , 
şi toată " boierimea " capitalistă , noi tot va trebui să ne descotorosim de străini, 
pentru a ne împlini destinul nostru naţional , pe acest pământ strămoşesc , 
al nostru şi numai al nostru" 
Iuliu Pascu / 28 apr.'37 
_____________________________________________________________________

16.b) Istrate Micescu , discurs la Congresul extraordinar al avocaţilor , 9 mai 1937 
/ Regimul minorităţilor / state cu Statut minoritar - state fără Statut  / 
( " Ţara noastră" , 14 mai 1937 ; Cf. J.Ancel, Documents.….., vol.I, p.215 ) 
 [[ LD 17 ian.2004:  Nu am confruntat doc. cu ziarul.  Apare trunchiat . Preiau cu rezerve câteva 
citate .Că are şi un accent xenofob, antisemit  - care mie îmi lipseşte  - este adevărat  .
 Dar argumentarea lui  Istrate Micescu, privind regimul  minorităţilor impus statelor 
succesorale,este  logică , justă , demnă , şi s-a dovedit a fi şi  premonitorie  .  ] 
Doc.integral : fişier PNC  VI 
--------------------------------------------------------



Istrate Micescu / 9 mai '37 

¤ Regimul minorităţilor = fals regim de drept internaţional 

Noi nu trebuie să vorbim fără respect despre drepturile omului . 
Regimul minorităţilor ( în relaţiile sale cu organizaţiile constituţionale şi legale ale Statului 
român ) apare ca o problemă de drept internaţional. 
 Înainte de război, nimeni nu s-a gândit să asigure o situaţie privilegiată 
şi să formeze o categorie juridică distinctă pentru minorităţi de altă origine etnică, 
altele decât pentru cele autohtone. 
Tot spre ce aspiră minorităţile nu ar trebui să depăşească recunoaşterea originilor 
şi obţinerea unor drepturi egale cu ale autohtonilor . 
Aşa este în toată Europa. 
Istrate Micescu / 9 mai '37

¤ Regimul minorităţilor = regim de favoare 

  Acest război a creat " problema minorităţilor " ca pe un regim de favoare   .  
Oameni de drept ignoranţi , au amestecat cuvinte şi noţiuni 
de protejare legală şi ilegală a minorităţii , sub un regim de statut legal. 
Dar care este baza , ideea fundamentală care străbate această doctrină , 
 cu pretenţie de sistem logic ? 
Cum se face că minorităţile etnice din statul român ,
 în loc să depindă de acest stat suveran, 
pot să depindă de conglomeratul de state care apelează la Societatea Naţiunilor  ?
Istrate Micescu / 9 mai '37

¤ Regimul minorităţilor = regim de excepţie 

"Pentru ce această diferenţiere între cei care [ autohtonii  ]  , 
sub toată înţelegerea ţării , privesc de la margine spre centru , 
şi cei care [ străinii ]  , din centru  , se cramponează de situaţii de mult terminate 
privind spre periferie şi peste frontiere ?  " 
Această divergenţă de " privire" , centripetă pentru noi, centrifugă pentru ei , 
nu reprezintă ea un regim de excepţie ? 
Care este ideea fundamentală ? 
" Doctrinarii " cu pretenţii ştiinţifice , declară că ideea protejării minorităţii etnice 
este o generalizare a declaraţiei drepturilor omului . 
Şi încearcă să integreze problema minorităţilor etnice în cadrul legal . 
  Îi întreb : pentru ce nu toate statele acceptă asta ? 
 Pentru ce Anglia , Franţa , Italia, Germania , nu l-au acceptat ? 
Pentru ce ele au fost impuse doar României ,Poloniei , Cehoslovaciei şi Iugoslaviei ? 
O idee de drept presupune egalitate 
şi dacă din premisă este neegală , înseamnă că nu este de drept .
Un ideal de drept , cu pretenţie de egalitate , care porneşte dintr-o premisă de neegalitate , 
nu este o idee de drept  .Este un regim de excepţie. 
Istrate Micescu / 9 mai '37

¤ Regimul minorităţilor = neegalitate între state 

Noi nu dorim generalizarea egalităţii cu marile puiteri . 
Eu vorbesc în acest moment pentru cei ce sunt în frontierele noastre . 
Nu vrem egalitate în generalizarea unui principiu de drept care consacră inferioritatea
 şi un regim de excepţie care implică o superioritate vis-à-vis de noi . 
Istrate Micescu / 9 mai '37

¤ Regimul minorităţilor = un regim odios 

Conştiinţa noastră  - şi o spunem fără vanitate  - inteligenţa noastră robustă de esenţă latină , 



nu poate concepe că acolo unde este egalitate , 
există diferenţe pentru cei care nu ţin cont că legile şi instituţiile unui stat , 
ce se găsesc între frontierele naţionale, 
nu îngăduie amestecul străin , în ceea ce priveşte conduita statului român  ! 
 Acesta este un regim odios , contra căruia se revoltă sentimentele noastre de justiţie şi 
demnitatea noastră naţională .
Şi acesta este punctul care ne desparte în lupta ideologică . 
Că Geneva , şi înţeleg prin aceasta marile puteri (  care sunt menajate ) 
care admit inferioritatea noastră , … noi ne permitem să ne exprimăm credinţa noastră 
că aplicarea acestui sistem de protejare a minorităţoilor , 
duce la formarea unor minorităţi artificiale şi alimentează curentele centrifuge  .
 Istrate Micescu  / 9 mai 1937 
_________________________________________________________________

17.a) Rev." Parl. Românesc ", nr special : Cucerirea oraşelor României , 31 mai 
1937 
( An VIII, nr. 235-239  ) 
[ LD :este un nr.interesant , dar nu l-am fişat . Am fişat doar art. lui  Băbescu  ] 
Simion Băbescu , Creşterea populaţiei oraşelor,  pe neamuri  , 13 mai 1937 
( Rev. Parlamentul românesc, 13 mai 1937  , p. 39-40  ) 
[ LD :este o aiureală de articol din care nu se înţelege mare lucru . Ba dă procentul de creştere a 
populaţiei ,ba dă procentajul pe naţionalităţi . Încerc să scot ceva , dar nu se poate trage nici o 
concluzie. Oricum, dacă am înţeles eu bine, tipul vâna evreii ,
dar nu avea date din trecut , şi nici recensământul din 1930 nu era publicat !  ] 
Compară datele recensământului din 1930, cu datele recensământului din 1912 (pentru 
Vechiul Regat),din 1910 ( pentru provinciile din vechea monarhie austro ungară ) 
din 1897 ( pentru Basarabia ) 
Vechiul Regat  .
Recensământul din 1912 , nu oferă date privind etnia. 
dar există sporul populaţiei : 
Oraşul           spor %         români     evrei      germani     ţigani     unguri       alţi 
Bucureşti -    86, 9%         77,5%       10,9%      2,2%                         3,8%  
Ploeşti          40,2%           87,4%        4,7%       1,7%           1,4%     2% 
Craiova         23 %             87%           3,4%       2,3%          2,8%      1,7% 
Brăila              5,1%           75,4%        9,7%      ruşi1,6%                    1,7%   greci 6,7%
Iaşi                36,7%           61,4%       33,7%       1% 
Galaţi            40,4%           68,2%       19,1%      ruşi 2,9%    unguri 2,1% 
Botoşani      -  0,7%                60,2%          35,3%         1%            lipoveni 1,1 %   

În Vechiul Regat , locul al doilea pentru fiecare oraş, îl deţine elementul evreesc ,
care în Moldova are un procent foarte ridicat .
Dobrogea 
Populaţie foarte pestriţă .În Cadrilater , Românii pe locul III 
Oraşul        români     turci-tătar-găgăuţi   greci     armeni   evrei    germani  bulg.
Constanţa    68,7%           6,7%                    6,2%       4,9%      2,8%      2,5% 
Bazargic      15,6%         29,4%                    1,5%        2,6%     ţ ig.6%               40,9% 
Silistra          21,9%        32,3%                                    3%         2%                    34,5% 

Basarabia 
Un important spor de populaţie : a românilor  ;  creşteri şi descreşteri ceilalţi 
O aiureală , o statistică din care nu poţi să deduci nimic ! 
Oraşul          români        turci-tătar-găgăuţi   ţigani  evrei   bulgari   poloni   ruşi   
Chişinău     158,9%       26,3%                       12,3%  17,5%   40%                   33%
Bălţi            180,9%      333,3%                      450%  37,8%  342,9%  84,1%    49,6%
Cet.Albă      819,9%     germ.132,6%             77,3%                                         122%



Transilvania şi Bucovina 
Sporul de populaţie între 1910 -1930 .La 1910, evreii se declarau unguri.
Graficul arată deci creşterea românilor  la 100 locuitori , în 1930 ; 
dar ungurii şi evreii din 1910  ! 
 O aiureală , o statistică din care nu poţi să deduci nimic ! 
Deduc doar că au crescut românii la oraşe ; 
că ungurii dominau oraşele în 1910 ;  că evreii se declarau unguri .
Oraşul  români (1930 )      1910. unguri arătaţi      unguri deduşi      mozaici deduşi
Satu Mare         1.548,2%           94,8 %                      74,2 %                    20,6  % 
Oradea                 521,9%           91 %                         67,4%                     23,6%
Tg.Mureş              470,5%           89,3 %                       78,5%                     10,8%
Cluj                       361,5%           83,4  %                      71,8%                      11,6% 
Timişoara             220%               39,4 %                      30,1%                      9,3%
Arad                     129%               70,1%                        60,7%                     9,4% 
Sibiu                     111%              21,7%                        17,8%                     3,9%
Braşov                    64,4%          43,4%                         40 %                       3,5% 
Lugoj                      54,6%           34,7                           25,2%                      9,5%
Sighişoara              44%              23,2%                        21,3%                     1,9%
------------------------------------
Cernăuţi               125,9%       germani 47,5%       germ.deduşi 14,7%       32,8% 
Oraşe, populaţii / 1937 
_______________________________________________________________
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__________________________________________________________________

17.b) Istrate Micescu , Problema Palestinei , 29 iul.1937
 / Revizuirea cetăţeniilor frauduloase evreeşti  / 
( "Curentul" 29 iul.'37  .Cf. J.Ancel, Documents.….., vol.I, p. 213 -215 ) 
[ LD : Nu am confruntat doc. cu ziarul.Apare trunchiat . Preiau cu rezerve câteva citate ] 
P.d.v. fără echivoc : revizuirea cetăţeniei române ! ]  Doc.integral : fişier PNC  VI 
--------------------------------------------------------
Micescu / 29 iul.'37 

¤ Evrei au ocupat ţara noastră 

Din moment ce evreii nu mai sunt pe placul arabilor, 
eu nu văd pentru noi , ca om de drept, ca drepturile noastre româneşti 



să poată fi puse în discuţia Societăţii Naţiunilor , impuse de evrei . 
Ca om de drept, mie îmi este interzis , formal, să caut să raportez parazitismul de care vrea să 
scape ţara noastră , într-o altă zonă, de ex. în Palestina  .
Mie îmi este interzis să mă preocup să caut un azil pentru cei care … au ocupat ţara noastră .
Micescu / 29 iul.'37 

¤ Evrei au uzurpat calitatea de cetăţeni 

  Să ne străduim să descongestionăm România şi , deplasând această congestionare 
în Palestina , ar însemna , după părerea mea , să nu avem curajul 
 să punem chestiunea primordială : 
evreii au dreptul de a sălăşlui în România uzurpând calitatea de cetăţeni români ? 
 Cei care au obţinut această calitate , formal, o posedă valabil ? 
dacă nu răspundem la această întrebare , înseamnă că nu o putem asana . 
Altfel , noi comitem o imprudenţă căutând azil pentru evrei , 
de ex, în favoarea statutului internaţional al Palestinei . 
Micescu / 29 iul.'37 

¤ Azil în Palestina ? 

¤ NU este treaba României ! 

Noi nu ne putem permite să ne agăţăm de dreptul de azil al evreilor , 
pentru a ne debarasa de paraziţi. 
În calitate de avocat al ţării mele şi al poporului meu , 
eu nu mă pot despărţi de obligaţiile mele profesionale şi naţionale, 
să mă preocup numai de interesle clienţilor mei , fără să pierd timpul meu , 
ajutând reavoinţa adversarilor ce nu mă privesc. 
Acesta este răspunsul meu la întrebarea pusă . 
Micescu / 29 iul.'37 

¤ Răspunderea guvernului  : controlul naturalizării  ! 

Există o problemă evreească .
Am semnalat guvernului PNL că nu are dreptul să se opună 
dacă poporul cere cu îndârjire controlul cetăţeniei române, printr-un decret -lege. 
Guvernul a uzurpat prerogativele sale de a controla naturalizările individuale ,
printr-un demers legislativ. 
Cei ce recurg la violenţă pentru a spolia , nu se pot plânge de violenţa celui spoliat . 
 Dispoziţiile constituţionale ce le avem de la marele Kogălniceanu 
plasează cetăţenia română sub paza autorităţii legislative. 
Aceasta este o idee napoleoneană , care cere o solemnitate cu ocazia actului naturalizării .
 Dacă toate profesiunile liberale , toate întreprinderile economice , 
toate posturile de comandă de care depind ideile şi bogăţiile , ar deveni româneşti , 
cum deja tinde să devină presa şi cum mă străduesc să devină barourile  ,   
 Victor Antonescu ar putea să-şi susţină p.d.v.
   în faţa Comisiei mandatare a Societăţii Naţiunilor .   
Istrate Micescu / 29 iul.1937 
________________________________________________________________

17.c) IPSS Ion Bălan ( episcopul greco-catolic, Lugoj ), Problema palestiniană , 5 
sept.'37 
/ Cămin evreesc în Palestina ? ! / Problema locurilor sfinte  / 
( Cf.Jean Ancel, Documents … , vol 1, p. 127 - 128)   Doc.integral : fişier Biserică II
[ LD : Este vorba de răspunsuri date la o anchetă privind " căminul evreesc " în Palestina  .
J.Ancel nu indică revista  ; nu ştim cine a făcut ancheta ; nu ştim exact contextul  ;
este un colaj trunchiat cu foarfeca , pentru a proba antisemitismul biserici româneşti . 



Folosesc,  de aceea , cu toate rezervele doar câteva citate . 
Ele reflectă atât un p.d.v. religios,cât şi percepţia  realităţilor istorice din acel moment .
Se poate imagina - pornind de la aceste opinii  - care putea fi mentalul colectiv ,
 faţă de evrei şi lumea lor .  ] 
--------------------------------------------------------
Redacţia / 
Publică , în cadrul anchetei, răspunsul PS dr.Ioan Bălan, episcopul Lugojului. 
Dintre căpeteniile greco-catolice , d-sa este primul care a ţinut să-şi spună răspicat cuvântul
 în această gravă problemă . Iată răspunsul d-sale : 
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Cămin evreesc în Palestina ? 

¤ P.d.v. creştinesc 

Persoanele distinse care şi-au arătat părerile relative la asigurarea unui cămin naţional 
pentru evrei , cu toate că, aproape fără excepţie, sunt creştine ,
n-au ţinut cont de p.d.v. creştinesc .
Providenţa Divină care a dus pe acest popor în Palestina , 
tot ea l-a scos de acolo şi a distrus din temelii centrul lor bisericesc şi naţional. 
Pe vremuri, un apostol de-al lui Cristos, a vrut să reconstruiască 
măreaţa biserică a lui Solomon .
Providenţa Divină a împiedicat realizarea acestui gând. 
Acest lucru nu trebuie pierdut din vedere când se discută aşezarea evreilor în Palestina. 
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Dumnezeu a cucerit Palestina , nu evreii ! 

¤ Vechiul şi Noul Testament 

România are peste 18 milioane de creştini  [ LD : nu chiar , dar sensul este autentic ] 
Ei cunosc cărţile Sfinte , din care apare evident că nu poporul evreu a cucerit Palestina , 
ci Dumnezeu . Când Dumnezeu îi lăsa numai pe ei , îi băteau popoarele autohtone. 
Pentru fărădelegile acestui popor, a fost ameninţat în nenumărate rânduri 
cu cele mai aspre pedepse.  [ ////////////// ] 
Prin glasul profetului Ieremia , spune Dumnezeu că 
în Palestina nu mai poate fi linişte pentru evrei . [ ////////////// ] 
Toată " Legea Veche" era numai o pregătire pentru " Legea Nouă" , 
şi-i ducea pe evrei de mână în peştera din Bethleem, pe Calvar, şi la Mormântul Domnului , 
ca să asiste la   luminata înviere   . 
Dar poporul n-a vrut să-l primească pe Cristos . [ ////////////// ] 
care apoi le-a spus : < Iată se lasă vouă întinsa pustie >  ( Mateiu, 23, 38  ) 
iar Ierusalimului i-a spus : < Te vor face întocmai cu pământul pe tine şi pe fiii tăi , 
întru tine , şi nu vor lăsa întru tine piatră pe piatră , 
pentru că nu ai cunoscut vremea cercetării tale  > ( Luca, 19, 44 ) [ ////////////// ]
Despre soarta poporului evreu avem o prorocire foarte limpede 
din însuşi gura Fiului lui Dumnezeu : <  Va fi o nevoie mare pe pământ şi mânie 
pe poporul acesta .Şi vor cădea sub ascuţişul sabiei şi se vor reduce robi 
pentru toate neamurile .Şi Ierusalimul se va călca de păgâni , 
până se va umplea vremurile neamurilor  . >  ( Luca , 21, 23, 24 ) [ ////////////// ]
Nici un glas inspirat nu ne spune când se vor umplea   vremurile neamurilor   .
[ ////////////// ]Cel mai mare patriot evreu , ce a fost apostolul Pavel , 
vorbeşte de < încetarea orbirii lui Israel  > şi de întoarcerea lui la religia creştină .
Dar de reconstruirea centrului naţional , nu spune nimic.
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Ierusalimul să nu intre iar în stăpânire evreească ! 



Ce durere simţim noi , creştinii, 
când vedem persecuţiile pe care le-a suferit Fiul lui Dumnezeu  .
De aceea, locurile sfinţite de naşterea , viaţa, activitatea, moartea şi învierea Domnului,
 nu le putem lăsa să ajungă din nou pe mâna celor blestemaţi de Mântuitorul nostru  , 
căci nu mă îndoesc că ar avea aceeaşi atitudine ca acea a strămoşilor lor faţă de Isus .
[ ////////////// ] 
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Căminul evreesc în Palestina ?! 

¤ Conferinţa de Pace  ;  Tratatul de la Sévres 

Sutele de milioane de creştini trebuie să-şi aducă aminte că 
Papa Benedict al XV-lea, la 10 martie 1919 , şi-a ridicat glasul 
şi a arătat lovitura pe care ar da-o Conferinţa de Pace , 
dacă ar crea o situaţie privilegiată necredencioşilor din Palestina, 
în special dacă ar da Sfintele monumente creştine pe mâna celor ce nu sunt creştini . 
 De aceea, cu toate asigurările date 
de guvernul englez la 2 nov.1917 şi de guv.francez la 11 febr. 1918 , 
Tratatul de la Sévres  ( art 95 ) spune numai atâta , că puterea mandatară [ Anglia ] 
va fi responsabilă de aşezarea unui Cămin evreesc în Palestina , fără să aducă
 vreun prejudiciu drepturilor civile şi religioase a Comunităţilor  evreeşti din Palestina. 
După 17 ani , nu s-a găsit formula norocoasă care să aşeze pe teren acest articol ! 
[ ////////////// ]  Crearea unui cămin naţional e totuşi posibilă  . 
" Ca orişicărui popor din lume , îi s-ar putea da şi evreilor posibilitatea de a avea un cămin propriu 
[ ///////////////////////////// ] se vorbea să li se cedeze Uganda , care , în partea orientală , 
are o climă caldă şi foarte sănătoasă . 
Fiind sub mandat britanic , poate ar fi cea mai uşoară de dat . 
Căci cu englezii se înţeleg aşa de bine , evreii " 
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Situaţia privilegiată a  evreilor din  Europa 

Nu-mi vine a crede că evreii noştri din Europa îşi vor părăsi situaţia extrem de favorabilă 
ce şi-au ştiut-o crea în toate ţările , de dragul unui cămin naţional ! 
  Le merge aşa de bine pretutindeni , afară de Germania .
În Italia , un Jung ( în partidul lui Mussolini ) ajunge ministru de Finanţe  ;
un Rotschild se putea lăuda că e cel mai bun prieten al regelui Eduard al VII- lea 
Şi a ajuns guvernatorul Băncii Naţionale Engleze . 
Dacă în unele ţări n-au situaţii înalte , ei " trag sforile" şi se împlineşte
vorba lui Dostoievski : < Bismark, Beaconsfeld , Republica franceză, 
Gambetta şi alţii , toţi aceştia nu sunt decât iluzii amăgitoare  . 
Singur evreul şi banca lui stăpâneşte Europa . > 
IPSS Ion Bălan / 5 sept.'37 

¤ Sioniştii = evreii săraci şi patrioţii 

  Ar pleca , de sigur, evreii săraci şi entuziaşti patrioţi . Însă numai pentru puţin timp ,
căci acest popor nu poate trăi singur . 
Când ţara lor nu va mai fi ocrotită de Anglia,ori de Franţa, unde simpatiile evreeşti scad 
proporţional cu înaintarea naţionaliştilor din Spania , 
şi când se vor covinge că Societatea Naţiunilor , în alcătuirea ei de azi, 
nu va face decât parăzi ; indată ce vor simţi mirosul prafului de puşcă ,
 vor lua tălpăşiţa şi o nouă năvălire va da peste toate ţările slabe [ ////////////// ] 
Mişcarea sionistă este opera acelora cari n-au de gând să se stabilească în Palestina .
[ ////////////// ]Li s-ar putea ceda doar o parte ? Ierusalimul, Bethleemul , Nazaret 
nu pot fi date nici când pe mâna acestui popor duşman .
Ce s-ar putea face  ? Să se cumpere tot pământul de la arabi şi să se dea evreilor ? 



La început , oamenii au vândut foarte bucuros . Acum nici arabii nu-şi mai înstrăinează locurile la 
evrei . [ ////////////// ]Să nu se uite că în Palestina sunt 400.000 de musulmani , 200.000 creştini şi 
numai 100.000 evrei  - şi aceştia împrăştiaţi . [ /////////////////////////////////////////////7777/ ] 

Mi se pare că problema căminului naţional evreesc nu priveşte Liga Naţiunilor , 
pentru că nici evreii nu doresc serios să aibă ţara lor proprie ,
 în care ei să facă toată muncile de salahor , să suporte toate greutăţile bugetare , 
să facă armată serioasă , cu gândul să verse sânge pentru apărarea vetrei lor [ ////////////// ] 
IPSS I.Bălan /  5 sept.'37 
_______________________________________________________________

17 d) N.Porsena , Proporţionalitatea Etnică  , 1937 
 [ LD : am fişat acest articol. Nu ştiu dacă era o broşură sau 
un art. în " Parlamentul Românesc.Răspund însă pentru ideile extrase . ] 
" Problema naţională   nu se rezolvă cu   spargeri de geamuri la sinagogi 
şi smulgeri de bărbi de ovrei .Nici cu măsuri pripite , teatrale, care nu rezolvă nimic , 
ci numai alarmează spiritele , produc panică şi împiedică reformele cu efect pozitiv. 
Problema naţională este un act politic     , nu o operă de revanşă . 
Ea nu are nimic a face cu convulsiunile de ură , cu zvâcnirile răzbunării , 
cu accesele de nervi .Forţa ei e calmă , forţa ei e demnă , forţa ei e nobilă " 
[LD : 15 ian.2004 . Este cel mai frumos lucru pe care l-am găsit scris pe această temă ;
mi-ar fi plăcut  să-l pun ca  moto la acest capitol. 
 Numai că nu ştiu mare lucru despre N.Porsena. Iar în dezvoltarea ideilor sale , 
ajunge la soluţii care numai  calme, demne şi nobile nu pot fi taxate . 
Sau eu sunt bătută-n cap ! : asimilare,  numerus nullus,  eliminare  .
El elaborează şi un foarte interesant proiect de lege   " personal"   
în care îşi expune propria cale de soluţionare  a problemei naţionale .  ] 
-------------------------------------------------
N.Porsena /  1937

¤ Reacţii evreeşti 

 [LD : În puţine cuvinte , chiar dacă pur şi simplu tangenţiale,  Porsena receptează 
şi câteva reacţii  evreeşti , care au darul de a sugera  începutul derutei, al disperării sau 
al dramei evreeşti ; mie ,  care aş fi vrut  să înţeleg " fenomenul " şi din p.d.v. evreesc, 
mi-ar fi plăcut să găsesc şi la alţi autori români ,  atari consideraţii. 
Pentru că , iată evreii au şi ei  păreri diferite : asimiliţionişti , sionişti , sceptici  ]
De curând , au început a se ridica glasuri profetice şi printre ovrei. 
Ei pretind şi-şi aduc aminte că sunt  < poporul profeţilor >  , al  <  spiritului mesianic >  . 
Intelectuali de bună credinţă , considerând obiectiv problema , având chiar curajul s-o scrie,
sună alarma conaţionalilor lor, în ceasul al 12-lea . 
Ion Eduard Fuhn cere dispariţia rasei iudaice prin < botez şi asimilare > . 
A. Wilman , solicită umanităţii o patrie, unde să se mute toţi evreii de pe pământ . 
Napoleon B.Arie , discutând < sperietoarea>  cu care ziarele din Sărindar
ameninţau pe români cu < Geneva >, scrie că Geneva este < o glumă academică >  , 
tratatele sunt < Glume diplomatice >  şi umanitatea <  O glumă făţarnică şi sinistră >. 
( p 34 / 35  ) 
N.Porsena /  1937

¤ Proiect de lege: rezolvarea problemei naţionale( personal ) 

art. 1. Poporul român este alcătuit din : 
a) Neamul românesc , sau românii majoritari creştini , nea târnat de origine de formă străină 
neamului lor  ; în această categorie intră şi urmaşii străinilor natualizaţi sau contopiţi, deveniţi 
etniceşte români . 
b) Elementul minoritar , sau diversele neamuri străine conlocuitoare , organizate ca naţionalităţi 
distincte şi naturalizate în bloc după 1918 .Sunt toţi minoritari .
c) Străinii naturalizaţi individual . şi rămaşi, ei sau copiii lor , etniceşte străini . 



art.2  Străinătatea sau românitatea etnică se constată prin toate semnele exterioare alke vieţii 
sociale : limbă maternă , religie, asociaţii politice şi culturale, căsătorie, relaţii etc  şi se poate 
dovedi cu orice fel de probă . 
N.Porsena /  1937

¤ Asimilarea .

Minoritarul şi străinul  poate să devină " majoritar român " . 
Există asemenea cetăţeni români de origine etnică străină care dovedeau în mos sincer 
că se identifică cu interesele şi aspiraţiile româneşti , fără rezerve şi fără reticenţe. 
" Nu este în interesul nostru să ridicăm ziduri chinezeşti între noi şi minoritari ,
împiedicând elementele alipite sufleteşte de a se confunda cu noi .
Din contră, este de dorit şi necesar ca marile însuşiri etnice şi aportul de civilizaţie 
a conlocuitorilor noştri eterogeni să se adaoge la propriul nostru patrimoniu , 
vărsându-se ca mii de fluvii în oceanul efortului comun. 
Cu alte cuvinte, este interesul nostru să înlesnim procesul de asimilare etnică al 
minoritarilor , iar nu să-l îngrădim cu bariere de netrecut ,
surghiunuindu-I într-o poziţie de izolare şi ură împotriva Statului dominant .  [--------] 
Pentru a fi sinceră, asimilarea trebuie să fie totală : 

limbă, căsătorie, educaţie, religie, nume, totul trebuie să devină valah .* 
 Altminteri, convertirea e făţarnică , falsă, din interes :
şi atunci preferăm ca individul să rămână minoritar sau străin . " 

(* art. 11 din  proiectul său preconiza pentru aceasta : căsătoria cu o româncă ( sau român ) ;
botezul copiilor în rit creştin ; copii la şcoli româneşti ; să înveţe limba română ; 
să nu se asocieze ocult sau făţiş la organizaţii străine sau minoritare ; 
să-şi românizeze numele ) 
/ Numerus nullus pentru : ofiţer, prof. de istorie, de geografie şi l.română . 
/ Funcţionarii de stat minoritari să fie mutaţi  în Vechiul Regat ; 
/ Aplicarea principiului proporţionalităţii în întreprinderi, profesii libere etc etc … 
N.Porsena /  1937

¤ Situaţia evreilor 

[ LD Porsena are aprecieri nu prea măgulitoare la adresa recensământului din 1930 . 
El consideră că "cota minoritarilor " a fost îngroşată tendenţios ( de minoritarii recenzenţi ! ) 
şi că , dacă s-ar repeta recensământul cota evreilor ar scade . ]
" 2  milioane de evrei  - 10 % din populaţia totală a ţării  - imposibil ! 
 "Cea mai mare proporţie din lume ! 
 Ei, evreii, pretind  - invocând tot recensământul din 1930 - că sunt numai 700.000 
 ( 3, 7 % din totalul populaţiei )[---------------------] 
 Statul român încă nu a publicat rezultatul recensământului din 1930 , din p.d.v. demografic. 
Vechile statistici ar indica 4 milioane de evrei  ;  alţii spun că ar fi vorba de 5 milioane. 
Nr evreilor naturalizaţi cu acte false se ridică la peste 500.000  ! 
N.Porsena /  1937

¤ Presa în mâinile poporului român ! 

¤ Suprimarea ziarelor iudeo -comuiste : Dimineaţa, Adevărul , Lupta .

Ea trebuie să fie în mâinile poporului român , având în vedere rolul ei de modelatoare de 
conştiinţă . " Numerus nullus -pentru minoritari 
Ei pot să-şi aibă presa lor, în limba lor sau bilingv. 
De ex  ."Adevărul" este ziar minoritar evreesc. 
Să semneze cu numele lor veritabile : Traian Vlad - Alter Moise  ; Matei Basarab - Sin Ghidale; 
Florin  - Burăh Bercovici  ; Călin - Honigmen . 
Guvernul român să suprime cele trei monitoare iudeo -comuniste :
Dimineaţa, Adevărul , Lupta .( pag. 56 -59 ) 



N.Porsena /  1937

¤ Ipoteze şi soluţii posibile. 

1. Regimul actual , un fel de " laissez faire , laissez passer "  al fiziocraţilor  , 
nu mai poate dura . 
2. Uciderea în masă a tuturor populaţiilor minoritare- măsură imposibilă . 
3. Expulzarea peste graniţă ( 4-5 milioane! )  - nu este posibilă ! 
4.Plecarea de bună voie -zădarnică speranţă ! 
5 .Schimbul de populaţie  cu ţările limitrofe  .  O soluţie ideală . 
 ( Aşa cum a procedat kemal Ataturc  ).Să schimbăm cu Ungaria, Iugoslavia, Bulgaria, Albania, 
Grecia, Rusia ( nu va consimţi ) ,Cehoslovacia  .
Să dăm 5 milioane , pentru 2 milioane de români .( p. 83 ) 
N.Porsena / 1937 
_______________________________________________________________

18.) Congresul tineretului PNŢ- Ilfov. , 4 oct.1937 
( "Dimineaţa" , an 33, nr. 11.060, 5 oct.1937 ) 
Congresul se ţine în grădina Otetelişanu  ( din spatele Palatului telefoanelor ) .
[ LD : PNŢ are ca preşedinte pe I.Mihalache. Se poate spune că la acest congres, 
este înfăţişat p.d.v. ţărănist, regăţean  " mihalachist"- iertat fie cum sună !  - 
care va guverna acţiunea acestui partid în faza declanşării " succesiunii " , 
când se sconta pe câştigarea bunăvoinţei regale , pentru aducerea PNŢ la guvernare .
După eşecul acestei tentative, Maniu va prelua preşedinţia partidului( 26 nov.) , 
şi va guverna acţiunea partidului în alegeri, adică câştigarea bunăvoinţei electoratului ,
în acelaşi scop. Fiind vorba de un interval scurt de timp,   dublul mesaj al PNŢ,  
este evident şi poate fi pus pe două coloane .  ]   Doc.integral - fişier PNŢ  XV

Virgil Madgearu /  4 oct.'37 

¤ Ordinea legală primejduită 

¤ Coeziunea naţională ameninţată 

[ LD : Madgearu vorbeşte de "violenţa legionară "  , fără să o numească .
vorbeşte de " diversiunea"  guvernului  în ce priveşte tolerarea extremismului şi anarhiei .
Şi,  din  analiza lor , trage o concluzie politicianist - partizană : 
nu guvernul   "carenţei de autoritate "   ci  PNŢ    - cu ale sale gărzi ţărăneşti, cu declaraţiile sale
repetate de adjudecare a guvernării-  a "pacificat" spiritele şi a adus ordinea în ţară ! 
În felul acesta , PNŢ îşi exprimă acordul cu măsurile şi legile liberale din ultimul an , 
privite ca răspuns la presiunile PNŢ  , pentru că , în orice caz, pentru Madgearu , 
deci pentru PNŢ ,  pericolul pubilic nr 1 , continua să fie PNL ,  şi , într-o astfel de viziune,
trebuia înlăturat de la guvernare .] 
" Noi ne-am ridicat cu toată hotărîrea împotriva introducerii violenţei , ca armă de luptă 
politică.  Atitudinea noastră nu ne era dictată numai de convingerea necesităţii păstrării 
ordinii democratice , întemeiată pe supremaţia dreptului şi susţinută pe principiul autorităţii , 
răzimată pe ordinea legală . Ci era impusă de un comandament naţional , 
care porunceşte să se păstreze unitatea sufletească a Naţiunii  ca să se chezăşuiască 
propăşirea ţării   în timp   de pace  , şi forţa de luptă   în vreme   de război .   
[ Guvern- Garda de Fier  ]
"Acum un an , unitatea sufletească a Naţiunii era grav ameninţată prin excesele 
şi violenţele exercitate de o anume grupare extremistă  , care se bucura de impunitate şi , 
prin anume acte ale sale,  lăsa impresia că tinde să creeze un fel de stat în stat . 
Deşi primul ministru declara că nu e vorba decât de un simplu val artificial  de agitaţiune, 
fie că voia să-l zăgăzuiască , pentru aşi continua jocul de diversiuni în politica internă, 
fie că nu era capabil , fiind lipsit de curaj şi de autoritate , 



stările de dezordine luau proporţii , actele de anarhie se îmulţeau , 
ordinea legală era primejduită şi coeziunea naţională ameninţată . 
[ Gărzile ţărăneşti  ] 
"Numai după ce, într-un ceas de grea cumpănă  şi silit de carenţa autorităţii de Stat, 
PNŢ a hotărît să organizeze gărzi ţărăneşti de auto apărare , 
guvernul, după două remanieri, n-a avut încotro şi a trebuit să renunţe la jocul diversiunilor 
politice şi silit să accepte întăriri din afara propriului său partid 
a început să restabilească ordinea legală 
Avem dreptul să fim mândri că, prin atitudinea sa hotărîtă , am forţat guvernul carenţei de 
autoritate să-şi îndeplinească , cel puţin în ultima etapă de guvernare , 
prima datorie a oricărui guvern într-o ţară civilizată : garantarea ordinei publice. "
[-------------------------------------------------------] 
Virgil Madgearu /  4 oct.'37 

¤ Clarificările PNŢ :  #  Naţionalism-"românizarea"

Madgearu / 
[ #  Naţionalism] 
[ LD : clarificări şi definiri substanţiale privind vocabularul "naţionalist"
de totdeauna şi de pretutindeni .  Evitând cu sobrietate  - vorbea într-o adunare populară !  - 
exploatarea  populistă a sentimentelor naţionale ,el vorbeşte despre : 
patriotism, idee naţională, coeziune naţională , românizare , 
în respectul drepturilor individuale  şi a normelor legale, 
inclusiv de protejare a elementului românesc.] 
" Dacă faţă de guvernul liberal, noi am avut, îndeosebi rolul să apărăm 
ordinea constituţională subminată , 
faţă de organizaţiile extremiste , în afară de lupta împotriva violenţelor , 
a trebuit să ducem o întreagă acţiune de demascare a caracterului demagogic 
al tendinţelor şi poziţiilor critice faţă de naţionalismul nostru . 
Aceste grupări s-au încumetat să-şi asume monopolul naţionalismului , 
cu tendinţa de a înfăţişa PNŢ drept adept al doctrinei internaţionaliste . 
" În împejurări normale , partidele politice dintr-o ţară ,se pot despărţi pe orice acţiune, 
afară de ideea naţională .  Cu excepţia partidelor socialste , a căror doctrină are un 
caracter internaţional, cel puţin înainte de război, 
ar fi răsunat în pustiu a se contesta caracterul naţional al unei grupări politice din orice ţară" 
E un simptom , ce descoperă anormalitatea stărilor sociale şi politice actuale,
 năzuinţa unor organizaţii politice de a confisca în folosul lor 
cel mai profund sentiment al omului civilizat  - patriotismul . 
" Explicabil , în statele cari urmăresc după război revizuirea graniţelor ,
 acest fenomen nu-şi poate găsi , în statele care şi-au găsit aşezarea lor naţională ,
 după război , nici o justificare , în afară de manifestarea unui egoism politic  feroce. 
" Fireşte, în ţări ca România, prezenţa în număr atât de însemnat 
a unor minorităţi naţionale , formând o cincime din totalul populaţiunii şi ,
 în deosebi , poziţia de inferioritate economică , în care se află elementul românesc, 
din cauza vicisitudinilor geografice şi istorice, în care s-a format şi s-a dezvoltat statul românesc, 
creiază o problemă naţională . 
" Cine nu împărtăşeşte dorinţa ca Românii să stăpânească toate bogăţiile ţării şi 
prin aceasta să se chezăşuiască pe vecii vecilor România Românilor ? 
Justifică însă aceasta , despărţirea Românilor între ei, în formele celei mai aprige duşmănii , 
în " naţionalişti " şi " înstrăinaţi"  sau " vânduţi străinilor " ? 
" Dacă ţelul urmărit de toţi , din acelaşi sentiment patriotic, 
nu justifică înduşmănirea dintre fraţi de sânge,îndreptăţeşte deosebirea între căile 
şi mijloacele recomandate , o asemenea diviziune naţională ? 
" Comandamentul naţional de a păstra coeziunea sufletească între toţi locuitorii ţării, pentru 
a nu face din cei 5 milioane de cetăţeni minoritari , tot atâţia duşmani interni, 
în caz de război, exclude acele metode de promovare a românilor , în viaţa economică şi 



socială , care ar fi de natură să provoace ura între românii de sânge 
şi minorităţile conlocuitoare . 
Aceasta nu înseamnă câtuşi de puţin ca , ori unde elementul minoritar 
ocupă posturi de comandă în economia naţională , să rămână mai departe . 
Este firesc ca naţionalii  ,   conduşi de sacrul egoism , să fie îndemnaţi a stăpâni ei 
toate posturile de comandă , de care depinde securitatea , în caz de război. 
Această năzuinţă naţională nu justifică , însă, nici o măsură ilegală sau abuzivă.  
Ea trebuie să fie împlinită cu respectul drepturilor particulare , prin intervenţia Statului ,
 încadrat în norme legale şi acolo, unde , pe această cale, particularii minoritari 
n-ar putea fi înlocuiţi cu particulari români , 
este datoria Statului să ocupe el însuşi , posturile de comandă . " 
Virgil Madgearu /  4 oct.'37 

¤ "Românizarea" vieţii economice ,sociale, învăţământ. 

[ LD : de remarcat că ,  Madgearu se ocupă exclusiv  de ceea ce  generic se numea
" problema naţională  ", ceeace denotă că problema  domina sceana politică românească . 
Dincolo de nota specific opoziţionist- antiliberală,  Madgearu  - deci PNŢ  - 
se delimitează de mişcările şi măsurile naţionalist -demagogice. 
 Argumentele lui  sunt  realiste, moderate, democratice.
Singura obiecţie care i se poate aduce este absenţa acestor preocupări în guvernările PNŢ 
 Cum PNŢ nu va mai ajunge la guvernare , iar o dată cu instaurarea regimului carlist 
va intra într-o lungă şi neîntreruptă opoziţie, iar Madgearu va plăti cu viaţa atitudinea sa  , 
această expunere a lui Madgearu capătă o semnificaţie aparte .  ] 
 " Împlinirea ţelului general al românizării vieţii economice şi sociale , 
nu se poate face decât printr-o acţiune de Stat"  .
Programul general al PNŢ este străbătut de această idee cardinală . 
Este o falsă pretenţiune că noi ne-am fi modificat programul ulterior, 
sub presiunea evenimentelor . 
Programul este şi astăzi cel votat în [ 4-5  ] februarie 1935 de C. C. Executiv . 
 "Noi n-am respins ideea naţională ca punct cardinal al programului , 
ci exclusiv formulele goale de orice alt conţinut , în afară de caracterul lor demagogic. 
Prin aplicarea acestui program , se inspiră din următoarele directive : 
 [ românizare economică ] 
" Românizarea economică , presupune ,în primul rând, asigurarea formaţiunii de 
capital mobilier românesc, fără de care orice sforţare este zadarnică. 
Formaţiunea de capital românesc necesită , în primul rând, sporirea continuă şi progresivă 
a venitului agricol românesc, care nu se poate realiza decât prin  aplicarea unui 
program de raţionalizare a producţiunii agricole , şi a aparatului de circulaţie şi credit , 
destinat să contribuie la asanarea agriculturii , la sporirea randamentului cantitativ şi calitativ 
a producţiunii şi la mărirea veniturilor reale ale agricultorilor [ LD : care se va produce la 
Paştele cailor ! Îşi dezvoltă întreaga teorie economic-agrară ,  din care nu cred că  participanţii la 
acea adunare înţeleg ceva : echilibrul dintre preţurile agricole şi industriale …. marja de profit a 
agriculturii …..acumularea de capital românesc … rolul Statului şi al Cooperaţiei …
iniţiativa industrială şi comercială de Stat 
[ românizare socială : ţărănime, muncitori industriali , clasă mijlocie  ] 
" O românizare a vieţii economice nu poate deveni efectivă , 
dacă Statul nu întreprinde în acelaşi timp o largă politică socială   .  
Dacă se urmăreşte să se ajungă la dominaţia elementului etnic românesc , în toată viaţa de 
Stat, şi să se aşeze temelii serioase pentru selecţionarea valorilor româneşti , 
este absolut necesar să sporim vitalitatea naţională.
" Aceasta nu se poate asigura şi dezvolta, decât printr-o politică de Stat conştientă,
 pentru ridicarea sănătăţii poporului , în primul rând a poporului de la sate   ,   
care reprezintă elementul etnic cel mai pur.
 Aceeaşi preocupare trebuie să existe şi pentru muncitorimea industrială. 
Numai dintr-o muncitorime industrială sănătoasă poate să selecţioneze elemente tehnice 



de valoare , cari să ocupe un loc de frunte în aparatul nostru industrial. 
" În sfârşit, dacă se voieşte ca politica de proteguire a muncii naţionale să dea roade, 
se impune ca aplicarea măsurilor legale, 
să urmeze după criterii obiective şi pe temeiul unor cercetări ,
pe de o parte , a structurii personalului în întreprinderile străine, 
iar pe de alta , a calificaţiei tehnice a celor lipsiţi de lucru, 
pentru a se lua măsuri efective de reeducare a categoriilor fără pregătirea  coresponzătoare" 
Calea cea mai sigură şi mai ducătoare la scop ,
pentru promovarea personalului românesc ,
rămâne însă , crearea de întreprinderi economice româneşti publice şi particulare , 
Admiţând că s-ar reuşi a se înlocui complet din întreprinderile economice din întreaga 
ţară tot personalul străin , adus de peste graniţă, minoritarii , care din punct de vedere 
legal se află pe aceeaşi poziţie cu românii , vor continua a exercita 
o concurenţă puternică şi nu vor putea fi covârşiţi decât prin [  lipsă 2 rânduri ] 
Madgearu / 
 [ # românizarea învăţământului] 
 " De aceea, întreaga acţiune de românizare a vieţii economice ,presupune un alt învăţământ. 
Fără a reduce rolul pe care l-a jucat în dezvoltarea naţională , 
  să recunoaştem că învăţământul nostru n-a reuşit încă 
să stârpească analfabetismul şi , în deosebi , n-a putut oferi vieţii economice 
elemente cu o pregătire tehnică şi cu dorinţa de a îmbrăţişa profesiuni economice .
În special , în raport cu nevoile vieţii economice , învăţământul noastru se cere radical 
transformat .  Ideea directoare a reformei trebuie să fie conformă cu nevoile unui popor , 
aflat într-o fază de tranziţie şi care este dator să-şi organizeze forţele etnice 
pentru aşezarea lui naţională , definitivă . 
  " Pentru pregătirea comercianţilor, meşteşugurilor şi lucrătorilor calificaţi , 
organizarea cu concursul şi contribuţia patronilor , 
a unui învăţământ complementar profesional , legat de perioada de ucenicie din comerţ , 
meşteşuguri şi industrie , este o imperioasă cerinţă. 
  " Am înfăţişat acest program mai de mult pentru a-l expune dezbaterii opiniei publice. 
N-avem cunoştinţă până acum despre criticarea acestui program , capabil să asigure 
mai bine promovarea elementului românesc în economia noastră naţională. " 
[---------------------------------------------------] 
Virgil Madgearu /  4 oct.'37 

¤ Dezorientarea , neîmplinirile guvernului liberal :  # românizarea economică 

# lacunele învăţământului  # problema minoritară 

[ LD : de remarcat că , şi în această analiză critică, Madgearu se ocupă exclusiv 
 de ceea ce  generic se numea " problema naţională  ".  ] 
" Guvernul n-a izbutit în 4 ani să iniţieze o acţiune eficace 
pentru românizarea     vieţii economice .   El s-a limitat la plasarea personalului românesc. 
În loc să acţioneze cu succes , cel puţin în această direcţie , 
guvernul a favorizat agitarea problemei, făcând cor cu anume grupări extremiste 
şi cultivând demagogia naţionalistă . 
Madgearu / 
[ # "românizarea"  economică  ] 
" Peripeţiile anteproiectului de decret -lege , elaborat în vara 1936, 
de ministerul Industriei şi Comerţului , cu violarea expresă a Constituţiunii , 
stau mărturie despre caracterul demagogic al politicii guvernului . 
"Cele două rapoarte oficiale , privitoare la aplicarea legii pentru asigurarea utilizării 
personalului românesc în întreprinderile particulare , pe lângă lametaţiuni nedemne, 
despre sabotajul exercitat de cei interesaţi, şi mărturia efectelor minimale ale măsurilor 
aplicate, cuprind pasagii menite să ajute mai departe agitaţia în jurul acestei probleme. 
  " Iar demonstraţia cuprinsă în recentele declaraţiuni ale d-lui Gh.I.C.Brătianu  [ PNL -2 ] că



< partidul liberal nu are trebuinţă nici să imite, nici să supraliciteze , nici să improvizeze >
, făcând aluzie directă la ultima Circulară a ministrului de Industrie [ Valer Pop ] 
prin care se cere întreprinderilor 
de a înlocui elementele minoritare cu 50% , respectiv 75%  elemente româneşti , 
este o nouă dovadă de totala dezorientare a guvernului actual faţă de această problemă . 
De fapt, după cum rezultă din datele problemei expuse mai sus, pe căile urmate de guvern ,
 nici nu se poate aştepta soluţionarea problemei românizării vieţii economice şi sociale . 
 Mdgearu / 
 [ # lacunele învăţământului  ]
"Chiar limitată la promovarea personalului românesc, cât timp  organizarea învăţământului 
public nu asigură producerea ,în număr suficient, de elemente tehnice româneşti ,
 nici locurile disponibile din întreprinderile existente , nu vor putea fi ocupate de români . 
  " Prin urmare , dacă nu se remaniază adânc , ucenicia şi învăţământul tehnic aplicat     
de toate gradele şi dacă nu se dă întregului învăţământ o îndrumare , 
care să creieze elemente capabile şi aplicate spre îndeletnicirile practice,
 destinate să forţeze introducerea elementelor româneşti în viaţa economică , 
  vor rămâne material de agitaţie politică . 
 " Din 41.307 studenţi înscrişi în anul 1934/ '35  ( din care 32.307  români ) ,
  n-au absolvit diferite facultăţi decât 3.707  (  din care 2.848 români ) .
 Deci nici 9% din totalul studenţilor înscrişi 
n-au fost promovaţi licenţiaţi, doctori, ingineri, arhitecţi etc. 
 Din aceştia, în timp ce au ieşit 1.055 licenţiaţi în   Drept,   
decât 428 licenţiaţi în Ştiinţe comerciale, 98 de licenţiaţi în Ştiinţe agronomice, 
133 ingineri, 271 medici umani şi 61 medici veterinari . 
" Cu asemenea randament al învăţământului superior, lipsit complet de orice orientare , 
în raport cu interesele naţionale, nu numai că nu se poate asigura promovarea elementului 
românesc, dar nu pot fi satisfăcute nici nevoile elementare de administrare a Statului. 
 " În locul unei preocupări seriose în această direcţie , se urmează , fără întrerupere , agitaţia. 
Rostul  unui guvern nu este însă să agite şi nici chiar să favorizeze agitaţia problemei 
naţionale, ci determinând termenii reali ai fiecărei probleme , 
el este dator să îndrumeze , prin măsuri de Stat , rezolvarea loar " 
Madgearu / 
[ # problema minoritară  ]
" În deosebi , în situaţiunea externă deosebit de îngrijorătoare , 
este o gravă eroare a se stărui înăuntru duşmănia dintre români şi minoritari , 
prin anume acte cu caracter demagogic, ca de ex.recenta   Circulară   a d-lui   Valer Pop ,   
campaniile de afară , pe chestiunea tratametului minorităţilor , 
fără ca , cel puţin să se fi adus în fapt, printr-o atingere reală a poziţiei minoritarilor , 
o ameliorare şi o întărire a poziţiei românilor în economia naţională . 
" Este timpul ca , în locul agitaţiilor sterile şi a supralicitaţiunii naţionaliste demagogice , 
care coincid cu măsuri de Stat răzleţe şi accidentale , de o eficacitate naţională extrem de 
redusă , oamenii de stat , mânaţi de grija patriotică a ridicării naţiunii ,
să cadă de acord asupra unui plan naţional de rezistenţă şi de promovare a românilor 
pe toate tărâmurile vieţii economice şi sociale. 
"Fără provocarea nimănui,
   fără atingerea drepturilor   pe care le au toţi cetăţenii unui stat civilizat,
 printr-o politică de Stat consecventă , încadrată într-un program naţional ,
 românii vor izbuti să redobândească terenul  pierdut, 
din cauza unor împrejurări istorice vitrege." 
[-----------------------------------------------------------------] 
Congresul PNŢ-tineret , Ilfov / 4 oct.'37 
_____________________________________________________________________

19.) Gh.Tătărăscu , Declaraţii , / inaugurarea fortificaţiilor  de Vest /  Oradea , 9 
oct.'37 



( "Dimineaţa " , an 33, nr. 11066 , 11 oct.'37)  Doc.integral la fişier Guvern XIV
Liviu Nasta  ( ziarist )  / 
  ¤ Semnificaţia vizitei 
  ¤ Programul vizitei 
  ¤ Participanţii : biserica ; armata ; societatea civilă ; org . politice 
Gh.Tătărăscu / 9 oct. '37 
  ¤  Programul fortificării graniţelor 
  ¤ Colaborarea cu statele vecine. 
  ¤ Convieţuire normală cu minorităţile  : drepturi şi datorii 
 ¤ Minorităţile şi promovarea elementului românesc 
----------------------------------------
Gh.Tătărăscu / 9 oct. '37 

¤ Convieţuire normală cu minorităţile 

" Vorbind într-un oraş cu importantă minoritate naţională , ţin să declatr că, 
voim să consolidăm raporturile de convieţuire normală şi de încredere reciprocă 
cu minorităţile înglobate pentru totdeauna în Statul nostru naţional  , cu minorităţile 
pe care istoria le-a aşezat de veacuri în cuprinsul hotarelor stăpânite de neamul nostru . 
" Căci noi voim să uităm toate nedreptăţile ce ridicaseră în trecut zidul vrăjmăşiei istorice şi , 
călăuziţi de suflul vremurilor pe care le trăim, şi în cadrul legilor noastre , 
izvorâte din echitate şi dreptate , dorim să asigurăm acestor minorităţi 
toate condiţiile necesare liberei lor dezvoltări . 
" Cât priveşte neînţelegerile şi dificultăţile care se ivesc în chip firesc în raporturile dintre 
majoritate şi minorităţi, ele pot fi întotdeauna soluţionate în atmosfera creată 
de cel mai larg spirit de înţelegere şi de conciliere . 
" Beneficiind de acest tratament, minorităţile au însă şi datoria 
să nu uite în nici o împrejurare că trebuie să-şi împlinească cu loialitate toate obligaţiunile 
ce au faţă de Staul Român, şi că, printre aceste obligaţiuni , 
cea dintâi este să-şi însuşească toate interesele şi aspiraţiile acestui Stat, 
care le chezăşueşte cu jetfă  : limba, credinţa şi propăşirea lor. 
Gh.Tătărăscu / 9 oct. '37 

¤ Minorităţile şi promovarea elementului românesc 

"Deopotrivă, minorităţile sunt datoare să nu privească pieziş 
opera de promovare a elementului românesc, care , mai ales în proviinciile unite, 
trebuie ajutat pentru a putea atinge nivelul de dezvoltare materială şi culturală 
revendicat de elementul majoritar , în orice Stat Naţional. 
" Opera  aceasta de promovare , opera aceasta de reparare istorică ,
 care a fost începută de guvernarea noastră  şi care va trebui să fie continuată 
de toate guvernările de mâie, NU A FOST ŞI NU VA FI NICI O DATĂ EXECUTATĂ PRIN ACTE 
SĂVÂRŞITE ÎMPOTRIVA MINORITĂŢILOR . 
Asupriţii de ieri, nu se vor transforma nici o dată  în asupritori . 
" În schimb minorităţile înşile, dând dovadă de înţelegere , trebuesc, în propriul lor interes, să 
colaboreze cu sinceritate la executarea aceastei opere de reparaţie, 
contribuind astfel la eliminarea din raporturile lor cu majoritatea naţională, 
a ultimelor rămăşiţte de neînţelegere şi discordie. " 
[ ---------------- apel la solidaritate naţională pentru fortificarea graniţelor  ----------- ] 
" Fortificarea graniţelor ţării trebuie să fie opera colectivă a  tuturor românilor  .
Opera aceasta trebuie să fie şi un simbol. 
Fiecare român să aşeze o piatră sau o lopată de pământ 
pentru ridicarea brâului de apărare care va chezăşui intangibilitatea teritoriului. 
" Cine nu poate aduce această contribuţie cu braţele, să o aducă cu averea- 
fiecare după imboldul său şi fiecare după putinţa sa. 
 Astfel, fortificarea fruntariilor , va fi cel mai înălţător prilej pentru afirmarea solidarităţii 
naţionale.  Îndrept acest apel către toate conştiinţele româneşti. " 



Tătărăscu la Oradea / 9 oct.'37 
_______________________________________________________________

20.) Autor ?,  Partidul Agrar  [ C.Argetoianu ] , 31 oct.'37
( Rev." Parlamentul Românesc" - ( 11-20 ) dedicat partidelor politice ) 

C.Argetoianu / 

¤ Programul PNA 

[--------------------------------------------------------]
[ Protejarea elementului românesc  ] 
  Partidul Agrar este, prin însuşi rostul său, un partid naţionalist .
În repetate prilejuri ,Const.Argetoianu a afirmat drepturile elementului românesc 
de a ţine în mână toate firele de conducere pe toate tereneurile activităţii naţionale 
şi necesitatea restabilirii echilibrului în favoarea elementului românesc. 
 " Poporul românesc - spunea într-o conferinţă Argetoianu  - a câştigat fără îndoială ,
 într-atâtea veacuri de jertfe şi de suferinţe, dreptul unei situaţii dominante pe pământul 
pe care l-a cucerit şi l-a apărat cu preţul atâtor sute de mii de vieţi " . 
[ Minorităţile  ] 
 Problema raporturilor cu minorităţile etnice trebuie definitiv rezolvată şi închisă pentru 
totdeauna. Minorităţile etnice au dreptul :  la ocrotirea muncii, credinţei, limbii şi şcolilor ei . 
 Ele au , de asemenea, datoria să apere existenţa statului român ,
 cu toate jertfele, alături de noi toţi" 
C.Argetoianu / 31 oct.'37 
___________________________________________________________________

21.)N.Porsena  ,  Vaida & compania 
( Rev." Parlamentul Românesc" - ( 11-20 ) dedicat partidelor politice ) 
-----------------------------------------------------------------------------  
N.Porsena  / 

¤ Frontul Românesc  : principiul naţionalist 

¤ Al.Vaida -Voevod 

"  Toţi, sau aproape toţi, sunt  oameni politici, luptători cunoscuţi, 
cari au militat în Partidul Naţional -Ţărănesc , 
înainte de ruptura d.lui Vaida -Voevod , pe tema programului internaţional . 
" Faptul că aceşti prieteni şi-au urmat şeful 
într-o întreprindere de hazard , de risc, şi incertitudine, şi poate de ruină politică, 
numai de dragul unui principiu naţionalist, unei înflăcărări sufleteşti 
pentru marea cauză a neamului întreg ,
denotă fără îndoială la dânşii o stare de conştiinţă mai înaltă , 
foarte îndepărtată de vulgarul oportunism. 
De aceea, sunt relativ  puţini aceia care au avut curajul să se smulgă 
de lângă steagul şi ideologia clubului , care, dacă nu mai reprezintă un ideal,
 era în orice caz o afacere .[ LD : astfel despre PNŢ !  ] 
 [---------------------------] 
Frontul Românesc     este astăzi   
singura grupare  ce reprezintă posibilitatea naţionalismului la guvern .      
Odată înscăunat , din sânul lui se vor releva desigur valorile proaspete ,
cu care se va putea întreprinde opera guvernării şi realizarea programului . 
[------------------------------------------]
N.Porsena  / 



¤ I.Gr.Perieţeanu în Fr.Rom. 

Printre alte valori ale echipei d-lui Vaida , vom pomeni pe dl av. I.Gr. Perieţeanu , 
preşedintele Uniunii avocaţilor din România. 
Acesta nu-i un elector .În politica propriu-zisă lucrează foarte puţin. 
Însă , lui i se datoreşte în bună parte realizarea de necrezut a proporţionalităţii etnice 
în barourile româneşti , începând cu " numerus nullus" , până la atingerea cotei . 
N.Porsena  / 

¤ Importanţa electoralului 

¤ Între votul universal şi cel cultural 

[----------------------------------------------------] 
" După o coaptă gândire , autorii Constituţiei de la 1923 au instaurat votul universal , 
ca o condiţie a întâietăţii elementului nostru naţional.  [ LD ?! ] 
Dacă s-ar fi acordat culturii primatul unui vot plural , aşa cum au cerut unii, 
aceasta ar fi însemnat majorarea maselor româneşti , în mare parte analfabete, 
de către minoritarii superior evoluaţi pe scara culturii. 
De aici, necesitatea votului universal egal ;  de aici existenţa Electoralului .
" Mânate de apetituri egoiste, ambele partide de guvernământ din ultimul deceniu 
( liberali şi ţărănişti ) , au coborît electoralul în noroiul tuturor compromisurilor , 
cu toate minorităţile , cărora , în schimbul voturilor ,le-au dat drepturi cu kilogramul
şi avantagii neprevăzute în tratate , şi toate în paguba elementului românesc. 
Este pentru aceasta de vină electoratul ?  Nu, oamenii care-l aplică în viaţa de Stat . 
  Electoralul este organizarea propagandei unei idei , în vederea ajungerii la guvern , 
pentru punerea în practică a acestei idei . 
 Mai toţi sau mulţi din marii oameni ai Istoriei au fost electori . 
 ( Ex, în epoca contemprană : Mustafa Kemal, Hitler  ) 
  Electoralul, prin caracterul de concurenţă pe care-l comportă , 
va aduce întotdeauna cu el o cantitate de minciuni , de promisiuni irealizabile, 
cu atât mai periculoase, dacă se şi realizează ! 
N.Porsena /Fr.Românesc / 31 oct.'37 
_________________________________________________________

22.) Gh.Brătianu , Expozeu  ,  Întrunirea liberal-georgistă de la Marna ,  1 nov.'37 
Gh.Slama ,  C.Toma , Mihai Antonescu - cuvântări 
 (  "Dimineaţa" , an 33, nr. 11.088, 2 nov.'37 + foto medalion  Gh.Brătianu  ;  M.Antonescu  ) 
[-----------------------------------------------] 
Gh.Brătianu  / 1 nov.'37  / retro '30 

¤ Idei şi acţiuni georgiste salvatoare 

" Realizările ce le înscriem ca rezultatele acţiunii şi luptei noastre , sunt următoarele : 
[-------------------------------------------------] 
Principiul naţionalismului 
" Tot astfel, în 1933 am fost printre cei dintâi care, în ritmul vremurilor noi, 
am ştiut să afirmăm nu numamai principiul naţionalismului ,
 pe care alţii l-au îmbrăcat în formule mai zgomotoase [  Vaida, Goga, Codreanu ] , 
dar posibilitatea unor realizări concrete, în deplin acord cu sentimentul naţional, 
în marginea raţiunii şi a bunului simţ. 
Colonizarea românilor rămaşi peste hotare , naţionalizarea oraşelor şi a ţinuturilor 
de la graniţă , întîietatea ce trebuie asigurată românilor în ţara lor, în slujbe şi întreprinderi, 
toate au fost înscrise în programul nostru de alegeri de acum patru ani  [1933 ] , 
înainte de a fi fost vorba , în viaţa noastră politică , de proporţii şi de numere [ Vaida  ] .
Şi în aceste revendicări , pe care le-am cules din aspiraţiile cele mai fireşti ale poporului 
nostru,am ştiut să nu trecem de marginea care desparte sentimentul de răspundere 



şi al interesului de stat , de desfrâul făgăduelii deşarte şi demagogiei ."  [  PNC şi G de F ] 
[---------------------------------------------------------] 
Etică politică 
Şi , în sfârşit, de-a lungul anilor de luptă şi de jertfă , s-a desprins din acţiunea noastră ,
în crizele trecute de guvernare , sau în cadrul mai recent al Frontului Constitiuţional , 
 în mijlocul oportunismului sau lipsei de conştiinţă,
 ce s-a vădit de atâtea ori în rândurile altor formaţiuni politice , 
o hotărâre stăruitoare şi neînduplecată de a păstra neatinsă , 
împotriva ispitelor ca şi a ameninţărilor , demnitatea noastră de oameni şi de români. 
  " Putem afirma , fără teamă de desminţire, că acest sentiment ne-a călăuzit şi ne-a stăpânit
în toate acţiunile noastre , întotdeauna întovărăşit de conştiinţa neadormită a intereselor 
supreme ale statului şi ale naţiunii. 
Aici am găsit îndreptarul care ne-a arătat nu numai drumul de urmat, 
dar şi marginile între care acest drum a fost tras : 
 marginile care despart lealitatea de servilism, interesul social de demagogie,
 naţionalismul constructiv de excesele distrugătoare , realismul unei politici de independenţă 
şi echilibru de abstracţiunile periculoase ale ideologiilor internaţionale ,
 realizările temeinice pentru apărarea ţării de parada deşertăciunilor de împrumut . 
[------------------------------------------] 
Gh.Brătianu / 1 nov.'37 
________________________________________________________________

23.) Gh.Tătărăscu , Expozeu  , şed.CC al PNL ,/ 4 ani de guvernare /  2 nov.'37
 ("Dimineaţa" , an 33, nr. 11.089, 3 nov.'37 + foto Gh.Tătărăscu -sosirea de la Ankara) 
Doc.integral : fişier Guvern PNL XIV 
-----------------------------------------------------------
Tătărăscu / 2 nov.'37 

¤ Clasa muncitorească.

¤  Protejarea muncii naţionale.

[ Valer Pop , I. Nistor  ] 
" Prosperitatea în domeniul industrial şi comercial a avut drept consecinţă 
dispariţia şomajului şi crearea de noi debuşeuri pentru clasa muncitorească .
" Numărul angajaţilor în întreprinderile industriale se ridică de la 163.000 în 1934, 
la 220.000 la începutul anului 1937 . 
" Pentru promovarea muncii naţionale , am întocmit şi aplicat 
legea pentru proteguirea muncii naţionale , pe temeiul căreia s-au înfiinţat 
12 comisiuni regionale pentru cercetarea personalului din întreprinderi. 
S-au cercetat prin aceste comisiuni , până azi, 35.000 întreprinderi , 
iar prin Comisiunea Centrală de la Ministerul Industriei şi Comerţului, s-au cercetat , 
până la 1 august 1937, 7.791 ntreprinderi . 
"Guvernul a iniţiat o puternică şi rodnică acţiune pentru întărirea şi dezvoltarea 
clasei de meşteşugari români .  Creând în 1936 , Fondul Industriei pentru înzestrarea 
Meseriaşilor şi Micilor Industriaşi Români, guvernul a repartizat până astăzi , 
unelte şi maşini în valoare de 20.000.932 lei , cu preferinţă în judeţele şi regiunile de graniţă , 
unde e nevoie de o accentuată încurajare a elementului românesc , veacuri dearândul obidit . 
[-------------------------------------------------------] 
Tătărăscu / 2 nov.'37 

¤ Organizarea muncii şi ocrotirii sociale. 

[ Nicolae Maxim / Constantin Dimitriu / dr.I.Costinescu / IonNistor  / 
 În acest domeniu, guvernarea noastră înregistrează importante realizări .
" Prin legea pegătirii profesionale şi execitarea meseriilor , 



s-au unificat legiuirile din Regat şi cele din provinciile unite, 
şi s-a creat un regim unitar pentru exercitarea meseriilor din întreaga ţară . 
Pentru pregătirea  lucrătorilor şi meseriaşilor calificaţi, 
s-au creat şi s-au dat efectiv în folosinţă 15 cămine de ucenici, 
înzestrate cu o bună şi higienică adăpostire a peste 500 de ucenici , 
unde se ţin 220 de cursuri frecventate de 40.000 de elevi. 
Pentru specializarea muncitorilor, s-au organizat cursuri de specializare 
şi stagii în industriile mari .La Cluj şi Bucureşti s-au creat 2 institute de psichotehnie , 
iar la Cernăuţi un laborator de psichotehnie . Sub conducerea şi îndrumarea acestor instituţii, 
funcţionează Oficiul de Orientare Profesională în 7 importante centre muncitoreşti . 
Gh.Tătărăscu / 2 nov.'37 
______________________________________________________________

24.) I.Mihalache , Expozeu   ,  Comitetul Executiv PNŢ ,/ demisia din preşedinţie /24 
nov.'37 

Iuliu Maniu  - Cuvântare / reales preşedinte  /
( " Dimineaţa " , 25 nov.'37  )
---------------------------------------------------------
Iuliu Maniu  /  24 nov.'37 / retro' iun.'31

¤ Semnificaţii  : 

¤ Demisia lui de la preşedinţia PNŢ ( 22 iun.31 ) 

 [ LD : iată de ce îmi este greu să apreciez atitudinile complicatului Iuliu Maniu. 
 Am recitit împrejurările în care a demisionat în iun.'31. 
[ LD : revezi demisia lui de la preşedinţia PNŢ , din Parlament, din şefia PNŢ-Ardeal, 
cu retragerea  din viaţa publică, Bădăcin etc,, după căderea guv.GGMironescu ,
 instalarea guv Iorga , alegeri parlamentare  .Considerată ca o gravă greşeală , 
apreciată de unii ca marcând încheierea carierei politice a lui Maniu …
 la Fişier PNŢ- IV - / legislatura Iorga -Argetoianu .  ] 
" Ai binevoit a spune că-mi dai o comandă. 
Trebuie să spun că n-am crezut în viaţa mea că mi se va da o astfel de comandă 
şi n-am crezut că ţara românească va ajunge în aşa grea situaţie 
încât   eu   va trebui să primesc să satisfac o comandă 
atât de departe de gândul  meu , de stăruinţele mele. 
" După 12 ani de preşedinţie a acestui partid [ 1919 ] , la un moment dat ,  [ 22 iunie 1931 ] 
nu obosit, nu dezgustat , nu din indiferenţă faţă de marile ţeluri pe care le urmăreşte partidul,
 nu din nesimţire faţă de soarta acestei ţări, nu că nu mă simţeam capabil de muncă , 
ci fiindcă credeam că  altul poate face mai mult , că poate face mai bine decât mine , 
şi că poate să aplice metode pe care eu nu le ştiu , pe care eu nu le pot aplica, 
mi-am dat demisia din preşedinţia de partid. 
"Şi atunci, rugăminţile dvs au fost zădarnice ca să nu duc la îndeplinire această hotărîre. 
Am dus-o. Am spus prietenilor mei [ 1931 ]  : 
< …am fost în lupta politică din tinereţe.  Am făcut tot ce omeneşte este posibil , 
după modestele mele puteri,să satisfac îndatoririle impuse. 
Va judeca lumea şi istoria , dacă va avea vreme să se ocupe de faptele mele,
dacă am îndeplinit cu cinste misiunile încredinţate ,
sunt hotărît să nu mai iau parte , în viaţa politică şi în viaţa publică a statului român , în 
nici un fel de calitate.      Vreau ca liniştit, din depărtare , să mă delectez 
de felul cum înfloreşte ţara românească , naţiunea română , constituită într-un stat unitar, 
puternic şi frumos, cu atâtea jerfe şi muncă uriaşe !  >
Şi am mai spus :
 < Ferească Dumnezeu să vină ceasul în care eu voi crede
 că ţara este în atât de mare pericol , 



încât   eu trebuie să-mi pun din nou munca mea de om politic  
   în serviciul partidului meu şi al ţării mele . >   
[---------------------------------------------------------------------] 
Iuliu Maniu  /  24 nov.'37 

¤ Ideea naţională . 

¤ Încurajarea elementului românesc 

[ LD : da, este terenul pe care Maniu este o forţă. Judecată dreaptă, gând limpede exprimat, 
dreptate pentru neamul românesc, fără nedreptăţirea altora.  ] 
" Ca să putem face însă aceste lucruri [ din politica externă ], trebuie înainte de toate , 
ca însăşi elementul românesc , constituitorul acestui stat , 
să fie în situaţia morală politică , socială, culturală şi economică, 
ca să poată conduce cu autoritate , în această direcţiune , statul său creat cu jertfele sale. 
 Ce urmează de aici ?  Urmează că statul român , şi noi înainte de toate, 
să susţinem ideea naţională ; dar ideea naţională nu numai în ceea ce priveşte forma 
exterioară , că avem statul nostru naţional, ci să-i dăm şi conţinutul într-adevăr naţional, 
şi prin acest conţinut să ridicăm poporul românesc 
care a suferit asuprire şi a rămas în urma altor popoare . 
" Partidul nostru, la înfăptuirea sa din 1848, a avut ca bază ideea naţională , 
nu numai     în sensul politic   de libertate şi de independenţă naţională ,
 ci şi     în sensul social şi economic  , ca poporul să fie ridicat 
din punct de vedere cultural şi naţional. 
"  Domnilor, sunt obişnuit să vorbesc  clar. Vă declar dvs , în mijlocul vâltorilor demagogiei 
care se aruncă în multe părţi ale ţării, că eu nu sunt entuziast şi nu sunt nici un fel de anti .
Eu sunt pro-  pentru neamul românesc  ( aplauze ) 
Eu nu sunt duşmănos faţă de nimeni ; nu persecut pe nimeni .Nu fac nedreptate nimănui. 
Dar sunt pentru ridicarea elementului românesc , pentru întărirea lui,
 şi sunt pentru ideea că statul român naţional , cu toate forţele sale , 
trebuie să ajute elementul românesc  ( aplauze ) 
" Nu vreau nedreptate .Nu vreau nici lipsirea nimănui de drepturile sale născute
 în momentul când a venit pe lume . Eu sunt pentru dreptate nu din măriimie , 
ci dintr-o pornire sufletească , care este o predispoziţie individuală a firii mele 
şi pentru că ştiu că dreptatea este caritatea raţiunii.  ( aplauze ) 
Dreptatea este caritatea inteligenţei, adică , creerul îţi arată , sprijinit pe suflet, 
să nu faci ceea ce este nedrept, fiindcă se răzbună. 
Ce a fost monarhia austro-ungară , decât o perpetuare a nedreptăţii ?
Care i-a fost soarta ?   S-a distrus.   
" De aceea, domnilor, eu aş crede că statul român ar trebui să inaugureze
 o politică de stat prin care , în mod organic şi sistematic, 
să protejeze elementul românesc, ca să refacă ce a pierdut prin împilări de secole. 
" Sub regimul nostru nenorocirea care este ? Eu care trăesc într-o provincie ,
acum unită cu ţara mumă, cu durere trebuie să constat că în 20 de ani , 
de când este România  Mare, pe lângă toate declamările naţionaliste,
 pe lângă toate exagerările pasiunilor necontrolate, 
elementul românesc în materie culturală, în materie economică şi socială, 
a progresat minimal de puţin.      Trebuie făcut astăzi ceva. 
Eu vă asigur că dacă am fi avut PNŢ o guvernare de 4 ani şi nu ar fi fost înlăturat 
când era mai bine aranjat pentru o lucrare sistematică, 
elementul românesc n-ar fi astăzi în starea în care se află. 
" În sensul acesta concepem ideea naţională, nu ne va putea nimeni învinui de nedreptate. 
Nici nu va putea nimeni spune că nu suntem vrednici să guvernăm ţara în care suntem. 
Aceasta se poate face, şi trebuie făcut,  fără însă a persecuta pe alţii , 
care nu vor putea lua în nume de rău că nu vor putea avea
protecţiunea nedreaptă      pe care au avut-o secole dearândul   ,



 care n-au ştiut-o folosi nici pentru ei, nici pentru a câştiga respectul lumii. 
 " Păstrez pe masa mea la Bădăcin, un cadou dat de prietenii mei acum 30 de ani [ 1907 ]  , 
după terminarea unei lupte crâncene .Sunt semnaţi pe acest cadou Goldiş  - fie iertat ! - 

Ştefan Pop, Suciu, Alexandru Vaida *, fratele Marşeu şi prietenii noştri Iancu şi Velici din Arad 
.Ei au scris pe acest cadou al meu lozinca de totdeauna : 
< Straşnic în luptă, mărinimos în pace ! >  ( aplauze ) 
Vai de acea naţiune, vai de acel partid, vai de acel comandant , vai de acel general, 
şi vai de acea trupă , care va fi mărinimoasă în luptă şi straşnică la pace  ! 
Va pierde războiul şi la masa verde va fi compromisă .  " 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

*Notă LD : totuşi ce spune N.Costăchescu despre Vaida : 

/ MSR a dat mandat  preşed.I.Mihalache să formeze guvernul,
pe baza Programului minimal [19 nov.'37] , 
cu condiţia absolută  a  unei înţelegeri cu Vaida şi Frontul Românesc.
Imposibilitatea colaborării cu Vaida : 
PNŢ este un partid cu un program,cu o credinţă,cu un scop, cu unitate de conducere,
unitate de aspiraţie.  Dacă făcea colaborarea,rezulta un guvern "cu elemente care credeau 
 unele într-un fel,altele în alt fel", un guvern "fără omogenitatea necesară":
În politica externă,pe cînd PNŢ are o politică clară,consecventă, a alianţei cu ţările din 
Apus,democratice,cu parlament,fără dictatură, cu respectul tratatelor,
 cu Anglia şi Franţa,deci;
Alex.Vaida vorbeşte "cu nemţii" la Galaţi  , cu " franţujii" la Sibiu, cu telegramă lui 
Mussolini,şi acum lui De La Roque!
Ar fi însemnat să guvernăm cu două garnituri de miniştrii ! 
În politica internă, PNŢ,ca partid al muncii,respectuos faţă de Constituţie, contra apucăturilor 
dictatoriale…
Alex.Vaida se numără printre partidele de dreapta  şi nu ar fi ieşit un guvern 
omogen,de conlucrare armonică,ci cu măsuri care s-ar fi bătut cap în cap.
"A fost mai bine că am refuzat o atare guvernare  ( "Dimineaţa " , 24 nov.'37 ) 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Iul.Maniu / 24 nov.'37 
___________________________________________________________________
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